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برگزاری هفته ملی و روز جهانی کودک 

در  هرمزگان

گروه گزارش //  در ســال های گذشته و پیش واگذاری شــرکت آلومینیم المهدی به گروه مپنا ؛ 
چالش هایی نظیر عدم تامین قطعات یدکی و استفاده از قطعات یکی از فایر به عنوان قطعات یدکی 
سایر فایرها موجب  شد تا تولید یکی از فایرهای این شرکت متوقف شود و آندهای مورد نیاز فرآیند 

تولید این شرکت تولیدی از طریق واردات از سایر کشورها تامین گردد. 

آند یکی از اصلی ترین مواد اولیه مورد نیاز برای صنعت الکترولیز آلومینیوم است
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ همین امر موجب شد تا همگام با شعار »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« و استراتژی 
شرکت آلومینیوم المهدی در خصوص به کارگیری کلیه ظرفیت های تولیدی این مجموعه، فایر شماره چهار 
واحد پخت آند، به رغم فشارها، کارشکنی ها و تحریم های ظالمانه و با همت متخصصان و پرسنل این شرکت، 

بازسازی و آماده راه اندازی شود.

 غبار بی توجهی 
بر مساجد و قرآن آموزی 

در هرمزگان

 ضرورت به کارگیری 
 اصول پدافند غیرعامل 

در زیرساخت های مهم استان 
2

2

ادامه از تیتر یک //
   آند یکی از اصلی ترین مواد اولیه مورد نیاز برای صنعت الکترولیز آلومینیوم 
است. آند در سلول های الکترولیز به عنوان قطب مثبت، ضمن انتقال و هدایت 
جریان برق، نقشی اساسی را در فرآیند تولید مذاب آلومینیوم از پودر سنگ 
معدنی آلومینیوم )آلومینا( بر عهده دارد.تولید آندهای مورد نیاز سلول های 
الکترولیز در مجموعه آندسازی شرکت آلومینیوم المهدی انجام می شود که 
مشتمل بر سه واحد ســاخت آند خام، پخت آند و میله گذاری است. ماده 
اولیه تولید آند خام پترولیوم کک کلســینه  شده با دانه بندی مخصوص و 
قیر زغال سنگ اســت که با فرمولی مشخص با هم ترکیب می شوند. پس 
از ترکیب، این مواد در داخل قالب های پرس می شــوند و ساخت آند خام 
انجام می گردد. آند خام تولیدشده توسط کانوایرها و جرثقیل های مخصوص، 
به منظور بارگیری در داخل کوره، به کارگاه پخت آند هدایت می شود.شرکت 
آلومینیوم المهدی دارای دو کوره پخت آند است که هرکدام از کوره ها شامل 
دو فایر )مجموعه ای از تجهیزات و دستگاه های مورد نیاز پخت آند در کوره( 
 »Pechiney« هستند. کوره شماره ۱ این شــرکت از تکنولوژی شرکت
فرانســه و کوره شماره ۲ از تکنولوژی شرکت »RiedhammeR« آلمان 
بهره می برنــد. هرکدام از فایرها ظرفیت تولید روزانه صد عدد آند پخته را 
دارند و ظرفیت کامل کوره ها چهارصد عدد آند پخته در روز است.به منظور 
روشــن بودن فایرهای کوره های پخت آند این شــرکت، نیاز است روزانه 
حداقل چهارصد عدد آند خام در واحد ســاخت آند خام تولید شود. ماده 
اولیه تولید آند خام نیز پترولیوم کک وارداتی یا»cPc« است. تا قبل از این 
فقط سه فایر و در بعضی مواقع، دو فایر روشن بوده و امکان استفاده از تمام 

ظرفیت های موجود میسر نبوده است.
*  خروج ارز از کشور

    این امر باعث می شــد تا بخشــی از آندهای پخته مورد نیاز سلول های 
الکترولیز آلومینیوم از خارج تامین شــود که با توجه به تحریم مواد کربنی 
در طی سالیان گذشته، ضمن تحمیل هزینه های زیاد به شرکت، این مسئله 
باعث خروج ارز زیادی از کشور می شد.با شروع بهره برداری از فایر شماره 
۴، روزانه صد عدد آند پخته از این فایر تخلیه می شود و حدود ۲۵ درصد 
به ظرفیت تولید آند پخته اضافه  می گردد. گفتنی است که بعد از هشت سال، 
کوره های پخت آند در شرکت آلومینیوم المهدی به ظرفیت کامل یعنی حدود 

۱۴۵ هزار عدد در سال رسیدند.
*  بومی سازی، کلید رونق دوباره

   عمــده فاکتورهای مهم به منظور راه اندازی فایر جدید، اطمینان از تولید 
مداوم آند خام و پشتیبانی و تامین تجهیزات و دستگاه های مورد نیاز کوره 
است. به رغم تحریم های ظالمانه علیه کشور،  پترولیوم کک مورد نیاز تولید 
آند از منابع خارجی انجام شد. همچنین بخشی از تجهیزات فایر چهار، که 
عمدتا تجهیزات پیچیده و خاص که فرایند تامین آن ها بسیار زمان بر است، 
از منابع خارجی تامین شد و بخشی دیگر نیز بومی سازی گردید و عملیات 
بازســازی تجهیزات به طور کامل انجام شد. مدت زمان تامین تجهیزات و 
قطعات، حصول اطمینان از عملکرد مناسب تک تک تجهیزات نصب شده 
روی کوره و در نظر گرفتن انواع تست ها و کالیبراسیون مطمئن حدود ۶ ماه 
به طول انجامید. گفتنی است که تمام عملیات بازسازی، نصب و اجرا به دست 
متخصصان توانمند پرسنل واحد آندسازی صورت گرفت.در نهایت، به منظور 
راه اندازی فایر، شارژ کوره با آندهای پخته شروع می شود و با نصب تجهیزات 
مربوطه، مراحل »heat uP« یا افزایش دما طبق برنامه ای مشخص و با 
استفاده از تجهیزات پیشرفته انجام می گردد. در داخل کوره، آندها سه مرحله 
پیشگرم، فرایند اصلی پخت و خنک شدن را طی می کنند. افزایش دمای آند 
در کوره باید به صورت آرام و با شیب مشخص انجام شود؛ زیرا افزایش زیاد 
دما می تواند خسارت زیادی هم به کوره و هم به کیفیت آندهای پخته شده 
وارد کند. دمای آند، بر اســاس یک گراف خاص، در کوره به یک هزار و 
۱۰۰ درجه سانتی گراد رسانده می شود و فرایند پخت آند تکمیل می گردد. 
از زمان شارژ کوره تا تخلیه آند پخته، حدود ۲۵ روز زمان نیاز است تا فایر 

به بهره برداری کامل برسد.
*  چالش های پیشِ روی آلومینیم المهدی

   یکی از چالش های پیشِ روی شــرکت آلومینیوم المهدی برای افزایش 
ظرفیت تولید آند را می توان تامین و آماده سازی قطعات و تجهیزات تخصصی 
دانست که عمده این تجهیزات خارجی اند و با توجه به تحریم ها، تامین آن ها 
فرایندی زمان بر و هزینه بر به شمار می آید. همچنین برنامه ریزی منظم برای 
مونتاژ کردن تجهیزات، سِت کردن و کالیبراسیون تجهیزات نیز چالش پرسنل 
مجموعه آندسازی بود که البته قادر بودند با موفقیت از عهده انجام این کار 

برآیند.اگر چه کشور ما از نظر ذخایر نفتی بسیار غنی است و از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان نفت در دنیا محسوب می شود اما مواد اولیه تولید کک نفتی خام 
فقط در چند پالایشگاه کشور تولید میشود که تبدیل این مواد اولیه به کک 
نفتی خام نیازمند سرمایه گذاری سنگین حدود ۷۰۰ میلیون دلاری است. 
بزرگ ترین مصرف کنندگان کک نفتی کارخانه های تولید شمش آلومینیوم 
و نیز فولاد سازی ها هستند.چشم انداز روشن تولیدطبق فرمایش های مقام 
معظم رهبری در راستای حمایت از افزایش تولید باکیفیت ایرانی در صنایع 
مهم تولیدی کشور با شعار »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« و با اجرای 
برنامه های ابلاغی از ســوی مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی مبنی بر 
به کارگیــری همه ظرفیت های تولیدی این مجموعه عظیم با هدف افزایش 
تولید، اوایل ســال پروژه راه اندازی فایر ۴ از طرف مدیرعامل مجموعه در 

دستور کار واحد آندسازی قرار گرفت.
*  برگ  زرین دیگری در شرکت آلومینیم المهدی

  با عنایت به اینکه آند پخته عمده ترین ماده اولیه مورد نیاز الکترولیز آلومینیوم 
محسوب می شــود و برای تولید هر تن شمش آلومینیوم به حداقل پانصد 
کیلوگرم آند پخته نیاز است، لازم بود که برای افزایش ظرفیت تولید شمش 
آلومینیوم، ابتدا ظرفیت تولید آند افزایش یابد. با توجه به وجود ظرفیت خالی 
تولید شمش آلومینیوم در شرکت آلومینیوم المهدی، شرایط برای تولید بیشتر 
شمش آلومینیوم فراهم می شود و همچنین از تامین آند مصرفی از شرکت های 
خارجی و وابســتگی به آن ها، که خروج منابع ارزی زیادی از کشور را به 
دنبال دارد، نیز جلوگیری می شود.با توجه به اینکه صنعت تولید آلومینیوم 
اولیه صنعتی انرژی بر اســت و برق زیادی مصرف می کند، اکثر کشورهای 
حوزه خلیج فارس، به دلیل برخــورداری از انرژی ارزان، در صدد نصب 
کارخانجات تولید آلومینیوم با تکنولوژی های پیشرفته هستند. بنابراین لازم 
اســت که با راه اندازی این بخش، ضمن به ظرفیت رسیدن کوره های پخت 
آند، امکان تولید بیشتر شمش آلومینیوم در شرکت فراهم شود. تولید بیشتر 
نیز، ضمن سوددهی بیشتر، باعث ایجاد اشتغال و توسعه و رونق کسب وکار 
در کشــور می شود. طی راه اندازی فایر چهار، معاونت آندسازی شرکت و 
همچنین نیروهای انسانی متعهد و متخصص واحدسازی، تمام توان و تلاش 
خود را به کار بســتند و برگ زرین دیگری را در شرکت آلومینیم المهدی 

ورق زدند.

گروه خبر // در هشتمین اجلاس سراسری مدیریت 
مشــتری مداری از عطالله معروفخانی مدیرعامل 
شــرکت فولاد هرمزگان به پــاس رضایتمندی 
مشــتریان در دوران کرونا ، شایستگی در تعالی و 
نقش راهبردی در توسعه کسب و کار و ایجاد اشتغال 

در کشور تقدیر شد.
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ در دنیای کسب و کار و مدرن 
امروز رضایت مشتری از جمله عوامل موثر در موفقیت 
یا شکست به شــمار می رود. رضایت و عدم رضایت 
مشتریان تاثیر مستقیمی بر میزان سودآوری و رشد کسب 
وکار دارد و اگر رضایت واقعی مشتریان را بخواهیم به 
دست آوریم ، باید همیشه یک گام جلوتر از تصور ذهنی 
مشتریان درمورد کالاها و خدمات خود عمل کنیم و این 
امر بدون خلاقیت و نوآوری غیرممکن است.لذا توجه 
و دنبال کردن رضایت مشتری و تلاش در جهت بهبود 
آن برای ایجاد مشتریانی وفادار که به عنوان سفیران نام 
تجاری شرکت قلمداد میگردند، امری بسیارضروری برای 

شرکت به شمار می رود.
* گام بلنــد فولاد هرمزگان بــرای رضایتمندی 

مشتری
  عطا الله معروفخانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در 
اجلاس مشتری مداری سراسری مدیریت درباره موضوع 
مشتری مداری در این شرکت اظهار کرد: ارائه خدمات به 
موقع با کیفیت مطلوب می تواند قلب و جان مشتریان را 
تسخیر نموده و نام تجاری شرکت را از سایرین متمایز 
کند. بنابراین، ضروری است که نسبت به ارائه خدمات 
و کیفیت محصولات شرکت دقت بســیار زیادی را به 
خرج دهیم.تلاش ما در شــرکت فولاد هرمزگان بر این 
است که با بررســی موضوع رضایت مشتری و دلایل 
اهمیت آن، علاوه بر ارتقای رضایت مشــتریان به دنبال 
تعالی در عملیات و بهبود مســتمر در ارائه خدمات و 
کیفیت محصولات شرکت باشیم.وی درباره اهمیت میزان 
مشتری محوری در شــرکت فولاد هرمزگان بیان کرد: 
توجه به گرایش مشتریان در حقیقت نشان دهنده اهمیت 
و توجه ما به نیازها و انتظارات مشتریان است. تحقیقات 
انجام شــده گواه این مطلب است که کسب وکارهایی 
 که فاکتور توجه به گرایش های مشــتریان را مهم تلقی 
می کنند، ۸۶ درصد بیشــتر از دیگران در ایجاد حس 

اعتماد بین شرکت و مشتری موفق هستند.
* سودآوری و ارزش آفرینی با مشتری مداری

  مدیر عامل شرکت فولاد هرمزگان در ادامه گفت: اگر 
ما توجه به خواسته های مشتریان را جزء اولویت های 
برنامه خود قرار دهیم ، مشــتریان اشتیاق بالایی نسبت 
به محصولات شرکت پیدا خواهند کرد و به محصولات 
شرکت اعتماد خواهند کرد و این امر مطمئنا سودآوری و 

ارزش آفرینی زیادی را برای ما خواهد داشت.ضمن اینکه 
اگر خواهان جلب اعتماد مشتری هستیم باید به گرایش 
مشتری توجه بیشتری داشته باشیم. مشتری وفادار علاوه 
بر اینکه نماینده برند ما می شود، می تواند کسب وکار و 
محصول ما را به سایر مشتریان دیگر و همکاران خود 
معرفی کند و مشــتریان جدیدی را برای محصولات ما 
جذب کنند. این امر جدا از تاثیر فوق العاده ای که بر روی 
شهرت و محبوبیت برند ما می گذارد، سودآوری بالایی 
را برای شــرکت تضمین خواهدکرد. معروخانی افزود: 
امروزه سطح انتظارات مشتریان و نیاز مصرف کنندگان 
با گذشــت زمان تغییر کرده است و سطح انتظارات آنها 
با توجه به اولویت هایشان در خصوص خرید محصول 
کیفی، تحویل به موقع، پاسخگویی سریع و ارائه خدمات 
مطلوب و تامین پایدار بالاتر رفته و رقابت تولیدکنندگان 
بر ســر حفظ و افزایش سهم بازار بسیار تشدید یافته و 
لازم است تولیدکنندگان در زمینه قیمت، نحوه پرداخت 
و تحویل شــرایط ویژه ای را به مشتریان ارائه بدهند تا 
بتوانند بازار را مدیریت کرده و متناسب با نیاز آنها منافع 

بلند مدت و پایدار خود را مد نظر قرار دهند.
* اولویت های مهم فولاد هرمزگان در مشتری مداری
   وی ادامه داد: شــرکت فولاد هرمــزگان همواره بر

آن بوده با به کارگیری رویکردهای بهبود مســتمر و 
استراتژی های توســعه بازار ، در راستای جلب نظر 
مشتریان و ارائه محصولات مطابق استانداردهای روز 
دنیا،اهداف و برنامه های خود را تهیه و تدوین می کند.
بدین منظور ،کسب حداکثر رضایت مشتریان خود را 
به عنوان یکــی از اولویت های مهم در تابلوی اهداف 
مصور ساخته و سعی می کند تا به انحای گوناگون از 
زمان دریافت درخواست از مشتریان تا زمان تحویل و 
حتی پس از آن حقوق مشــتریان را مد نظر قرار دهد 
 و در هر کجــای این زنجیره حتی المقدور به نیازهای 

آن ها توجه کند.

مدیر عامل فولاد هرمرگان در توضیح از اهم اقدامات 
صورت گرفته در راســتای جلب رضایت مشــتریان 
اظهار داشت: سنجش دوره ای رضایت مشتریان، ارائه 
بازخوردها و اقدامات اصلاحی به مشتریان،تامین کالا 
مطابق نیاز آن ها و نوع کاربرد در محصول نهایی، ارائه 
تنوع در شرایط پرداخت،تحویل به موقع محصولات، 
بهبود مکانیزم های ارتباط با مشتریان از اهم اقدامات 
صورت گرفته در راستای جلب رضایت مشتریان در 

فولاد هرمزگان می باشد.
* اهم اقدامات فولاد هرمزگان در جلب مشتری

  مدیرعامــل فولاد هرمزگان دربــاره دیگر اقدامات 
صورت گرفته جهت جلب مشتری اظهار کرد: تنوع در 
شرایط پرداخت، تخصیص اعتبارات مالی به مشتریان، 
کاهش زمان پذیرش مشــتریان در کمتر از یک هفته 
کاری، تعریــف پروژه مدیریت ارتباط با مشــتریان و 
اســتقرار آن، تعریف پروژه سیستم پروفایل مشتریان 
جدید و بالقوه از طریق وبســایت شرکت، حضور در 
نمایشگاههای داخلی و خارجی به منظور ارتباط موثر 
در جذب و پذیرش مشتریان، کاهش زمان پاسخگویی 
تجاری در کمتر از یک روز، کاهش زمان پاسخگویی 
و تعاملات با مشــتریان در خصوص شکایات مطرح 
شــده در واحد فروش کمتر از ســه روز کاری، بهبود 
ارائه خدمات مشاوره تجاری، تعاملات ویژه با مشتریان 
در قالــب بازدیدهای ادواری، دعوت از مشــتریان به 
شرکت،جلسات مشــترک فی مابین و... نیز از جمله 
اقدامات اصلاحی صورت گرفته بر مبنای نظرسنجی 
انجام شده از مشــتریان است.وی در پایان اظهار کرد: 
به طور کل سیاســت گذاری های مبتنی بر مشــتری 
مداری و تکریم مشــتریان موجب شده است شرکت 
فولاد هرمزگان همواره فراتر از الزامات و استاندارد گام 
برمی دارد و برآنیم تا در سال های آتی نیز به این فعالیت 

تداوم بخشیم.

 در هشتمین اجلاس سراسری مدیریت مشتری ؛

فولاد هرمزگان موفق به کسب لوح تقدیر و تندیس مشتری مداری شد
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ظرفیتی برای رونق تولید وجهش ؛
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از چهار فایر تولید آند برخوردار است

   آند یکی از اصلی ترین مواد اولیه مورد نیاز برای صنعت الکترولیز آلومینیوم است

ظرفیتی برای رونق تولید وجهش ؛
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مدیرکل بحران هرمزگان : 
طوفان حاره ای ۱۵ میلیارد خسارت زد

  گروه خبر // مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان 
گفت: طوفان حاره ای شاهین ۱۵ میلیارد ریال خسارت به شبکه 
 توزیع برق این اســتان در شهرستان جاسک وارد کرد. سامانه 
کم فشــار فعال در شمال غرب هند با ورود به دریای عرب به 
یک کم فشــار حاره ای تبدیل شد و با دریافت انرژی لازم از 
دریا، به یک چرخند حاره ای تبدیل شد.طوفان شاهین پس از 
طی مسافت حدود یک هزار و ۲۰۰ کیلومتری از شمال غرب 
هند تا جنوب دریای عمان، به ســواحل کشور عمان برخورد 
 کرد و پس از تضعیف شــدن به طور کامل از بین رفت. مهرداد 
حسن زاده اظهار داشت: تدابیر فراوانی قبل از رسیدن طوفان حاره ای 
 شاهین به هرمزگان از قبیل انتقال شناورها به ساحل و خشکی، 
روشــن کردن موتورهای لنج های صیادی در هنگام رسیدن 
توفان، پر کردن گونی های شن و قرار دادن آنها در مناطق مورد 
نیاز انجام شــد.وی ادامه داد: چنانچه این تدابیر به کار گرفته 
نمی شــد هرمزگان هم به مانند سیستان و بلوچستان متحمل 
خسارت های فراوانی می شــد و از سوی دیگری بارش ۳۰۰ 
میلی متری که پیش بینی شــده بود هم در این اســتان نبارید.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان اشاره کرد: اکنون 
که توفان حاره ای شــاهین به پایان رســیده نگرانی از بابت 
 بافت فرســوده در شهر بندرعباس داریم که در صورت بحران 
خدمات رسانی به آنها بسیار سخت خواهد بود که حل مشکل 
بافت فرســوده در شهر بندرعباس و ســایر شهرهای کشور 
نیازمند تصمیم کلان است.حسن زاده اشاره کرد: احتمال زمین 
لرزه در این اســتان بالا بوده و به طور حتم بایســتی مباحث 
ایمنی ساختمان توسط سازندگان بناها رعایت شود و در کنار 
آنها الزام های بحران هم در طراحی های مســیرهای دسترسی 
لحاظ شــود.وی یاد آور شد: اکنون در همین شهر بندرعباس 
ســاختمان ها ایمن ساخته شــده اند اما کوچه به حدی تنگ 
اســت که در هنگام وقوع حادثه دســتگاه های خدمت رسان 
با مشــکل فراوانی روبه رو می شوند، به همین جهت با سازمان 
مدیریت بحران کشور مکاتبه شــده تا الزام های بحران هم به 
مانند الزام های ســاختمان در ساخت و سازها رعایت شود.به 
 گزارش ایرنا ؛ وی افزود: همچنین به صورت مرتب با اداره های 
متولی نظارت بر ساخت و سازها مکاتبه کرده و نشست های 
مختلف برگزار می کنیم تا اقدام هــای لازم را در این زمینه به 

کار گیرند.

استخدام نیروی انتظامی در هرمزگان 
  گــروه خبر // نیــروی انتظامی هرمــزگان از بین داوطلبان 
مرد کادر افســری اســتخدام می کند. نیروی انتظامی هرمزگان 
به منظــور تکمیل نیروی انســانی مــورد نیاز از بیــن جوانان 
مومــن، متعهد و علاقه مند به خدمــت در ناجا برای تکمیل کادر 
افســری )با مدرک تحصیلی دیپلم در همه رشته های تحصیلی( 
از بیــن داوطلبان مرد بومی اســتان به صورت پیمانی ۵ ســال 
 اســتخدام می کند. علاقه مندان و واجدین شرایط برای ثبت نام و 
کسب اطلاعات بیشــتر می توانند به  ســامانه گزینش به نشانی 
کننــد. مراجعــه   httP://gozinesh.Police.iR/signuP

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان  ،بر اساس اطلاعیه نیروی 
انتظامی حداقل سن  ثبت نام ۱۸ سال و حداکثر ۲۵ سال  متقاضیان 
)متولدین ۱۳۷۶ به بالا( اســت و توصیه شده برای نام نویسی از  

رایانه های مبتنی بر سیستم عامل ویندوز استفاده شود.

خبر

خبری
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سرمقاله

  چند روز قبل با یکی از دوستان به مسجد امام حسین علیه السلام محله 
نایبندشمال شرقی بندرعباس جنب روگذر نایبند رفتیم که متوجه شدیم نیاز 
به فرش، کولر و... دارد و مسجد نیمه تمام است.متاسفانه از یک طرف کمبود 
مسجد همچنان در استان وجود دارد واز طرفی دیگر کمبودها و نیازهایی در 
مساجد وجود دارد و دولت سابق هم که حوزه مساجد، فرهنگی، مذهبی، 
دفاع مقدس و ساخت یادمان و باغ موزه دفاع مقدس و... را مورد بی توجهی 
و بی مهری قرار داد. مساجد در واقع سنگر است و اگر مساجد رونق بگیرند، 
می توانند بچه مســجدی هایی پرورش یابند که هم خود از آســیب های 
اجتماعی ایمن شــده و هم متعهد و پایبند شوند و پس از کسب تخصص 
 و پذیرش مسئولیت، با دلســوزی و انجام وظیفه و جهادی خدمت رسانی 
می کنند. متاسفانه از یک طرف به موضوع مسجد سازی و تامین تجهیزات 
مورد نیاز و تعمیر مساجد در استان کمتر توجه شده و هم حمایت از هیئت های 
مذهبی، فعالان قرآنی و... در مساجد هم مورد غفلت قرار گرفته اند. همچنین 
نیاز اســت که خادمان مساجد هم مرتب آموزش ببینند تا بتوانند کودکان، 
نوجوانان و جوانان را جذب کنند ودافعه نداشته باشند. طرح »امام محله« هم 
 که مسئولان وعده دادند، اما در استان اجرایی نشد که اگر اجرا می شد، بسیار 
می توانست اثرگذار باشد. بایستی به موضوع قرآن آموزی و آموزش قرآن 
در مساجد هم توجه بیشتری شود و از زمانیکه آموزش مکتب خانه ای و 
مسجدی قرآن کم رنگ شد، شاهدیم که آموزش قرآن در استان هرمزگان 
مورد بی توجهی قرار گرفت و آموزش که به موسســات غیردولتی سپرده 
شــد و آنها هم مورد حمایت قرار نگرفتند و بسیاری از موسسات قرآنی 
غیرفعال شدند و یا در رکود قرار گرفتند و نتوانستند بازدهی لازم را داشته 
باشند. بخاطر دارم ســاختمانی که در کنار حسینیه امامزاده سیدمظفر)ع( 
بندرعباس هنوز تکمیل نشــده بود، مدتی آموزش قرآن برگزار می شد و 
بعد به رســتوران حرم تبدیل شــد و آموزش قــرآن از این مکان مقدس 
برچیده شــد. درصورتیکه انتظار می رفت در این مکان و سایر حرم ها و 
بقاع متبرکه دروه های قرآن آموزی برگزار و به فرمایش مقام معظم رهبری 
این اماکن به قطب فرهنگی تبدیل شــده و آموزش قرآن در آنجا بصورت 
 متمرکز و فراگیر برگزار شــود که متاسفانه در بیش از یک دهه اخیر بارها 
گزارش های مردمی از گلایه شــهروندان در حوزه مشــکلات شان برای 
آموزش قرآن منتشــر کردیم و بارها گفتیم مردم انتظار دارند در راســتای 
فرمایش مقام معظــم رهبری برای تربیت ده میلیــون حافظ قرآن کریم، 
متولیان مربوطه اقدام کنند که متاســفانه هرمزگان کارنامه قابل قبولی در 
این حوزه نداشــته و فرمایش معظم له در قرآن آموزی و تربیت حافظ در 
اســتان بر زمین ماند و دســتگاه های مختلف هم این موضوع را در زمین 
 همدیگر پاسکاری کردند.ضرورت دارد نماینده محترم ولی فقیه در استان، 
دســتگاه های فرهنگی و مذهبی را برای رفع غبار بی توجهی از مساجد و 
قــرآن آموزی به دور هم گــرد آورده و از صنایع و بنگاه های اقتصادی و 
دولت و دستگاه های متولی بخواهند از این بخش ها حمایت های را داشته 
باشند تا مردم برای آموزش قرآن با مشکل مواجه نشوند ونیازهای مساجد 
هم برطرف شود. از چند سال قبل هم قرار بود مسجدی در میدان صادقیه 
بندرعباس ساخته شود که گویا با حاشیه هایی مواجه شده وهنوز ساخته 

نشده ودر آنجا هم کمبود مسجد مورد گلایه برخی از ساکنان می باشد.

    علی زارعی

غبار بی توجهی بر مساجد و قرآن آموزی در هرمزگان 

معاون استاندار هرمزگان :

ضرورت به کارگیری اصول پدافند غیرعامل در زیرساخت های مهم استان 

امنیتی  معاون سیاسی،   //  گروه خبر 
 و اجتماعــی اســتانداری هرمزگان 
گفت: با توجه به آن که بســیاری از 
زیرساخت های مهم هرمزگان کارکرد 
ملی دارند، به کارگیری اصول پدافند 

غیرعامل در این اماکن ضروری است.
  به گــزارش خبرنگار دریــا، دکتر علی 
رئوفــی در جلســه شــورای پدافند غیر 
عامل اســتان هرمزگان با تبریک انتصاب 
اســتاندار  بــه عنوان  مهندس دوســتی 
 هرمزگان و تشکر و قدردانی از اقدامات و 
تلاش های دکتر همتــی، عنوان کرد: دکتر 
همتی از جمله استاندارانی بود که شبانه روز 
برای رشد و توسعه هرمزگان وقت گذاشت 
و از هیچ تلاشــی در این مسیر دریغ نکرد.

وی خاطرنشان کرد: دکتر همتی حتی در ایام 
تعطیل با حضور در مناطق مختلف استان 
به ویژه مناطق محروم، پیگیر رفع مشکلات 

این مناطق و زمینه ســازی برای رشــد و 
توســعه آنها بود. معاون سیاســی، امنیتی 
افزود:  اســتانداری هرمزگان  اجتماعی  و 
چرخش مدیران در نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایــران امری طبیعی در مســیر 
خدمتگذاری به مردم است و برای هر دوی 
این بزرگواران آرزوی موفقیت و سربلندی 
دارم. رئوفی با اشــاره به هفته نکوداشت 
پدافند غیرعامل، تصریح کرد: ضروری است 
اهمیت پدافند غیرعامل برای مردم تشریح 
و تبیین شود تا آشنایی بیشتری با این مهم 
داشته باشند. وی گفت: در زمینه مدیریت 
بیماری کرونا، وزارت بهداشت و درمان با 

به کارگیری اصول پدافند غیرعامل زیستی 
تلاش کــرد به صورت مصــداق عینی با 
تشویق مردم به استفاده از ماسک و رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی و عدم تجمع، تبعات 
شیوع ویروس به حداقل برسد لذا ضروری 
است در همه زمینه ها به مردم اطلاع رسانی 
و آگاهی بخشــی به موقع صورت پذیرد. 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
هرمزگان افزود: از ظرفیت فضای مجازی 
در هفته پدافند غیرعامل برای گســترش 
فرهنگ پدافند غیرعامل بهره گرفته شود. 
رئوفی خاطرنشان کرد: برای آگاهی مردم 
در زمینــه پدافند غیرعامــل نیاز به تولید 

محتوای غنی و برنامه مدون و بهره گیری 
از روش های خلاقانه است.معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی اســتانداری هرمزگان 
خاطرنشان کرد: صنایع مستقر در هرمزگان، 
بنادر اســتان و زیرساخت های آب و برق 
 نظیر آب شــیرین کن ها و سدها کارکرد 
ملــی دارند کــه اهمیت حفاظــت از این 
زیرساخت ها و به کارگیری اصول پدافند 
غیرعامل در این حوزه هــا را دو چندان 
کرده است.وی گفت: آموزش مستمر نقش 
بسزایی در نهادینه شدن فرهنگ پدافند غیر 
عامل در جامعه دارد که نیازمند اهتمام ویژه 

است.

 گروه خبــر //  مدیر گــروه طراحی، 
 ســاخت و تعمیرات شناورهای متوسط 
 مجتمع سازی و صنایع فراساحل ایران گفت: 
طرح ساخت شــناور آمبولانس دریایی 
یکی از طرح های خاص اســت که برای 
نخستین بار در کشوردر مجتمع ایزوایکو 

درحال انجام است. 
  علی دوله در نشست مشترک رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی هرمزگان با مدیران و مسوولان 
طرح ســاخت آمبولانس دریایی در مجتمع 
ایزوایکو افزود: بعد از نشســت های متعدد و 
شناسایی کامل طرح باتوجه به نوع شناور ، 
خدمات و نیازهایی که باید برطرف سازد از 

میان طرح های مختلف به طرحی منســجم 
رســیدیم که تمامی موارد در آن دیده شده و 
یک شناور به طور مقاوم، منعطف و کاربردی 
جهت رفت و آمد و پوشش خدمات اورژانس 
دریایی در آب های خلیج فارس خواهد بود.
وی با قدردانی از اعتماد به توانمندی مهندسان 
داخلی جهت اجرای این طرح ماندگار بیان 
داشت؛ آرزوی قلبی ماست بتوانیم درجهت 
خدمت به مردم و نجات جان انســان ها که 
امری مقدس اســت در کنار حوزه سلامت 
و کادر درمان بایســتیم.مدیر گروه طراحی، 
ساخت و تعمیرات شناورهای متوسط  مجتمع 
ایزوایکو اظهارداشت: همیشه نگاه به داخل و 

اعتماد به توانمندی و هوش متخصصان داخلی 
اتفاق ها و افتخارات بزرگی را برای کشــور 
رقم زده و همین موضوع نقطه عطفی است که 
دلیل اصلی ماندگار شدن این طرح خواهدبود.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان نیز 
با حضــور در مجموعه ایزوایکو و بازدید از 
بخش های مختلف در راستای طرح ساخت 
آمبولانس دریایی ضمن خرسندی از اجرای 
این شناور در داخل کشور بر ارتباط دوسویه 
صنعت دریایی و مجموعه علوم پزشــکی و 
حوزه درمان و شناخت بیشــتر از نیازها و 
خدمات حوزه سلامت و ظرفیت های صنعت 
کشتی سازی تاکید کرد.دکتر حسین فرشیدی 

افزود: باتوجه به همجواری استان هرمزگان با 
دریا و جزیره های خلیج فارس باید خدمات 
حمل و نقل دریایی در بخش سلامت توسعه 
داده شــود.به گزارش ایرنا ؛ وی بیان داشت: 
همچنیــن باتوجه به ظرفیــت و توانمندی، 
مجموعه ایزوایکو بهترین انتخاب برای طی 
این مســیر بوده و پس از انجام و پایان این 

طرح مشترک به یک دیدگاه واحد دست پیدا 
می کنیم که در ادامه راهگشا خواهد بود.شرکت 
مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران 
)ایزوایکو( درســال ۱۳۵۲ به منظور جذب 
بخش بزرگی از بازار تعمیرات و ســاخت 
شــناور در ۳۷ کیلومتری غرب بندرعباس 

احداث شد.

دومین جلســه آنلاین پژوهشــی  شرکت گاز 
هرمزگان با شرکت دانش بنیان در خصوص  طراحی 
و ســاخت سنسور اختلاف فشــار در سیستم 
فیلتراســیون با هدف کاهش هزینه ها و ارتقای 

تکنولوژی، برگزار شد.
   به گــزارش خبرنگار روزنامه دریا، ســید حمید 
رضاموسوی، مسئول پژوهش و فناوری شرکت گاز 
استان هرمزگان  ضمن اشاره به جلسه آنلاین پژوهشی 
با یکی از شرکت های دانش بنیان در خصوص  طراحی 
و ساخت سنسور اختلاف فشار در سیستم فیلتراسیون 
با هدف کاهش هزینه ها و ارتقای تکنولوژی، افزود: 

یکی از اولویت های فنی شرکت گاز هرمزگان در سال 
۱۴۰۰ ، موضوع »طراحی و خلق دانش فنی به منظور 
تعیین زمان مناســب تعویض فیلترهای گاز به جای 
dP ســنج های، موجود و ساخت نمونه اولیه« بوده  
که این موضوع با همــکاری واحد های اندازه گیری 
و بهره برداری ، توســط گروه پژوهشی واژه درحال 
پیگیری و بررسی های لازم بمنظور تکمیل فرایند و 
پیمان سپاری می باشــد .وی افزود: نظر به آلودگی 
خطوط گازی وتعویض میزان قابل توجهی از  فیلتر 
المنت ها در ایستگاه های تقلیل فشار،  ضرورت توجه 
به نگاه علمی به این موضوع با هدف صرفه جویی در 

میزان خرید فیلتر المنــت ها وصرفه جویی در منابع 
مالی شــرکت از اهداف دیگر این پروژه پژوهشی می 
باشد. مســئول پژوهش و فناوری شرکت گاز استان 
هرمزگان، تصریح کرد:  دقت بالا در ارسال اطلاعات 
 به ســامانه مانیتورینگ و حــذف ترددهای اضافی 
بهره بردار بمنظور بررسی میزان گرفتگی فیلتر المنت، 

از دیگر اهداف این پروژه می باشد.
  موسوی ضمن تشکر از همکاری روسای واحد های 
اندازه گیری، توزیع گاز و ناحیه گاز بندرعباس، افزود: 
کل روند پروژه در ۴ فاز پیش بینی شده و مقرر است 
گروه پژوهشی نســبت به بازدید تکمیلی از یکی از 

ایستگاههای تقلیل فشار به عنوان پایلوت و همچنین 
بازدید از ســامانه  مانیتورینگ واحد اندازه گیری و 
توزیع گاز  شــرکت اقدام و  پــس از انجام مطالعات 
و جمع آوری داده ها، بخش های مختلف دســتگاه 
اعم از الکترونیکی، مکانیکی و  نرم افزاری، طراحی 
و ارزیابی شود.وی اظهار امیدواری کرد : با همکاری 
کلیــه واحد های مرتبط امکان ارائــه این تکنولوژی 
به سایر شرکت های مشــابه در سطح کشور وجود 
خواهد داشت.لازم به ذکر است در طراحی و ساخت 
 این سنسور از تکنولوژی جدید سنجش فشار بدون 

نمونه برداری از گاز استفاده می شود .

در شرکت گاز هرمزگان برگزار شد

جلسه آنلاین پژوهشی با هدف ارتقای تکنولوژی در سیستم فیلتراسیون گاز

مدیر گروه طراحی، ساخت و تعمیرات شناورهای متوسط مجتمع ایزوایکو :

مجتمع ایزوایکو آمبولانس دریایی می سازد

 

  

 گروه خبر //  معاون فرهنگی اوقاف و امور 
خیریه هرمــزگان برنامه های این نهاد در 
دهه وقف را اعلام کرد و از اجرای مراسم 
عزاداری دهه آخر صفر در بیش از ۳۰ بقعه 

متبرکه هرمزگان خبر داد. 
   حجت الاســلام مصطفی آزادی اظهار کرد: 
دهه وقف ســال جاری، ۱۲ مهرماه آغاز شده 
و تا ۲۱ آبان ماه ادامه دارد و ســازمان اوقاف 
روزشماری را ویژه این دهه تدوین کرده است.

وی افــزود: نخســتین روز از دهه وقف )۱۲ 
مهرماه( با عنوان »وقف، رسانه، تکریم واقفان 
خیراندیش«، ۱۳ مهرماه با عنوان »وقف، ترویج 

فرهنگ قرآن، عترت و مهدویت« ۱۴ مهرماه 
با عنوان »وقف، خدمات فرهنگی و اجتماعی 
به جامعه« ۱۵ مهرماه بــا عنوان »وقف، بقاع 
متبرکه، ترویج فرهنــگ زیارت«، ۱۶ مهرماه 
با عنوان »وقف، کاهش آسیب های اجتماعی«، 
۱۷ مهرماه با عنوان »وقف، توسعه فرهنگ و 
تمدن اســلامی«، ۱۸ مهرماه با عنوان »وقف، 
توسعه آموزش و پژوهش و حمایت از نخبگان 
و مؤسسات دانش بنیان«، ۱۹ مهرماه با عنوان 
»وقف، سلامت و بهداشت جامعه« ۲۰ مهرماه 
با عنوان »وقف، اشتغال و تولید« و ۲۱ مهرماه و 
 آخرین روز از دهه وقف با عنوان »وقف جمعی، 

توسعه مشارکت های اجتماعی« نام گذاری شده 
است.

  بــه گزارش ایســنا ؛ آزادی افزود: برگزاری 
همایش شهرســتانی، استانی و ملی تجلیل از 
اصحاب و یاوران وقف شامل واقفان، خیران، 
خدام و هیئت امنای بقــاع متبرکه، غبارروبی 
و عطرافشــانی بقاع متبرکه و گلزار شــهدا، 
راه اندازی ایســتگاه های »همه واقف باشیم« 
در مســیرهای پرتردد شــهری به منظور آشنا 
کردن مردم با وقف، اســتفاده ۳۵ مبلغ بومی و 
اعزامی در برنامه های مختلف، تجلیل از کادر 
درمان، سرکشــی از بیمارستان ها و عیادت و 

دلجویی بیماران، دیدار با خانواده شهدا، اجرای 
 طرح »احسان ماندگار« جهت تحت پوشش 
قرار دادن بیش از ۷۰۰ دانش آموز نیازمند استان 
 و افتتاح پروژه های سرمایه گذاری و عمرانی، 
اهم برنامه های اوقاف هرمزگان در دهه وقف 

است.

برنامه های دهه وقف در هرمزگان 

  گروه خبر // سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی استان هرمزگان 
گفت: واکسن سینوفارم در گروه سنی سه تا ۱۷ سال موثر است و  

باعث ایجاد پاسخ ایمنی همورال قوی می شود.
   فاطمه نوروزیان اظهار کرد: خوشــبختانه بــا راه افتادن کارزار 
واکسیناســیون عمومی در اســتان هرمزگان و سطح کشور، شیوع 
کووید -۱۹ تا حدود زیادی مدیریت شده است اما همچنان رعایت 
پروتکل های بهداشتی ضروری است.وی با اشاره به تزریق بیش از 

یک میلیون و ۵۵۰ هزار دوز واکسن در سطح استان هرمزگان، عنوان 
کرد: یک میلیون و ۱۴۲ هزار دوز در نوبت اول و ۴۰۹ هزار دوز در 

نوبت دوم تزریق شده است.
  سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی استان هرمزگان با ذکر این نکته که 
تزریق واکسن یکی از الزامات بازگشایی مدارس و دانشگاه هاست، 
ابراز داشــت: اخیراً مطالعات بالینی در خصوص بررســی میزان 
اثربخشی واکسن سینوفارم در افراد زیر ۱۸ سال در مجله های علمی 

معتبر دنیا منتشر شده است.نوروزیان ادامه داد: شرکت کنندگان در 
این مطالعه در سه گروه ســنی )۳-۵(، )۶-۱۲( و )۱۳-۱۷( سال 

مورد بررسی قرار گرفتند.
  به گزارش ایرنا ؛ وی در خصوص نتایج این مطالعه، گفت: واکسن 
ســینوفارم در گروه سنی )۳-۱۷( ســال ایمن بوده و باعث ایجاد 
پاسخ ایمنی همورال قوی می شود و همچنین بهتر است از دوز چهار 

میکروگرمی استفاده شود تا اثر بخشی آن بیشتر شود.

گــروه خبر // مدیرکل ارشــاد هرمزگان با 
تأکید بر نقش مهم قاریان در توسعه و ترویج 
واســطه  قرآن  قاری  گفت:  قرآن،  فرهنگ 
عشــق میان عاشق و معشوق است و هرچه 
این وظیفه را عاشقانه تر و صمیمانه تر منتقل 

کند، وصل را آسان تر می کند. 
   رضا کمالی زرکانی، مدیرکل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی هرمزگان، در حاشــیه مرحله استانی 
شانزدهمین جشــنواره تلاوت های مجلسی در 
این اســتان، اظهار کرد: تفاوت اصلی قرآن کریم 
با متون دیگر علاوه بــر ظرافت و زیبایی که در 
شورش کلمات و ظرفیت های نمایشی و هنری که 
خود یک منبع بزرگ الهام در ادبیات و قصه گویی 
و قصه پردازی است، دارد؛ کلام الله بودن آن است.
وی افزود: قرآن مستقیماً از طریق وحی بر قلب 
نازنین پیامبر گرامی اســلام)ص( نازل شده و به 
عنوان یک منبع شــناختی، عبادی، اجتماعی و 

فرهنگی است؛ یعنی در جامعه ای که فخرشان به 
مال و شمشــیر و اصل و نژاد و مرکب و منصب 
خانوادگی شــان می رســید، قرآن آمــد و تغییر 
عمــده ای در آن ایجاد کرد. دیگر در ســرزمین 
حجاز تبعیضات ارثی تبدیل به مســائل اکتسابی 
شد و از مادیات به سمت معنویات و از بیرونیات 
به سمت درونیات سوق پیدا کرد. از آدم هایی که 
در آن ســرزمین از بزرگان بودند، افرادی پیشی 
گرفتند که تقوایشان بیشتر بود و این اولین تغییر 
اجتماعی بود که قرآن در سرزمین حجاز به وجود 
آورد.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان 
تصریح کرد: تا امــروز آموزه های قرآن تمامی 
ندارد، قرآن جزء ۵ ابر کتابی اســت که بیشترین 
تأثیر را در جوامع بشــری دارد و تاریخ مصرف 
نداشــته و بر آموزه های آن پایانی وجود ندارد. 
کلام الله اعجــازی در درون خود دارد و همچون 
ماشین هوشــمندی است که درون خود نورانیتی 
دارد که مــا را به درون عالمــی پرمعنا می برد.
کمالی زرکانی عنوان کرد: در ادبیات دنیا کلمه ای 
به عنوان مینیمالیســت به معنی کم گرایی وجود 
دارد به ایــن معنی که درون یــک کلمه حرف 
می تواند دنیایی از معانی وجود داشته باشد. این 
اعجاز در تک تک کلمات قرآن جاری اســت. 
تفســیرهای متعدد از قرآن نشان می دهد همان 
چیزی که امروز در ادبیات کشــف کردیم از قبل 

وجود داشته است.
  وی بیــان کرد: وظیفه مــا در برابر قرآن کریم 
ابتدا تدبر و فهم عمیق و ســپس عمل درست و 

کامل به آن است. برای اینکه یک قاری بخواهد 
تدبر در قرائت و یک مســتمع بخواهد تدبر در 
استماع داشته باشد به ابزاری نیاز است. بخشی از 
این ابزار ارثی و برخی اکتسابی است و با تمرین 
و تکرار و تکنیک به دســت می آید. ابزاری مثل 
صدای خوب، حــرکات و میمیک چهره قاری، 
حرکات دست قاری می توانند جزئی از تلاوت او 
باشند که بسیاری از قاریان بزرگ از این ابزارها 
استفاده می کنند. ارتباطی که قاری با مستمع ایجاد 
می کند، همچون کاری است که یک بازیگر تعزیه 
یا تئاتر با بیننده خــود می کند و ارتباط نفس به 
نفسی که برقرار می کنند تأثیرگذاری آن را بیشتر 
می کند.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان 
اضافه کــرد: قرائتی که مســتمع از نفس قاری 
می گیرد می تواند او را با حال دیگری مواجه کند. 
قاری با کلمات و عباراتی سر و کار دارد که بسیار 
بالاتر از کلمه هستند و مســئولیتش را سنگین 
می کند. وقتی یک قاری می تواند موفق باشد که با 
ابزاری که در اختیار دارد بتواند مستمع را به تدبر 
وادار کند و قبل از مستمع باید بداند چه چیزی را 
قرائت می کند.به گزارش ایکنا ؛ کمالی زرکانی در 
پایان یادآور شد: قاری باید تسلط بر معنا و مفهوم 
داشته باشد و به اندازه فیض صوتش بتواند معنا را 
منتقل کند. قاری قرآن واسطه عشق میان عاشق 
و معشوق است و هرچه این وظیفه را عاشقانه تر 
و صمیمانه تر منتقل کند وصل را آسان تر می کند. 
قاریان نقش مهمی در توســعه و ترویج فرهنگ 

قرآن دارند.

گروه خبر // مدیــر کل آموزش و پرورش 
اســتان از انعقاد تفاهم نامه فی مابین اداره 
کل آموزش و پرورش و پارک علم و فناوری 
اســتان در راســتای ارتقای توان علمی ، 

پژوهشی و فناوری دانش آموزان خبر داد.
  به گزارش  خبرنگار دریا، طی جلســه ای با 
حضور ایرج بیت اللهی مدیرکل آموزش و پرورش 
استان، محمد قویدل معاون آموزش متوسطه  این 
اداره کل و همچنین دکتر علی فتی رئیس پارک 
علم و فناوری استان تفاهم نامه همکاری مشترک 

بین پارک علم وفنــاوری و اداره کل آموزش و 
پرورش اســتان هرمزگان به امضا رسید.در ابتدا 
دکتر فتی ضمن اعــلام آمادگی پارک در جهت 
 توســعه همکاری های دو جانبه، بر حمایت از 
ایده های فناورانــه دانش آموزان ، فراهم کردن 
شرایط اســتفاده از ظرفیت مرکز نوآوری پارک  
 در راســتای توســعه و رشــد توانمندی های 

دانش آموزان تاکید نمود. 
  ســپس مدیر کل آموزش و پــرورش نیز در 

حاشــیه این نشســت گفت: این تفاهم نامه در 
جهت استفاده بهینه از فضا، امکانات پژوهشی، 
آزمایشــگاهی،کارگاهی و توانائــی های اداره 
کل آموزش و پــرورش و پارک علم و فناوری 
 استان و حمایت از ســاخت طرح ها وایده های 
دانش آموزان، منعقد گردیده است.دکتر فتی نیز 
در ادامــه اعلام کرد در شهرســتانهای میناب ) 
شرق( و بندرلنگه ) غرب( استان در سال ۱۴۰۰ 
دو مرکز رشــد مورد بهره برداری قرار خواهد 

گرفت که مرکز رشــد میناب در ابتدای ســال 
 ۱۴۰۰ راه اندازی و مرکز بندرلنگه نیمه دوم سال 

راه اندازی خواهد شد. 
  وی اشــاره کرد در مناطقی که مرکز رشد فعال 
نیســت، می توان از ظرفیت پژوهش سراهای 
دانش آموزی استفاده نمود.لازم به ذکر است در 
این نشست تفاهم نامه ای در ۲ نسخه  در قالب 
۵ مــاده و ۲۱ بند به امضای مدیر کل آموزش و 

پرورش   و مدیر پارک علم و فناوری رسید .

گروه خبر // معاون صید و بنادر ماهیگیری شیلات هرمزگان از آغاز 
صید میگو در آب های ساحلی این استان خبرداد. 

   ابراهیم عالی زاده در جمع خبرنگاران، با اشاره به آغاز صید میگو در آب های 
ساحلی استان هرمزگان، افزود: آغاز صید میگو از ۱۰ مهرماه اعلام شده بود 
که باتوجه به وقع طوفان حاره ای  و بارندگی شدید در جنوب و جنوب شرق 
کشور این صید به تعویق افتاده بود. وی تصریح کرد: امسال بیش از ۱۵۰ فروند 
لنج صیادی با بیش از دو هزار صیاد، در فصل صید میگو مشــارکت دارند و  

استفاده از تورهای صید نامرئی )منوفیلامنت( در فصل صید میگو، مانند تمام 
فصول ممنوع است.

  به گزارش ایســنا ؛ معاون صید و بنادر ماهیگیری شیلات هرمزگان با اشاره 
به اینکه تورهای منوفیلامنت صدمه های جبران ناپذیری به منابع آبزی و حتی 
اکوسیستم آبزیان وارد می کنند، خاطرنشان کرد: صید میگو هر سال در ۷۰۰ 
کیلومتر مربع از صیدگاه های استان از بندرکوهستک شهرستان سیریک، آغاز 

می شود و در صیدگاه های میناب، هرمز و تولای قشم به پایان می رسد.

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان :

واکسن سینوفارم پاسخ ایمنی مناسبی را در کودکان ایجاد می کند

مدیرکل ارشاد هرمزگان عنوان کرد 

نقش مهم قاریان در توسعه و ترویج فرهنگ قرآن

مدیر کل آموزش و پرورش هرمزگان خبر داد

امضای تفاهم نامه همکاری مشترک پارک علم وفناوری و آموزش و پرورش استان  معاون صید و بنادر ماهیگیری شیلات هرمزگان تاکید کرد 

ممنوعیت استفاده از تورهای نامرئی در صید میگو
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بدهکارم
بنده هم در به در بدهکارم 
 به خر و گور خر بدهکارم

به زمین و زمان که معلوم است 
به قضا و قدر بدهکارم 
پسرم تازه رفته دانشگاه 
جان تو این قدر بدهکارم
وام مسکن گرفته ام اما

تا به محشر دگر بدهکارم
یک مغازه نمانده جزاین که 

به همه سر به سربدهکارم
به تقی مخبر محله مان 
صدو ده تا خبر بدهکارم
به مکانیک شهرمان پولِ 
دوسه تا شافنر بدهکارم

به عروسی دوستان محل 
کلی قر کمر بدهکارم

به زن خوب وخوش مرام خودم
 کلن از هرنظر بدهکارم

شعر طنزه چرا نمی خندی؟ 
به تو هم من مگر بدهکارم؟

بابت شعر طنز امروزم
به کسان دگر بدهکارم

به جناب صلاحی مرحوم 
بابت این اثر بدهکارم

طنز تلخیست یعنی انصافن
به خودم بیشتر بدهکارم

پاچه خواری نکرده ام هرگز
پس به حق است اگر بدهکارم

  عمران صلاحی 
***

دنیای مجازی 
هرزمـــان تا یک دهن وا می شود            

سوژه ی طنزی مـهیا می شود 
جیک و پیک هرکسی ایــن روزها            

می شود یکباره کلا برملا 
توی اینترنت پراست از گفت و لفت         

شصت ونه درصد ازآنها حرف مفت
هرکسی حـرفی زند بی واهمه       

می شود موضـوع واتساپ همه 
گر خری عرعر کند هنگام شام    

می زند عکسش در اینستاگرام 
بچه از اول که پـت پت می کند      

مادر او فکر تبلت می کند 
می خرد یک تبلت شیک و قشنگ   

تا شود سرگرم جک های جفنگ 
اولش با عشق بازی می رود   

توی دنیای مجازی می رود 
جای درس جای خواب و جای خور  

می شود با گوشی اندروید پر 
رفته رفته کار بد بد می کند     
هر سگی را می رسد اد می کند 

گوشی همراه او        
مــی شود مامان او بابـــای او 

می برد با خود همیشه هر کـجا  
 فی المثل حتی درون مســتراح 

می شود درگیر عکس و فیلم و جک  
برنمی خیزد زجا

گر شود عضوی زاعضای گروه   
می رود تا خرخره تویـش فـرو 

بچه جان ای بچه زبر و زرنگ   
توی این دنیای پرنیرنگ و رنگ 
کنترل کن جانم احساسات را   
 ول کن این واتساپ وامیرات را  

  محمد رضا داوری 

طنز

جنوب کشور

 مهران ســلطانی نژاد سرویس استان ها // نماینده 
مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شورای اسلامی 
گفت: مجموعه برق در این استان باید تمام تلاش و 

توان خود را به کارگیرد تا مشکل برق حل شود.
   به گــزارش خبرنگار دریــا ؛عبدالکریم جمیری در 
نشست بررسی مشــکلات فعالان صنعت آبزی پروری 
استان بوشهر اظهار کرد: دلیل اینکه ما توقع داریم تا این 
خاموشی ها را دراستان بوشهر نداشته باشیم این است که 
ما یک  تولید کننده ایــم نه مصرف کننده. ما بیش از دو 
برابر مصرف خود در استان تولید برق داریم و همه تاکید 
ما بر این است که سهم خاموشی نداشته باشیم.وی ادامه 
داد: ما برای جبران ســهم خاموشی استان تلاش کردیم 
که این ســهم را از توان صنایع جبران کنند که سهم ما به 
صفر برسد،  اگر در ســال آینده خاموشی داشته باشیم 
باید در آن اســتثنائاتی هم وجود داشته باشد باید مثل 
بیمارستان ها استثنا قائل باشیم.نماینده مردم بوشهر، گناوه 
و دیلم در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: جاهایی 

که با موجود زنده سر و کار دارند مانند پرورش دهندگان 
میگو که قطعی برق در آن ها می تواند خطر آفرین باشد 
که مصرف برق آن ها سهم قابل توجهی نیست باید جزء 
مستثنیات باشند.جمیری بیان کرد: ما باید تعیین تکلیف 
کنیم که براساس ضوابط، این مجموعه های صنعتی خود 
مسئول تهیه و تولید برق مورد نیازشان هستند یا دولت 
باید نیاز آن ها را تامین کند، اگر بر عهده خودشان است که 
باید فکر کنند و اگر کار دولت است سیستم اجرایی باید 
پای کار بباید و مشکلات را حل کند.وی افزود: مجموعه 
برق  در این خصوص بایــد تمام تلاش و توان خود را 
به کارگیرد تا مشــکل برق استان بوشهرحل شود استان 

ما یک استان برخوردار، ولی محروم است برخورداری 
و محرومیــت در کنار هم هیچ علتی جز ضعف مدیریت 
ندارد که این امر مصداقی به شخصی نباید بربخورد، اما 
باید به همه ما مسولین بربخورد.نماینده مردم بوشهر، گناوه 
و دیلم در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: اصلا قابل 
توجیه نیست و مسئولین باید صفر تا صد متولی باشند و 
اینگونه نباشــد که مشکلات وجود دارد و مدیران از آن 
بی خبر باشند. هر کس که می گوید نمی شود و نمی تواند 
وظایفش را انجام دهد بایــد خداحافظی کند و برود و 
اینگونه نیست که بمانند و بگویند که نمی شود و وظایفشان 
را هم انجام ندهند.جمیــری اضافه کرد: اعتقاد بنده این 

است که صنایع برق بری که سهم بالایی از بار را بر شبکه 
توزیع تحمیل می کنند باید برق مورد نیاز خود را تولید 
کنند حتی باید به شبکه توزیع نیز کمک کنند و نه باری 
بر دوش شبکه باشند.وی گفت: استان برخوردار ما تنها 
زمانــی از محرومیت نجات پیدا می کند که مدیران ما  از 
سرمایه گذاران استقبال کنند و تولید کننده امروز را مانند 
جهادگران دیروز دفاع مقدس بدانند و بنامند.نماینده مردم 
بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شورای اسلامی یادآور 
شــد: همچنانی که ما در زمان دفاع مقدس از این خاک 
و مملکت دفاع کردیم و کســانی که در این راه به درجه 
جانبازی، ایثارگری و یا شهادت نائل آمدند که افتخار ما 
هستند، امروز نیز در عرصه فعالیت های اقتصادی آن هایی 
که با نیت درست و برای خدمت به این جامعه و نظام  و 
تولید ثروت و قدرت و رفع مسائل و مشکلات ورود پیدا 
میکنند این ها جهادگران عرصه اقتصادی هستند.جمیری 
خاطرنشان کرد: دولت وظیفه دارد، از بالا تا پایین هیچ 
کس هم از  این موضوع مستثنا نیست، باید تلاش کنند که 

با استقبال از بخش خصوصی مشکلات را حل کنند، زیرا 
دولت به تنهایی قادر به انجام تمامی این کارها نیست.وی 
تصریح کرد: راه نجات استان ما این است که با این همه 
پتانسیل، سرمایه گذاران بتوانند برای سرمایه گذاری به 
این استان بیایند و در مقابل مسئولین اجرایی استان باید 

از بخش خصوصی استقبال و حمایت کنند.

نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شورای اسلامی :

مشکل برق استان بوشهر حل شود

مهران سلطانی نژاد سرویس استان ها //  رئیس 
پلیس فتا استان بوشــهر از شناسایی کاربران 
مجرمی که با استفاده از لینک باز دعوت در گروه 
واتس آپ وارد کلاس های آموزشی شده و اقدام 
به بارگزاری محتویات مجرمانه کرده بودند، خبر 

داد.
   بــه گزارش خبرنگار دریا ؛ ســرهنگ مهدی 
قاســمی اظهار کــرد: کاربرانــی در گروه های 
شــبکه های اجتماعی که از طریق مدارس برای 
ارتباط بین دانش آموز و معلمین ایجاد شده بوده 
با ارســال لینک باز دعوت عضویت در گروه از 
طریق واتــس آپ و بدون احرازهویت، افراد غیر 
و ناشناســی وارد این گروه کلاسی شده و ضمن 
بارگزاری محتویــات مجرمانه و ایجاد مزاحمت 
برای سایر اعضاء، باعث اخلال در روند برگزاری 

کلاس مجازی می شدند.
  وی ادامه داد: علیرغم اینکه بارها تاکید شــده 
که تنها از سامانه شاد برای اجرای امور تحصیلی 
اســتفاده شود، ولی در مواردی به بهانه هایی نظیر 
کند بودن ســرعت و یا راحتی کار در شبکه  های 
اجتماعی، مسیر آموزش به غیر از اپلیکیشن شاد 
سوق داده می شود که تبعات نامطلوبی را به دنبال 
داشته است.رئیس پلیس فتا استان بوشهر بیان کرد: 
با پیگیری و بررسی همکارانم در پلیس فتا استان 
، کاربران مجرم شناسایی و مشخص شد که بیشتر 
از دانش آموزان مدارس دیگر بوده که با توجه به 
شیطنت ها و کنجکاوی های خاص سنی خود برای 
همسالانشــان ایجاد مزاحمت کرده اند، که ضمن 
اخــذ تعهد از والدین این افراد و توجیه آنان، رفع 

مزاحمت شد.
قاســمی تصریح کرد: از کادر آموزشی مدارس 
خواهشــمندیم که آموزش را تنهااز سامانه شاد 
پیگیری و دنبال کنند و اگر به هر علتی از شــبکه 
اجتماعی دیگری استفاده می شــود، مدیر گروه 

)admin( که بهتر اســت معلــم کلاس مربوطه 
باشــد، پس از احراز هویت دانش آموزی کاربر، 
اقدام به عضو کردن افراد نموده و از ارسال لینک 
باز دعوت به عضویت در گروه خودداری کنند.این 
مقام مسئول افزود: معلمین گرانقدر اگر پژوهش یا 
کار تحقیقی را از دانش آموزی مطالبه می نمایند، 
آدرس های صحیح و اصلی سایت های موردنیاز 
را به دانش آموزان اعلام کنند تا باعث جلوگیری 
از ورود آن ها به ســایت های با محتوای مجرمانه 
یا فیشینگ اطلاعات هویتی شوند.رئیس پلیس 
فتا استان بوشهر به والدین عزیز به ویژه کسانی که 
دانش آموز مقطع ابتدایی دارند نیز هشــدار داد: تا 
ضمن بالا بردن سواد رسانه ای خود، حتی المقدور 
در زمان اســتفاده فرزندشان از اینترنت و فضای 
مجازی در کنار آن ها باشــند و همچنین به آن ها 
آموزش دهند تا اگــر کاربری در فضای مجازی 
با آن ها مجادله نمــود یا بحثی بوجود آورد، قبل 
از هرگونــه عکس العمل و با حفــظ آرامش، به 
 پدر و مــادر خود مراجعه و با آن ها مشــورت 

نمایند.
  قاســمی به شهروندان توصیه کرد: برای استفاده 
فرزندانشان از فضای مجازی و تجهیزات هوشمند، 
برنامه زمانبندی تعیین کرده و نظارت محترمانه ای 
داشــته باشند تا به بهانه اجرای تکالیف تحصیلی 
یا حضور در کلاس مجازی، گرفتار آســیب ها و 
خطرات فراوان این حوزه نشوند.به گزارش ایسنا 
و به نقل از پایگاه اطلاع رســانی پلیس فتا، وی 
در پایان اظهار کرد: انتشــار محتواهای آموزشی 
در خصوص سواد رسانه ای، سواد کاربری فضای 
مجازی، کلاس های برخط و مطالب متنوع فضای 
مجازی در دســتور کار این پلیس خواهد بود و 
دانش آموزان، والدین و فرهنگیان عزیز می توانند 
از طریــق آدرس shad.iR/Policefata در 

برنامه شاد با ما همراه شوند.

شناسایی کاربران اخلال گر گروه های 
دانش آموزی در بوشهر

مهران سلطانی نژاد ســرویس استان ها // مدیرکل 
حفاظت محیط زیست اســتان بوشهر گفت: در پی 
درخواست ها و پیگیری حقوقی در خصوص آلودگی 
ناشــی از مخزن های میعانات گازی یک شرکت در 
عسلویه، با رای قضایی مهلت ۲ ساله برای جابجایی 

مخازن این شرکت به محل استاندارد تعیین شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ فرهاد قلی نژاد افزود: شرکت 
متخلف با راه اندازی و اســتقرار هشت مخزن در نزدیکی 
عسلویه موجب انتشار بو شده بود که در بررسی ها مشخص 
شد فاصله مجاز با مناطق مسکونی را رعایت نکرده است.

وی یادآورشــد: پس از بررسی کارشناسان محیط زیست 
استان بوشهر موضوع در دادگاه پیگیری و در نهایت رای به 

تخلف شرکت داده شد.
   قلی نژاد اظهارداشــت: بوی نامطبوع ناشــی از مخازن 
ذخیره یکی از مشکلات زیست محیطی عسلویه است که 
پس از بررسی ها، اخطاریه و پیگیری های حقوقی ۲ سال 
مهلت جهت جابجایی این مخازن به محل استاندارد تعیین 

شد.
  مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان بوشهر گفت: 
همچنین شــرکت متولی مکلف به کنترل آلودگی ناشی از  
مخزن های میعانات گازی شــده است.قلی نژاد ادامه داد: 
شرکت متخلف همچنین موظف شده برای پروژه های در 
حال پیشرفت خود برنامه های محیط زیستی لازم را تهیه 
کند. وی افزود: براساس طرح جامع کاهش آلودگی های 
محیط زیست شهرســتان های کنگان و عسلویه مصوب 
دولــت در ســال ۹۹، اداره کل حفاظت محیط زیســت 
استان بوشــهر بر روند اجرای آن نظارت می کند.قلی نژاد 
اظهارداشت: در صورت کوتاهی در اجرای مصوبات مراتب 

از طریق ارگان های ذیصلاح پیگیری می شود.

مدیرکل محیط زیست بوشهر :

شرکت آلاینده در عسلویه محکوم شد

  

آرزو توکلی سرویس استان ها // رئیس 
بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع 
مقدس کشور بیان کرد: راهیان نور دفاع 
مقدس از نیمه دوم امســال با رعایت 
کامل پروتکل های بهداشــتی و طبق 
دســتورالعمل های ستاد ملی مقابله با 

کرونا راه اندازی می شود.
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ سردار"بهمن 
کارگر" در ارتباط ویدئوکنفرانس با آیین 
افتتاحیه دومین جشنواره فرهنگی و هنری 
علمدار در راســتای ترویج مکتب حاج 
قاســم در کرمان گفت: از سال گذشته و 
پس از شهادت ســردار دل ها، جشنواره 

فرهنگی و هنــری علمدار در کشــور 
پایه گذاری شــد.وی برگزاری جشنواره 
علمدار را کار بســیار مطلوبی دانست و 
عنوان کرد: آمــوزش و پرورش در دفاع 
مقــدس و موضوعات فرهنگی کشــور 
پیشتاز بوده است.رئیس بنیاد حفظ آثار 
و نشــر ارزش های دفاع مقدس کشور با 
اشاره به رشــادت های خانواده آموزش 
و پــروش در دوران جنــگ تحمیلی، 
گفت: جامعه آموزش و پرورش کشــور 
۳۶ هزار شــهید تقدیم نظام اسلامی کرده 
اســت. قریب به ۵۰۰۰ معلم شهید، ۵۳ 
هــزار رزمنــده، ۴۵۰۰ آزاده و ۲۵ هزار 

جانباز در آمــوزش و پرورش داریم.وی 
با بیان اینکــه آموزش و پرورش را نباید 
در یک وزارتخانه خلاصه کرد، افزود: این 
وزارتخانه کار ستادی آموزش و پرورش 
دانش آمــوزان را انجام می دهد لذا باید 
آموزش و پرورش را فراتر از این ببینیم.

کارگر با تبییــن تاثیر آموزش و پرورش 
روی خانواده ها و در ادامه به شیوع کرونا 
اشــاره کرد و افزود: آموزش و پرورش 
تهدید کرونا را به فرصت تبدیل کرد.وی 
با یادآوری سخنان سردار سلیمانی اظهار 
کرد: حاج قاســم سلیمانی می گفتند اگر 
می خواهید در یک نمایشگاه ارزش های 

انسانی و اسلامی را ببینید، آن نمایشگاه 
دفاع مقدس است و به تعبیر ایشان، دفاع 

مقدس قله و مقاومت دامنه آن است.
  رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفــاع مقــدس کشــورادامه داد: دفاع 
مقدس ظرفیــت های بالایــی دارد که 
امیدواریم در همــه بخش های آموزش 
و پــرورش خودش را نشــان دهد.وی 
 بیان کــرد: اردوهای راهیــان نور دفاع

  مقــدس از نیمه دوم امســال با رعایت 
کامل پروتــکل های بهداشــتی و طبق 
دستورالعمل های ستاد ملی مقابله با کرونا 

راه اندازی می شود.

علیرضا حائری زاده ســرویس اســتان ها //
معاون فرهنگی کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان استان یزد با بیان این که بزرگترین 
نوجوانان فضای  و  اجحاف در حق کــودکان 
تحصیلی تحمیلی و رقابتی ایجاد شــده در 
آموزش و پرورش است، کانون پرورش فکری را 

تنها پناهگاه کنونی کودکان خواند.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ محمدرضا آخوندی 
در نشســت خبری که به مناسبت قرار گرفتن 
در آســتانه هفته ملی کودک در محل این کانون 
برگزار شد، اظهار کرد: رسانه ها ابزاری قدرتمند 
در جهــت احقاق حقوق کــودکان و نوجوانان 
هستند و امیدواریم این هفته فرصتی مغتنم باشد 
تا از اهتمام بیشــتر رسانه ها به موضوع کودکان 
برخوردار شویم.وی با بیان این که متاسفانه توجه 
لازم در جامعه به آموزه های دینی درخصوص 
حوزه کودک نشده اســت، گفت: این در حالی 
است کشورهایی که بیشــتر به این مقوله توجه 
داشته اند، اکنون جزو کشورهای توسعه یافته و 
موفق در حوزه های مختلف هســتند و در واقع 
برای تحول در آینده کشور و جامعه گریزی از 
توجه بیشــتر به حوزه کودک و نوجوان نداریم.
آخونــدی بزرگترین اجحاف امــروز در حق 
کودکان ایرانی را از ناحیه نظام آموزشی کشور 
و آموزش و پرورش خواند و گفت: متاســفانه 
فضای تحصیلی تحمیلی و رقابتی منجر به دوری 
کودکان از فضای بازی و کســب آموزش های 
مهارتی شــده اســت.وی بیســت و چند سال 
افتخار صدرنشــینی قبولی کنکور توسط استان 
یزد را همراه با خسارت ها و آسیب های فراوانی 
برای جامعه اســتان دانســت و گفت: متاسفانه 
نظام آموزشــی کودکان و نوجوانان را از مطالعه 
کتب غیردرسی دور کرده است.»عالیه قوامی« 
سرپرســت کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانان اســتان نیز با برشمرن حقوق کودکان 
از جمله بازی، نشــاط و ارتباطات اجتماعی، 

کرونا را موثــر در گرفتن این حقوق از کودکان 
دانست و ابراز امیدواری کرد با رفع این بیماری 
دوباره شاهد بازگشت روال امور به قبل باشیم.
وی شــعال هفته ملی کودک امســال را »حال 
خوش کودکی، حال خــوش زندگی« ذکر کرد 
و با تشریح عناوین روزهای این هفته، هدف از 
گرامیداشت این هفته را توجه دادن افکار عمومی 
به اهمیت دوره کودکــی، ویژگی ها  و نیازهای 
کودکان، ارتقای سطح دانش و آگاهی فعالان این 
عرصه و همچنین معرفی کانون پرورش فکری و 

ظرفیت های آن به جامعه، برشمرد.
  قوامی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به انجام ۶۲ فعالیت تخصصی در حوزه کودکان 
استان در قالب فعالیت ۱۸ مرکز فرهنگی هنری 
ثابت، ســه مرکز سیار روســتایی و یک مرکز 
کتابخانه ای پســتی، گفت: تعداد اعضای کانون 
تا قبل از شــیوع کرونا ۱۵ هزار نفر شــامل ۹ 
هزار دختر و ۶ هزار پســر بود و کرونا عملًا تا 
مدتی تعطیلی فعالیت های کانون را رقم زد.وی 
ادامه داد: البته فعالیت های کانون در تابستان سال 
گذشــته در قالب کارگاه های برخط در فضای 
مجازی آغاز بکار کرد که تاکنون ســه هزار نفر 
از این کلاس ها بهره مند شــده اند و هرچند افت 
اعضای کانون را شاهد بودیم ولی نقطه ی عطفی 
در ایجاد دسترســی عادلانه به آموزش ها برای 
کودکان تمام استان فراهم شد و امیدواریم پس 
از بحران کرونا این روش آموزشی نیز تداوم یابد.
مدیر کانون پرورش فکری استان در مورد توسعه 
مراکز کانون در اســتان نیز گفت: البته زمینی به 
مساحت هفت هزار مترمربع در شهرک رزمندگان 
به اســم واگذاری به کانون از سالها پیش لحاظ 
شده ولی تاکنون ســند قطعی آن از سوی اداره 
کل راه و شهرســازی استان به نام کانون صادر 
نشده اســت و با توجه به طراحی و صرف ۹۰ 
میلیون تومان اعتبار برای طرح توجیهی این مرکز 
امیدواریم با تعامل مسئولان استان شاهد آغاز 

عملیات اجرایی آن باشیم.
  وی با اشــاره بــه میزبانی  کانــون یزد برای 
برگزاری جشنواره های مختلف ملی و منطقه ای 
در سالهای گذشته، برگزاری جشنواره های ملی 
و بین المللی که بتواند در استان موجب حرکت 
جمعی در حوزه کودکان شود را نیازمند حمایت 
مالی صنایع و خیرین و همکاری مسئولان یزد 
جهانی و دوستدار کودک دانست و گفت: البته در 
همین راستا برگزاری اختتامیه جشنواره منطقه ای 
قصه گویــی را در ۲۰ آبانمــاه در یزد داریم که 
امیدواریم مقدمه ای برای برگزاری جشنواره بین 
المللی پویانمایی kids foR kids به میزبانی 

استان یزد باشد.
  »مهدی آرائی« دبیر هفته ملی کودک در استان 
یزد نیز در این نشست به تشریح برنامه های این 
هفته که در ۲۳ مرکز کانون برگزار خواهد شــد، 
پرداخت و از مهمترین آنها را برگزاری نمایشگاه  
تخصصی آثار برگزیده اعضای کانون به صورت 
مجازی، اعزام کتابخانه ســیار به نمایشــگاه 
دســتاوردهای روستایی و عشــایری مهریز، 
عضویــت رایگان در مراکز کانــون و نیز آغاز 
ثبت نام کلاس های تخصصــی کانون از طریق 
سایت kPf.iR، ذکر کرد.وی همچنین از رونمایی 
کانون  فرهنگی  فروشــگاه عرضه محصولات 
در مجاورت پارک هفت تیــر یزد و نیز افتتاح 
کانکس سیار پیک امید ویژه مناطق دورافتاده و 
محروم استان و نیز تجلیل از برگزیدگان کانون 
در جشنواره های مختلف طی این هفته خبر داد.
آرائی، برگزاری عصــر قصه گویی بر مزار پیر 
قصه گوی ایران »مهــدی آذر یزدی«، برگزاری 
اردوهای مجازی مشــترک بین شهرستان های 
یزد و اســتانهای کرمان، مازندران و سیستان و 
بلوچســتان و نیز برگزاری برنامه مادر کودک 
برای تجربه فعالیت های خلاقانه با حضور مادران 
و کودکان را از دیگر برنامه های هفته ملی کودک 

در استان یزد اعلام کرد.

در آستانه هفته ملی کودک در یزد مطرح شد 

فضای تحصیلی تحمیلی، بزرگترین اجحاف در حقوق کودکان ایران

کاریکاتور

کاریکاتور
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علاقمندان می توانند آثار خود را به شماره ذیل سروش یا واتساپ نمایند.
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رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس  خبر داد

راه اندازی اردوهای راهیان نور در نیمه دوم امسال 

حسن سیلاوی سرویس استان ها 
//شرکت فولاد خوزستان از میان 
دارندگان مدرک تحصیلی دیپلم، 
ارشد  کارشناسی   کارشناســی، 
 ،  و دکتــری پزشــکی عمومی 
استخدام  بومی  انســانی  نیروی 

می کند .
  به گــزارش خبرنگار دریا  ، این 
شــرکت در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
"شرکت فولاد خوزستان بزرگترین 
تولیدکننده شمش فولادی کشور و 
دومین قطب صنعت فولاد کشــور 
از میان دارندگان مدرک تحصیلی 
دیپلم، کارشناســی، کارشناســی 

ارشد و دکتری پزشکی عمومی با 
و مصاحبه،  کتبی  آزمون  برگزاری 

استخدام می کند. 
 یکی از مهم ترین شــرایط آزمون، 
بومی بودن شــرکت کنندگان است. 
شــایان ذکر اســت محل صدور 
شناسنامه در یکی از شهرستان های 
اســتان خوزســتان و یــا محل 
تحصیل در اســتان خوزستان، دو 
 شــرط بومی بودن شرکت کنندگان 
متقاضیــان  اســت.  آزمــون   در 
می توانند با مراجعه به سایت رسمی 
شــرکت فولاد خوزستان به آدرس 
www.ksc.iR از جزئیــات این 

آزمون مطلع شوند.
  مهندســی صنایع، مکانیک، مواد 
و متالــورژی، مدیریت بازرگانی، 
مدیریــت )کلیــه گرایش هــا به 
اســتثنای بازرگانــی(، عمــران، 
حســابداری، برق )کلیه گرایش ها 
به اســتثنای الکترونیک(، شیمی/ 
مهندسی شیمی، کشــاورزی، برق 
)الکترونیــک(، حقوق، بهداشــت 
حرفــه ای، فنــاوری اطلاعــات 
و  ســلامت  ایمنــی،   ســلامت، 
روابط   ،)hse( زیســت  محیط 
عمومــی و علــوم اجتماعی در 
مقطع کارشناسی، مهندسی جوش، 

روان شناسی عمومی و روان شناسی 
مقطــع  در  ســازمانی  صنعتــی 
کارشناسی ارشد و پزشکی عمومی 
در مقطع دکتری و در مقطع دیپلم: 
مواد و متالورژی، ریاضی، تجربی، 
مکانیک، برق، عمران/ معماری و 
حسابداری، رشته های واجد شرایط 

شرکت در آزمون هستند.
  متقاضیان می توانند از ۲۰ لغایت 
۲۷ مهرماه ۱۴۰۰ به مدت یک هفته 
با در نظر گرفتن شرایط مورد نیاز 
و مراجعه به سایت دانشگاه شهید 
 scu.ac.iR چمران اهواز به آدرس

نسبت به ثبت نام اقدام کنند.

شرکت فولاد خوزستان نیروی انسانی بومی استخدام می کند
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فرهنگ  وهنر

راه اندازی مجدد سفرهای عتبات در آینده
  ســرویس فرهنگی // رئیس سازمان حج و زیارت گفت: با استفاده 
از ظرفیــت ۲۵۰۰ دفتــر زیارتی زمینه جذب و اعــزام زائران در قالب 
بسته های متنوع زیارتی و متناسب با درخواست های آنان در آینده فراهم 
شود.  نشست شورای برنامه ریزی بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج و 
زیارت به ریاست حجت الاسلام والمسلمین سید عبدالفتاح نواب نماینده 
ولی فقیه در امور حج و زیارت و سرپرست حجاج ایرانی تشکیل شد و 
گزارش کمیته های اعزام و فرهنگی و آموزشی اربعین وابسته به سازمان 
حج و زیارت و بعثه مقام معظم رهبری ارائه و بررسی شد.در این جلسه 
ابتدا علی رضا رشیدیان رئیس سازمان حج و زیارت و رئیس کمیته اعزام 
ستاد مرکزی اربعین از اقدامات صورت گرفته در این کمیته در خصوص 
اعزام زائران ایرانی به پیاده روی اربعین گزارش داد و به نقاط ضعف و قوت 
آن اشاره کرد.وی با بیان اینکه با وجود اختصاص سهمیه ۶۰ هزار نفری، 
برآوردها حاکی است که بیش از این تعداد به عراق رفتند، ناهماهنگی هایی 
را که در مرزهای زمینی وجود داشــت یادآور شد.رئیس سازمان حج و 
زیارت در ادامه با بیان گزارشــی از ســفر خود به عتبات عالیات، اظهار 
داشــت: در خصوص اعزام و ارائه خدمات کمیته ای تشکیل و مسائل و 
مشکلات بررسی خواهد شــد.وی همچنین با بیان اینکه تعداد بیماران 
بســتری در اربعین امسال بسیار محدود بود به تلاش هایی که برای اعزام 
زائران ایرانی به اعتاب مقدسه صورت گرفته است، اشاره و ابراز امیدواری 
کرد که با اســتفاده از ظرفیت بیش از ۲۵۰۰ دفتر زیارتی زمینه جذب و 
اعزام زائران در قالب بسته های متنوع زیارتی و متناسب با درخواست های 
آنان در آینده فراهم و اعزام ها به عتبات عالیات مجدداً راه اندازی شــود.

در ادامه این نشست حجج الاسلام والمسلمین صحبت الله رحمانی معاون 
عتبات ســازمان حج و زیارت و حمید احمدی رئیس کمیته فرهنگی و 
آموزشــی اربعین در خصوص  ویژگی  های مراســم اربعین امســال و 
فعالیت های صورت گرفته در حوزه های اجرایی و فرهنگی اربعین گزارش 
دادند.رئیس کمیته فرهنگی و آموزشی اربعین تکریم از ۳۰۰ موکب عراقی، 
اعزام تیم های رسانه ای و مستند ساز، اهالی هنر، اساتید دانشگاه و مبلغان، 
گروه های روایتگری، نقالی و پرده خوانی، برگزاری جلسات سخنرانی و 
مراســم دعا و زیارت را از جمله این فعالیت ها برشمرد و به راه اندازی 
سی پلت فرم برای بهره مندی هرچه بیشتر مخاطبان کنگره عظیم اربعین 
حســینی از این برنامه ها اشاره کرد.معاون عتبات سازمان حج و زیارت 
نیز مشــکلاتی را که در اعزام های هوایی و مرزهای زمینی برای زائران 
اتفاق افتاد؛ یادآور شــد و بر لزوم همکاری متقابل و به هنگام کمیته های 
دســت اندرکار در حوزه اربعین تاکید کرد.در این جلسه، حجت الاسلام 
والمسلمین نواب نیز با اشــاره به انتظارات زائران اربعین از سازمان حج 
و زیارت و بعثه مقام معظم رهبری، تصریح کرد: در آسیب شناسی مراسم 
امســال باید نقاط قوت و ضعف احصاء شود و راهکارهای مناسب برای 
برطرف کردن آســیب ها و تقویت نقاط قوت ارائه گردد.نماینده ولی فقیه 
در امــور حج و زیارت افزود: ناهماهنگی ها در روند اقداماتی که باید در 
کمیته ها انجام شود عملکرد سازمان حج را زیر سوال می برد درحالی که با 
کار منسجم و هماهنگ می توان مانع از آن شد.وی تصریح کرد: اربعین یک 
کار ملی اســت و کار ملی به پشتیبانی ملی نیاز دارد و مناسب ترین محل 

برای مدیریت این مراسم نیز سازمان حج و زیارت است.

خبر

سرویس فرهنگی // از ۱۶ تا ۲۲ مهر با شعار »حال خوش 
کودکی، رنگ خــوش زندگی« هفته ملی و روز جهانی 

کودک در استان  هرمزگان برگزار می گردد.
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ از ۱۶ تا ۲۲ مهر با شــعار »حال 
خــوش کودکی، رنگ خــوش زندگی« هفتــه ملی و روز 
جهانی کودک در اســتان  هرمزگان برگزار می گردد.به گفته 
پروین پشــتکوهی مدیرکل کانون استان هرمزگان: با هدف 
جلب توجه افکار عمومی نســبت به اهمیت دوران کودکی، 
ویژگی ها، نیازها و خواســته های کودکان امروز، هم گرایی و 
هم افزایی فعالیت های دستگاه ها و نهادهای متولی کودک در 
سراســر استان، ارتقای سطح دانش و آگاهی فعالان حوزه ی 
کودک به ویژه »کارشناســان و مربیان کانون پرورش فکری 
کــودکان و نوجوانان و معرفی کانــون و ظرفیت های آن به 
 جامعه به ویژه »خانواده ها و اولیای تربیتی« هفته ملی و روز 
جهانی کودک در اســتان  هرمزگان برگزار می گردد. به گفته 
مدیرکل کانون استان طبق روزشمار هفته ملی کودک از ۱۶ تا 
۲۲ مهر به نام کودک، صلح، بازی و نشاط، کودک، باورهای 
دینی و معنویت، کودک، خانواده، آموزش و مهارت های زندگی، 
کودک، امنیت، بهداشت و سلامت جامعه، کودک، کتاب، هنر 
و ادبیات، کودک، هویت، میراث طبیعی و فرهنگی و کودک، 

رسانه و فناوری های نوین نامگذاری شده است. پشتکوهی 
افزود: این برنامه ها در دو سطحِ اجرای برنامه برای کودک و  
اجرای برنامه درباره ی کودک، در نظر گرفته شده است. مدیرکل 
کانون هرمزگان در رابطه با اجرای برنامه برای کودکان افزود: 
کلیه ی فعالیت های عمومی رایج در کانون با هدف مشارکت 
کودکان به صــورت مجازی یا حضوری برگزار می شــود.

برگزاری مراســم رســمی آغاز و پایان هفته ی ملی کودک، 
نمایشــگاه آثار اعضا و مربیان مجــازی یا حضوری، انجام 
عضویت رایگان در تاریخ ۱۶ و ۱۷ مهر ۱۴۰۰، گرامی داشت 
روز جهانی کودک )۱۶مهرماه ( با اجرای برنامه های هدفمند، 
متنوع، آموزنده و پرنشــاط برای کودکان، اجرای کارگاه های 
تک جلسه ای جذاب فرهنگی، هنری، ادبی به صورت رایگان 
در طول هفته، اجرای برنامه با بهره گیری از ظرفیت های مراکز 
سیارِ شهری و روستایی برای کودکانِ حاشیه نشین و روستایی 
از برنامه های هفته ملی کودک می باشد.همچنین کاشت نهال 
توســط کودکان به نام بزرگان فرهنگی، هنری، ادبی، دینی و 
علمی کشور، ارتباطات تصویری و اجرای برنامه برای کودکان 
بستری در بیمارستان ها، مراکز حمایتی، فضاهای باز و عمومی 
شهری در صورت امکان )رفع یا کاهش محدودیت های ناشی 
از بیماری کرونا( و برگزاری جلســاتِ دیدار و هم اندیشــی 

)مجازی یــا حضوری( کودکان با اعضــای قدیمی و موفق 
کانون، هنرمندان، نویسندگان و مسئولان اجتماعی ، فرهنگی 
و سیاسیِ اســتان در این هفته برگزار می شود.از برنامه های 
شــاخص این هفته تجلیل از فرزندان شهدای مدافع سلامت، 
مدافع حرم، شهدای مبارزه با آسیب های اجتماعی و یادمان 
شهدای کودک می باشــد.مدیرکل کانون هرمزگان در رابطه 
با اجــرای برنامه دربــاره ی کودکان افــزود: در این حوزه 
برنامه هایــی که با موضوع کــودک و نوجوان برای مخاطب 
 بزرگســال و با هدف آگاهی بخشی، اطلاع رسانی، هم افزایی 
یا ... انجام می شود. تولید یا رونمایی کتاب، بولتن، محصولات 
فرهنگی، سرگرمی و... با امکان پخش آنلاین برای علاقه مندان، 
تقدیر از فعالان عرصه ی فرهنگ کــه آثاری با موضوعات 
کودک و یا برای کودکان تولید کرده اند از برنامه های این هفته 
است.برگزاری انواع نشســت های علمی- ترویجی مجازی 
بــا موضوعات مربوط به کودک و خانــواده با هدف ارتقای 
آگاهی بخشــی برای مخاطب بزرگســال و اولیای تربیتی. 
)کودکان با نیازهای ویژه به صورت خاص در نظر گرفته شوند(.   
وی افزود: با توجه به محدودیت های ناشی از بیماری کرونا و 
دستورات ستاد ملی مبارزه مجازی یا حضوری بودن برنامه ها 
به وضعیت این محدودیت ها در هر منطقه و استان بستگی دارد.

با شعار »حال خوش کودکی ، رنگ خوش زندگی« انجام می شود ؛ 

برگزاری هفته ملی و روز جهانی کودک در  هرمزگان

  

سرویس فرهنگی //  مدرس و پژوهشگر حوزه رسانه 
و ارتباطات گفت: توجه به مسئله سواد رسانه ای در 
ارتباط با والدین پیش نیاز آموزش سواد رسانه ای برای 

کودکان است. 
  فرهاد یوســفی  اظهار کرد: بعضــاً اولیا به دلیل طبع 
نسبتاً سنتی، گذشــته گرا و محافظ کارتری که از آن 
برخوردارند با حالت قهر و ناآشــنا بــا فناوری های 
پیشــرفته و تکنولوژی های نو در حوزه رســانه ای و 
ارتباطات اجتماعی مواجه می شوند یا به دلیل مسائلی 
چون مشغله و روزمرگی و همچنین در برخی موارد به 
دلیل نارسایی هایی در زمینه فرهنگی و تربیتی خانواده، 
نســبت به نحوه بهره گیری از رســانه و فناوری های 
ارتباطی، الگوی کارآمد و مؤثری ترسیم و ارائه نمی شود 
و حتی در مواردی و در عمل فرزندان به حال خود رها 
شده اند.وی با بیان اینکه قطعاً الگو و نسخه واحدی در 
این زمینه کارســاز نخواهد بود و بسته به شرایطی که 
فرزندان در آن قرار دارد پاســخ ها متفاوت است، ادامه 
داد: در کنار جامعه و مدرسه، خانواده ها باید به وظایف 
خویش در این زمینه عمل کنند.یوسفی افزود: فرزندانی 
که از اولیایی حســاس، متعهد و آشنا با مسائل تربیتی 
برخوردار باشــند، در بستر تربیتی مناسب از امکانات 
تعالی دینــی، اخلاقی، علمی، هنری، ورزشــی و در 
مجموع هویتی خویش برخوردار خواهند شد و در این 
عرصه به گونه ای تربیت خواهند شد که به طورکلی در 
برابر آسیب ها، تهدیدها و انواع خطرات احتمالی که در 
فراز و نشیب زندگی فراروی آن ها رخ می دهد به گونه ای 
باکفایت عمل کنند.به باور این پژوهشگر حوزه رسانه و 
ارتباطــات، در این زمینه موارد تربیت دینی - انقلابی 
فرزند، تربیت نوع دوستانه فرزند، تربیت علمی و خلاق 
فرزند، تربیت هنری فرزند، هویت بخشیدن به فرزند، 
شکوفاسازی استعدادهای فرزند، ارضای هیجان جویی 
فرزند، توجه به گروه همسالان فرزند و حساسیت لازم 
به نحوه پرکردن اوقات فراغت و ... قابل طرح هستند.

یوســفی تصریح کرد: در بحث سواد رسانه ای اولیا نیز 
به عنوان زمینه ساز و پیش نیاز سواد رسانه ای کودکان، 
اقدام هایی نظیر ضرورت کسب شناخت، انتقال برخی 
از اطلاعات ضروری به فرزند و درنهایت فرهنگ سازی 
جهت استفاده بهینه از رسانه ها و فناوری های ارتباطی 

حائز اهمیت است. 
* ضرورت تدوین رژیم مصرف رسانه ای

  وی تشریح کرد: افزایش میزان نظارت والدین بر نحوه 
و کیفیت اســتفاده کودکان از رسانه ها، تلاش اولیا برای 
افزایش آگاهی از مضامین و محتوای تولیدات رســانه 
مورداستفاده توسط کودک خود، مشخص کردن قواعد 
مشــخص برای کودکان در استفاده از رسانه شامل نوع 
وســیله، محل اســتفاده در منزل، مدت زمان، ساعات 
اســتفاده از جمله محورهای مدنظــر در این زمینه 

می باشند.این پژوهشــگر حوزه رسانه و ارتباطات 
اضافه کرد: اســتفاده از ظرفیت برنامه های کودک 
در رسانه ملی و شبکه های استانی برای آموزش 
سواد رســانه ای، توجه به قابلیت منحصربه فرد و 
فوق العاده بازی های رایانــه ای و تولید بازی های 
بومــی با مضامین انتقال پیام های مرتبط باســواد 

رسانه ای، گنجاندن این سرفصل و محتوا در دروس 
آموزشی از مقطع ابتدایی به صورتی پربارتر و استفاده از 
کارگاه های آموزشی ویژه کودکان و اولیا در مدارس و 
لحاظ جدی آموزش سواد رسانه ای در آموزش رسمی 
مدارس ابتدایی از جمله راهکارهایی است که می تواند 
مؤثر واقع شود.یوسفی با بیان اینکه تدوین الگویی تحت 
عنوان رژیم مصرف رسانه ای توسط آموزش وپرورش در 
خصوص کودکان دانش آموز بسیار ضروری است، ادامه 
داد: برخی اصلاحات و تغییرات در سیســتم آموزشی 
متناسب با مقتضیات زمانی جهت انطباق با شرایط حاضر 
و پاسخ گویی به نیازهای موجود ضروری است.به خاطر 
شــرایط سنی کودکان، توجه به انتخاب رویکرد کودک 
محور در آموزش سواد رسانه ای و مدل های متناسب با 
شیوه های دوسویه و گفت وگویی و توجه به آموزش در 

دو سطح عملی و نظری، اهمیت دارد.
*  اولیــای مدرســه با تکنولوژی هــای نوین 

ارتباطی آشنا شوند
  به گفته یوسفی، در سطح نظری کودکان متناسب با سن 
خود مبانی مفهومی رسانه و واژگان اصلی علم مطالعات 
رســانه و موارد مرتبط را یاد می گیرند و در ســطح 
عملی نیز مهارت نقد، تفکــر انتقادی و بازخورد دادن 
را می آموزند.وی با بیان اینکه تغییر آموزش سنتی در 
مدارس که به نوعی آموزش بانکی و انبارکردن اطلاعات 

در ذهن دانش آموزان است به شیوه آموزش از طریق 
طرح مســئله، گامــی مهم و اساســی در ملزم کردن 

کــودکان و نوجوانان به تفکر 
به عنوان  انتقــادی 

عاملی برای 

توسعه یافتگی است، 
آموزشی  کرد: در شیوه  تصریح 

طرح مســئله، به کمک گفت وشــنود انتقادی و طرح 
سؤالات تحریک کننده توسط معلم، ذهن دانش آموزان 
برای فکر واداشــته می شــود و دانش آموزان راجع به 
سؤال، نظر خود را در کلاس درس ارائه می دهند. این 
پژوهشــگر حوزه رسانه و ارتباطات بر این باور است 
که شــناخت اولیای مدرســه از تکنولوژی های نوین 
ارتباطی و ارتقای ســواد رسانه ای خود مربیان، تولید 
و به کارگیری محتواهای الکترونیکی آموزشی، توسعه و 
تأمین زیرساخت ها در مدارس از جمله مواردی دیگر 
هستند که به مدد فعالیت های پژوهشی می بایست جهت 
دستیابی به اهدافی همچون پرورش کودکان متفکر در 
برخورد با رسانه ها، مدیریت اطلاعات توسط کودکان 
و تسلیم نشــدن در برابر ابزارهای رسانه ای قدرتمند 
جهانی، افزایش توانایی مهارت کودکان برای برقراری 
ارتباط و طرح عقاید و افکار خود در سطح گسترده، 

ایجاد توانایی تحلیل پیام در رسانه توسط دانش آموزان، 
لحاظ شود.وی با بیان اینکه این روزها به دلیل آموزش 
مجازی کودکان، وابســتگی به فضای 
مجازی بیشتر شده است، 
کنار  در  افــزود: 
ی  یــا ا مز
د  متعد

بهره گیــری 
فناوری ها،  این  از 
لحاظ آسیب ها و زیان هایی 
همچون احســاس انزوا، افســردگی، 
احساس بی حوصلگی و خستگی، کم رنگ تر شدن مرز 
بین خیال و واقعیت، پیامدهای بد و ناخوشایند به لحاظ 
مواجهه با محتواهای خشــن و جنسی و غیراخلاقی، 
افزایــش رفتارهای پرخاشــگرانه و کاهش اقدامات 
جامعه یاور بســیار ضروری است.یوسفی با اشاره به 
اینکه علاوه بر آســیب های اجتماعی فضای مجازی 
برای کودکان، آســیب های سلامت جسمانی نیز حائز 
اهمیت اســت، ادامه داد: کم تحرکی و چاقی و اختلال 
در رشد جســمانی خطر ابتلا به بیماری هایی همچون 
دیابت، بروز اختلال های حرکتی، ســردرد و خستگی 
چشــم، اختلالات خواب جزو آسیب های این حوزه 

محسوب می شوند.
*  حضور کودکان در فضــای مجازی با نظارت 

والدین
  این پژوهشــگر حوزه رســانه و ارتباطات با تاکید 

بر اینکه سو اســتفاده از کودکان در فضای مجازی و 
زورگویی های اینترنتی از جمله موارد مشابه دیگر در 
زمینه آسیب ها است، تصریح کرد: والدین در درجه اول 
باید خودشان آسیب های فضای مجازی را در خصوص 
کودکان بشناسند و با این شناخت و آگاهی فضای گرم 
و ایمن و صمیمی در خانواده و اعتماد کودک به والدین 
بدون واهمه باعث می شود از بروز اتفاق های ناخوشایند 
پیشگیری بموقع انجام داد.وی با اشاره به اینکه در چنین 
فضای صمیمی مبتنی بر اعتماد باید به کودکان واضح 
و بی پرده گفته شــود که فعالیت های آن ها در فضای 
مجازی زیر نظر والدین باید باشد، تشریح کرد: آموزش 
به کودکان در خصوص این که چطور و به چه شــکل 
مناسب و به جا از فضای مجازی استفاده کنند از گام های 
اساســی است.یوسفی یادآور شــد: مواردی همچون 
ممنوعیت اشتراک گذاری تصاویر خانوادگی و شخصی، 
حفاظت از رمزهای عبور شخصی و محرمانه، عدم قرار 
ملاقات با افرادی که در فضای مجازی آشــنا شده اند، 
فاش نساختن اطلاعات شخصی اعم از آدرس، شماره 
تماس، اســم مدرسه و… در اینترنت، عدم پاسخ گویی 
بــه پیام ها و متن های مشــکوک و تهدیدآمیز، اطلاع 
دادن موضوعــات مهم به والدین و ... ازجمله محورها 
مدنظر برای حضور در شبکه های اجتماعی است.این 
پژوهشگر حوزه رســانه و ارتباطات با اشاره به اینکه 
در هر خانواده باید قوانینی برای اســتفاده از فضاهای 
مجازی باشــد و همه اعضای خانواده ملزم به رعایت 
آن ها باشند، گفت: همراهی کودکان در فضای مجازی و 
اختصاص وقت توسط والدین، نشان کردن سایت های 
مورد تأیید و موردعلاقه کودک جهت دسترسی ساده تر 
بدون جستجو، استقرار رایانه در فضای مشترک خانه که 
امکان نظارت مستمر بر عملکرد کودک امکان پذیر باشد 
یا نظارت متناسب شایسته در وسیله هایی چون گوشی 
و تبلت از جمله موارد دیگر اســت.به گزارش ایسنا ؛ 
وی تشــریح کرد: عدم عضویت در شبکه های مجازی 
غیر کلاسی توســط کودکان و استفاده از نرم افزارهای 
امنیتی و محافظ برای محدود ساختن دسترسی کودک 
به سایر برنامه های دستگاه یا وب سایت های نامناسب 
امکان نظارت بر فعالیت های کودکان در فضای مجازی 

را تسهیل و ارتقا خواهد داد.

ضرورت آموزش فرهنگ استفاده از فضای مجازی برای کودکان

 ســرویس فرهنگی // از ســوی دبیرخانه ســتاد امر به معروف 
و نهی از منکــر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان اســتان 
هرمزگان، برگزیدگان مسابقه کتابخوانی »چند قدم تا فرات« معرفی 

شدند. 
   بــه گزارش خبرنگار دریا ؛ فراخوان مســابقه کتابخوانی»چند قدم تا 
فرات« که با هدف ترویج مطالعه کتاب های دینی و ترویج فرهنگ امر به 
معروف و نهی از منکر منتشــر شده بود؛ با اعلام برگزیدگان به کار خود 

خاتمه داد.
به گفته پروین پشــتکوهی این مسابقه با هدف تعمیق باورها و پرورش 

حس دینی، ترویج فرهنگ امر به معروف و نهی از منکر از طریق اشاعه 
فرهنگ مطالعه محتواهای مفید در کتاب های کانون و فراهم نمودن بستر 
مناسب برای خلق و تولید اثر؛ شامل بخش های متنوعی همچون برداشت 

من، تصویرسازی و بیان برگزار شد.
  مدیــر کل کانون هرمزگان گفت: اســتقبال گســترده مخاطبان از این 
 مسابقه نشــان از توجه و علاقمندی این عزیزان به مباحث دینی و قیام 
امام حســین )ع( دارد.پشــتکوهی افزود: هیات داوران این مسابقه از 
میان ۱۳۰ اثر رســیده در  بخش های »برداشت از کتاب، تصویرسازی و 

روخوانی« ۲۷ اثر را حائز کسب مقام برگزیده دانست.

   در بخشــی از بیانیه هیات داوران این مســابقه آمده اســت: انتخاب 
کتاب هایی با پیام و مضمون مرتبط با مسابقه، استفاده از روش های خلاق 
و متنوع در کتابخوانی، مشارکت مناسب نوجوانان در بخش های مختلف 

از ویژگی های مثبت و شوق انگیز  این مسابقه بود. 
  در بخش برداشت از کتاب تعدادی از مخاطبان مفهوم برداشت و نتیجه 
را با خلاصه ی کتاب اشتباه گرفته بودند؛ که امیدواریم کودکان عزیز به این 
بخش نیز توجه بیشتری نشان دهند. در پایان ضمن آرزوی آینده ای شاد 
و روشن برای کودکان و نوجوانان عزیز از مشارکت و همدلی خانواده ها 

و مربیان عزیز که  همراهان همیشگی آنها هستند، سپاسگزاریم.

معرفی برگزیدگان 
مسابقه کتابخوانی 
»چند قدم تا فرات« 

میراث فرهنگی،  مدیرکل   // فرهنگی  ســرویس 
گردشگری و صنایع دســتی هرمزگان گفت: »به 
مناسبت هفته گردشــگری اولین مرکز مشاوره و 
با  پایدار  گردشگری  کسب وکارهای  شتاب دهنده 
مشــارکت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
انجمن صنفی مراکز مشاوره و خدمات کارآفرینی 

استان در بندرعباس افتتاح شد.«
   به گزارش خبرنگار دریا ، ســهراب بناوند با اشاره به 
اینکه این مرکز مجموعه ای است که با برگزاری دوره های 

فشـرده حمـایتی قصـــد تسـریع موفقیـت و پیشرفت 
شــرکت های نوپا را در حوزه گردشــگری دارد، افزود: 
»بسیاری از شرکت های تازه تاســیس گردشگری، در 
مراحل اولیه رشــد، به مشاوره مدیریتی، بازاریابی، مالی 
و فناورانه نیازمند هســتند و هــدف از افتتاح این مرکز 
برگزاری دوره هایی برای کمک همه جانبه به آن ها است.« 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
هرمزگان افزود: »امروزه در کشــور و البته در اســتان 
هرمزگان در دوران شکوفایی کسب وکارهای گردشگری 

مبتنی بر خلاقیت، نوآوری و کارآفرینی هستیم که بسیاری 
از آن ها علی رغم ایده های ارزشــمند و خلاقانه متأسفانه 
هرگز موفق نمی شــوند ایده های خــود را به محصول و 
خدمات باارزش افزوده مطلــوب وارد بازار نمایند.« او 
افزود: »مرکز مشــاوره و شــتاب دهنده کسب وکارهای 
گردشگری پایدار در استان می تواند با ارائه مشاوره های 
تخصصی بــه صاحبان ایده هــای نوآورانــه در حوزه 
گردشــگری، صاحبان ســرمایه و ایده را در چارچوب 

طرح های نوآورانه و بازار پذیر هدایت کند.«

افتتاح اولین مرکز مشاوره و شتاب دهنده کسب وکارهای گردشگری پایدار در بندرعباس 

  

  

  

)آگهی مزایده نوبت اول(
اجرای احکام کیفری دادگستری پارســیان به موجب پرونده اجرایی 9909987642600040 محکوم علیه آقای امیر انصاری زاده فرزند 
محمد صادق به اتهام مشارکت در سرقت محکوم است به پرداخت رد مال یکدستگاه خودرو تویوتا 2007 دو کابین شماره پلاک 94 ایران 
 432 ج 32 در حق محکوم له آقای محمد محمدزاده فرزند حسن گردیده است . لذا نسبت به مزایده یکدستگاه خودرو سواری پژو 405 
نقره ای اقدام نماید. موضوع مزایده به شرح ذیل : یکدستگاه خودرو سواری پژو 405 نقره ای به شماره پلاک 73 ایران 756 م 73 مدل 
1393 به مبلغ 1100000000ریال معادل یکصد و ده میلیون تومان می باشد. وقت انجام مزایده روز چهارشنبه 1400/8/5 ساعت 11 صبح 
می باشد. محل مزایده دفتر اجرای احکام کیفری دادگستری پارسیان می باشد .مال موضوع مزایده فعلا توقیف می باشد وبا شرایط ذیل از 

طریق مزایده حضوری به فروش می رسد .1- فروش نقدی است و ده درصد مبلغ قیمت بصورت نقدی به حساب 2171295501005سپرده دادگستری پارسیان 
پرداخت والباقی مبلغ حداکثر ظرف یک ماه می باشد .2-  اجرای احکام در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .3- مبلغ مزایده از مبلغ پایه شروع می شود و بالاترین 
پیشنهاد برنده خواهد بود در صورتیکه برنده یکماه از جلسه مزایده و با انقضای مهلت از پرداخت بهاء مورد مزایده خودداری نماید مسئول کسر احتمالی قیمت و 

خساراتی که از تجدید مزایده حاصل می شود خواهد بود. 
و متقاضیان شرکت در مزایده برای کسب اطلاع بیشتر می توانند به اجرای احکام حقوقی دادگستری پارسیان مراجعه نمایند.

حسین عباسی - دادیار اجرای احکام کیفری دادگستری شهرستان پارسیان 

آگهی حصروراثت
 احتراماً مفروض می دارد خواهان عبداله غنی پور فرزند اســماعیل با هویت کامل به این شــورا مراجعه نموده واشــعارنموده شادروان 

اسماعیل غنی پور فرزند عبداله به 1400/6/21به رحمت ایزدی پیوسته و وراث وی در زمان فوت عبارتند از : 
1-لیلا چهل تنان فرزند سید جواد متولد 1351/1/5 به ش.ش 821 همسر مرحوم.

2- عبدالله غنی پور فرزند اسماعیل متولد 1370/7/1 به ش.ش 4700025808 فرزند مرحوم.
3- فریبا غنی پور فرزند اســماعیل  متولد 1379/5/16 به ش.ش 4700084146 فرزند مرحوم.4- احمدغنی پور فرزند اسماعیل متولد 
1383/3/4 به ش.ش 4700106549 فرزند مرحوم.5- محمد صدیق غنی پور فرزند اسماعیل متولد 1374/5/3 به ش.ش 4700054281 

فرزند مرحوم.6- پریسا غنی پور فرزند اسماعیل متولد 1368/11/2 به ش.ش 4700009152 فرزند مرحوم.و دیگر وارثی ندارد .
 لطفا ضمن درج در روزنامه نتیجه را به این شورا ارسال فرمایید .

شورا ی حل اختلاف شعبه 3 پارسیان  

آگهی حصروراثت
 احتراماً مفروض می دارد خواهان منصور ســودایی فرزند عباس با هویت کامل به این شــورا مراجعه نموده واشــعارنموده شــادروان 

سمنبر سودایی فرزند علی به 1400/4/12به رحمت ایزدی پیوسته و وراث وی در زمان فوت عبارتند از : 
1- کبری سودائی فرزند عباس متولد 1359/8/12 به ش.ش 463 فرزند مرحوم.2- سمیره سودائی فرزند عباس متولد 1367/6/1 به ش.ش 

4700047615 فرزند مرحوم.3- مرتضی سالاری نسب فرزند عباس متولد 1365/3/1 به ش.ش 47000476007 فرزند مرحوم.
4- رضا سالاری نسب فرزند عباس متولد 1369/9/13 به ش.ش 4700047623 فرزند مرحوم.

5- خدارحم سالاری نسب فرزند عباس متولد 1362/1/13 به ش.ش 13 فرزند مرحوم.
6- مسعودســالاری نسب فرزند عباس متولد 1374/12/6 به ش.ش 47000571303 فرزند مرحوم.7- منصور سودایی فرزند عباس متولد 1377/2/20 به ش.ش 

4700070560 فرزند مرحوم.8- ماه نساء سودایی فرزند عباس متولد 1372/1/9 به ش.ش 3430137993 فرزند مرحوم.
و دیگر وارثی ندارد .لطفا ضمن درج در روزنامه نتیجه را به این شورا ارسال فرمایید .

شورا ی حل اختلاف شعبه 3 پارسیان  

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

سرویس فرهنگی // فتحعلی اویسی دوست 
نداشــت در میانه یک پروژه سینمایی یا 
تلویزیونی از دنیا برود. او سال ها پیش گفته 
بود دوست دارد در پایان یک پروژه بمیرد 

که به آن کار لطمه ای نخورد. 
  اویســی هم از جمله کســانی بود که دلش 
نمی خواست در رختخواب بیفتد و دوست داشت 
ارتباطش با جهان هســتی یکباره قطع بشود. 
فتحعلی اویســی هم یکی از هنرمندان حاضر 

در کتاب »سنگ قبر« اســت و یکی دیگر از 
درگذشــتگان حاضر در این مجموعه. »سنگ 
قبر« کتابی اســت که به کوشــش پوریا تابان 
گردآوری شده و در بر دارنده نظرات ۱۵۶ چهره 
مشهور هنری درباره مرگ است.اویسی  ۱۳ مهر 
ماه درگذشــت، در این کتاب گفته بود: دوست 
دارم در پایان یک کار و هنگامی که لطمه ای به 
آن نخورد، بمیرم. سینمایی یا تلویزیونی، فرقی 
نمی کند.سکته کنم، بد نیست. بالاخره مرگ راهی 
است که باید رفت. دوست ندارم در رختخواب 
بیفتم. دوست دارم ارتباطم با جهان هستی یک 
دفعه قطع شــود.او همچنین در پاســخ به این 
پرسش که دوســت دارید روی سنگ قبرتان 
چه بنویسند؟ گفته بود: باید بنویسند. من خودم 
چیزی ندارم بنویسم. بالاخره دوستان مان چیزی 
پیدا می کنند که با من هماهنگی داشــته باشد و 
روی سنگ قبرم بنویسند.تابان این کتاب را به 
این امید نگاشــت که با صحبت درباره مرگ، 
بتواند پهنا و معنای زندگی را به رخ بکشد.  او از 

پاییز ۱۳۸۴ دست به کار نوشتن این کتاب شد 
که به مدت ده ســال زمان برد و تا پاییز ۱۳۹۴ 
نظرات ۱۵۶ هنرمند و چهره مشهور و محبوب 
گردآوری شد و این کتاب آبان ۱۳۹۴ در سینما 

صحرا رونمایی شد.
در کتاب »سنگ قبر« چهار سوال وجود دارد:

۱- نگاهتان به مرگ؟
۲- از مرگ می ترسید یا نه؟

۳- دوست دارید چگونه بمیرید؟
۴- روی سنگ قبرتان چه خواهید نوشت؟

پیش از فتحعلی اویســی، محمدعلی اینانلو، 
داود رشیدی، حسن جوهرچی، سعید کنگرانی، 
جمشید مشــایخی، ســیروس گرجستانی و 
ماهچهره خلیلی ، از جمــع هنرمندان حاضر 
در   این کتاب، راهی جهان دیگر شــده بودند.
کتاب »سنگ قبر« از سوی نشر »رهی« منتشر 
شده است.فتحعلی اویسی زاده ۲۱ دی ۱۳۲۴ 
و فارغ التحصیل کارگردانی و بازیگری ســینما 
از دانشــگاه ایالتی تگزاس در سال ۱۳۵۳ بود 

و در خوانندگی هم دستی داشت. آغازِ فعالیت 
سینمایی اش، بازی در فیلم »قدغن« از علیرضا 
داوودنژاد در ســال ۱۳۵۷ بود.  او در فیلم های 
»ناخدا خورشــید« )ناصر تقوایــی، ۱۳۶۵(، 
»ســرب« )مســعود کیمیایی، ۱۳۶۷(، »هی 
جو« )منوچهر عسگری نسب، ۱۳۶۷(، »بانو« 
)داریوش مهرجویــی، ۱۳۷۰(، »جهان پهلوان 
تختی« )علی حاتمی و بهروز افخمی، ۱۳۷۶( و 
»مومیایی ۳ «)محمدرضا هنرمند، ۱۳۷۸( بازی 
کرد و ساخت فیلم »مریم و میتیل« هم از جمله 
فعالیت های او در عرصه کارگردانی سینماست.  
اویســی از هنرمندان فعال در تلویزیون بود و 
بازی و کارگردانــی مجموعه های تلویزیونی 
»بدون شرح«، »شهر قشــنگ«، »کمربندها را 
ببندیم«، »دارا و نــدار«، »زیرزمین«، »باغچه 
مینــو« و ... از جمله فعالیت هــای او در این 
رسانه است. این هنرمند که از چندی پیش در 
بیمارستان بستری و به کما رفته بود، صبح سه 

شنبه، ۱۳ مهرماه درگذشت.

» فتحعلی اویسی « درباره مرگ و سنگ قبرش چه گفت ؟



سرویس حوادث// سه پسر دانشجو که با راه اندازی 
کانــال تلگرامی به بهانه فروش ســوالات کنکور از 

داوطلبان کلاهبرداری کرده بودند، دستگیر شدند.
اوایل تیر امسال ماموران پلیس فتای استان خراسان رضوی 
هنگام رصــد فضای مجازی متوجــه فعالیت یک کانال 
تلگرامی شدند که در آن بیش از ۵۰۰۰ دختر و پسر پشت 

کنکوری عضو بودند.
ماموران در ادامه تحقیقات متوجه شدند فعالیت این کانال 
تلگرامی در زمینه فروش ســؤال های کنکور دانشگاه در 
رشته های هنر، زبان، پزشکی و غیرپزشکی و مهندسی و... 
اســت و سؤالات با پاســخنامه آن از یک تا ۱۵ میلیون 
تومــان به فروش می رســد و هر فردی کــه قصد خرید 
سوالات و پاسخنامه آزمون کنکور را دارد باید چند روز 
قبل سفارش داده و پول را پرداخت کند تا بتواند اینترنتی 

به پرسش و پاسخ ها دست پیدا کند.
با بررسی های پلیسی مشــخص شد، پرسش و پاسخ  ها 
جعلی اســت و متهمان با فریب پشت کنکوری  ها از آنها 

کلاهبرداری می کنند. 

با گذشــت چند ماه از این ماجرا ســرانجام ماموران رد 
پیرمردی را در این ارتباط به دست آوردند که نشان می داد 
ســیمکارتی که این کانال تلگرامی با آن راه اندازی شده 

متعلق به وی است.
او برای ادامه تحقیقات به پلیس فتای اســتان خراســان 
رضوی احضار و معلوم شد او گوشی هوشمند ندارد و از 

ماجرای این کلاهبرداری بی اطلاع است.
در ادامه مشخص شد، نوه این پیرمرد با مدارک پدربزرگش 
سیمکارت خریده و این کانال را راه اندازی کرده است. رد 
وی در خانه ای در شهرســتان سرخس به دست آمد و او 
بازداشت شد. وی به پلیس فتا منتقل شد و ابتدا منکر هر 
گونه جرمی شد اما در جریان تحقیقات بعدی سکوت خود 
را شکست و گفت: من و دو نفر از دوستانم نخبه دانشگاه 
بودیم. چون دچار مشــکلات مالی شــده بودیم تصمیم 
گرفتیم از پشت کنکوری ها کلاهبرداری کنیم. تعدادی از 
تست های سال گذشته و یکسری تست  های دروغین که 
خودمان آن را نوشــته و طراحی کرده بودیم را به جای 

سؤالات و پاسخنامه  های کنکور جا زدیم. 

ســرهنگ جواد جهانشــیری، رئیس پلیس فتای استان 
خراسان رضوی در این باره گفت: با اعتراف این متهم، دو 
پسر دانشجوی دیگر که همدستان وی بودند نیز بازداشت 
شدند. آنها نیز به همدستی در این کلاهبرداری ۷۰ میلیونی 
اعتراف کردند. برای این ســه دانشجو قرار قانونی صادر 

شده و تحقیقات ادامه دارد.

کلاهبرداری ۳ نخبه از پشت کنکوری  ها 

سرویس حوادث// دو مرد شــیاد که به بهانه سرمایه گذاری با سود 
ثابت 4 درصد و تضمین تصاعدی ســود رمز ارزها به صورت شناور، 
دســت به کلاهبرداری میلیاردی زده بودند با هوشیاری کارشناسان 

پلیس فتا دستگیر شدند. 
چندی قبل با مراجعه ۲۰ شاکی به پلیس مشهد و اعلام کلاهبرداری میلیاردی 
در حوزه رمز ارزها، رســیدگی به این پرونده آغاز شــد. ســرهنگ جواد 
جهانشیری رئیس پلیس فتای استان خراسان رضوی در تشریح خبر گفت: 
کارشناسان پلیس فتا با بررسی موضوع و تحقیقات اولیه دریافتند فرد یا افراد 
کلاهبردار با ایجاد سایت و کانال تلگرامی و همچنین تبلیغات در یک سایت 
اینترنتی با نفوذ به کانال های پر مخاطب در حوزه سرمایه گذاری در شبکه های 
اجتماعی بویژه تلگرام به قصد کلاهبرداری، پیشــنهاد دریافت سود ثابت ۴ 
درصد و تضمین تصاعدی به صورت شناور به ازای سرمایه گذاری در حوزه 
رمز ارزها را داده و پس از پرداخت یک الی دو ماه، ســود اصل سرمایه را به 
یغما می برند.این مقام مسئول افزود:کارشناسان پلیس فتا اقدامات فنی و پلیسی 
خود را ادامه داده و در پی تحقیقات صورت گرفته عاملان کلاهبرداری را در 
مشهد و تهران شناسایی کردند که متهم مشهدی در محل اختفای خود در هتلی 
مجلل طی عملیات فنی و پلیسی دستگیر شد و متهم تهرانی با نیابت قضایی در 
تهران دستگیر و به دست قانون سپرده شد.پس از دستگیری دو متهم به نام های 
متین   ۲۲ ساله و هادی   ۲۴ ساله که از تحصیلات آموزش عالی برخوردار 
هستند، مشخص شــد قربانیان از سراسر کشور بوده و به منظور احقاق حق 
دیگر شــاکی های پرونده که هنوز از دستگیری این دو متهم بی اطلاع هستند 
علاوه بر وثیقه سنگین، دستور شناسایی دو متهم به نام های موصوف به همراه 
تصاویرشان برای درج در رسانه ملی و کشوری و روزنامه های کثیرالانتشار 
از ســوی قاضی پرونده صادر شــده اســت. این مقام انتظامی در خصوص 
سرمایه گذاری و اعتماد به کانال های تلگرامی توصیه کرد: کاربران توجه داشته 
باشــند، کلاهبرداران تحصیلکرده فضای مجازی به اصطلاح یقه سفیدها در 
کمین سرمایه های شما بخصوص در کانال های غیر بومی و تلگرام نشسته اند و 
در حوزه رمز ارزها اگر علم و دانش کافی ندارید هرگز به فرد دیگری اعتماد 

نکنید و سرمایه خود را از دست ندهید.

بازداشت کلاهبردار میلیاردی در هتل مجلل

 5
شنبه 17 مهر 1400

2 ربیع الاول 1443

 سال  بیستم شماره 3714

حوادث

ســرویس حوادث// نخســتین جلسه 
پرونده  متهم  چهار  اتهامات  به  رسیدگی 
واکسن های تقلبی کرونا در دادگاه کیفری 

یک استان البرز برگزار شد.
جلسه دادگاه به ریاست قاضی حسین اعظمی 
چهاربرج آغاز شد و در ابتدای جلسه ساسان 
علی رمجی نماینده دادســتانی کرج با قرائت 
کیفرخواســت متهمان این پرونده به نام های 
مهرداد، بهزاد، دکتر شهاب  و مهدی خواستار 

اشد مجازات برای آن ها شد.
وی با قرائت کیفرخواســت، اتهام مهرداد را 
توزیع  شــبکه ای،  کلاهبرداری  در  مشارکت 
واکسن تقلبی کرونا و خیانت در امانت عنوان 
کرد.نماینده دادســتان همچنین اتهامات سایر 
متهمان را به ترتیب برای بهزاد، مشارکت در 
کلاهبرداری شــبکه ای، توزیع واکسن تقلبی 
کرونا و جعل مهر مرکز شهید بهشتی و استفاده 
از آن، اتهام شهاب، مشارکت در کلاهبرداری 
شبکه ای، توزیع واکسن تقلبی کرونا و تأسیس 

مؤسسه و مرکز تزریقات برای تزریق واکسن 
کرونا، اتهام مهــدی، معاونت در کلاهبرداری 
شبکه ای و توزیع واکسن تقلبی کرونا برشمرد.
نماینده دادســتان  گفت: مهرداد، متهم ردیف 
اول که کارمند بخش خدمات بیمارستان کوثر 
بوده و دسترســی به پوکه های ویال واکسن 
کرونا را داشــته است با توجه به نبود نظارت 
کافی حراست بیمارستان برای اجرای عملیات 
امحای ویال ها، اقدام به خارج کردن ویال ها 
کرده و بعد از تهیه دســتگاه پلمب، آب مقطر 
و داروی »متوکاربامول« اقدام به تهیه واکسن 
تقلبی و فروش آن ها به بهزاد میرزایی می کند. 
متهم بهزاد نیز ویال های واکســن تقلبی کرونا  
که هر ویال شــامل ۱۰ دوز واکســن بوده را 
به مبلغ ســیزده میلیون تومان از متهم ردیف 
اول خریــداری کرده و با مبالغی بالاتر از ۴۵ 
میلیون تومــان می فروخته که حجم مبادلات 
نشــان می دهد وی بیش از ۱۸ میلیارد کسب 
کــرده و مبلغ ۵ میلیــارد و چهارصد میلیون 

تومان به حســاب متهم ردیــف اول واریز 
کرده است.نماینده دادستان عمومی و انقلاب 
کرج درخصوص اتهامات شهاب  که پزشک 
عمومی بوده است اضافه کرد: وی نیز با وجود 
مسئولیت پزشــکی، ۸۰۰ دوز واکسن تقلبی 
کرونا را بــه مبلغ چهار میلیون و پانصد هزار 
تومان خریداری و به مبلغ پنج میلیون و۵۰۰ 
هزار تومان تا ۶ میلیون تومان فروخته و بیش 
از ۸۰۰ میلیون تومان درآمد نامشروع داشته 
اســت.وی درخصوص اتهام دیگر متهم این 
پرونده نیز گفت: مهــدی نیز در ازای تزریق 
هر دوز واکسن تقلبی کرونا مبالغی در حدود 
۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار تومــان دریافت می کرده 
و همچنین حســاب بانکی خود را در اختیار 
بهزاد قرار داده بود.نماینده دادســتان عمومی 
و انقلاب کرج از وجود ۱۱۰ شــاکی در این 
پرونده خبر داد و با توجه به خدشه واردشدن 
به اعتماد عمومی به وزارت بهداشت خواستار 

اشد مجازات و تعیین مجازات تکمیلی شد.در 
این جلســه تعدادی از شاکیان پرونده با بیان 
دلایــل و نحوه خرید واکســن از متهمان از 
اعتماد به نظام پزشــکی یکــی از متهمان و 
کارت واکسیناســیون گفته و خواستار احقاق 

حقوق خود شدند.
یکی از متهمان با اشاره به واکسیناسیون خود 
و خانواده اش توســط این گروه گفت: محل 
واکسیناســیون محافظت شــده و با حضور 
نیــروی نگهبانی بــوده و ظواهر همه چیز را 
درست نشان می داد.حسین اعظمی چهاربرج 
مستشــار دادگاه کیفری یک استان البرز نیز 
درباره روند رسیدگی به این پرونده با گردش 
بیش از ۲۸ میلیارد تومانی بیان داشت:  پس 
از کشف موضوع و دستگیری متهمان، پرونده 
در دادسرا با عنوان کلاهبرداری شبکه ای منجر 
به صدور کیفرخواســت که اولین جلسه آن 
برگزار شد و در صورتی که نیاز به تحقیقات 
و بررسی تکمیلی نباشد پس از شور، تصمیم 
گیری نهایی در این مــورد در مهلت قانونی 

اتخاذ خواهد شد. 

روابط عموميگوشت ماهي و ميگو ، حاوی چربي های مفيدپروتئين مرغوب و ويتامين های گوناگون است
شيلات هرمزگان

مشاوره

ماجرای طلا های سرقتی!
من به طور کامل از نحوه سرقت طلاهای خواهرشوهرم مطلع  هستم و خوب می دانم 
چه کسی به این طلاها دستبرد زده است، چرا که مادرم با چشمان خودش صحنه 

سرقت را دیده است اما او به خاطر سکته مغزی قادر به سخن گفتن نیست و... 
زن ۶۰ ســاله در حالی که خود را مقابل یک رسوایی ناجوانمردانه می دید، با ابراز نگرانی 
از یک حادثه تاسف بار به مشاور به مددکار اجتماعی کلانتری گفت: از حدود هشت سال 
قبل همســرم به عنوان ســرایدار یکی از مراکز تجاری مشغول کار شد و من و فرزندانم در 
اتاق سرایداری ساکن شدیم تا این که فرزندانم ازدواج کردند و آبرومندانه به دنبال سرنوشت 
خودشــان رفتند اما چهار سال قبل مادرم دچار سکته مغزی شد و قدرت تکلم خودش را 
از دست داد، به همین دلیل با پیشنهاد همسرم، او را نزد خودمان آوردیم تا بتوانم بهتر از او 
مراقبت کنم.  خلاصه با همه ســختی ها و مشکلات روزهای آرام و شیرینی را سپری می 
کردیم تا این که در تعطیلات عید خواهرشوهرم که در تهران ساکن است به همراه پسر ۱۷ساله 
اش به مشهد آمدند و مهمان ما شدند. خواهرشوهرم از همسر قبلی خود طلاق گرفته و در 
حالی با مردی ثروتمند ازدواج کرده بود که پسرش رابطه خوبی با ناپدری اش نداشت و مدام 
با رفتارها و خواسته های نامتعارفش موجب بروز اختلاف و درگیری های شدید  لفظی می 
شد. »فرید« ترک تحصیل کرده بود و نه تنها به دنبال شغل مناسبی نمی گشت بلکه همواره 
به دلیل مزاحمت های خیابانی برای دختران و درگیری و نزاع دردســرهایی را برای پدر و 
مادرش ایجاد می کرد. زمانی که آن ها در منزل ما مهمان بودند، از مادرش خواست تا مبلغ 
۳۰ میلیون تومان برای خرید یک قلاده سگ به او بپردازد اما ناپدری فرید که این حیوان را 
نجس می داند، به شدت مخالفت کرد. در همین اثنا یک روز بعدازظهر خواهرشوهرم به منظور 
زیارت و گردش قصد خروج از منزل را داشت که همسرم به او پیشنهاد کرد برای پیشگیری 
از سرقت احتمالی یا وقوع حادثه ای ناگوار، طلاهایش را از دست و گردنش خارج کند و 
در خانه بگذارد. مهشید هم پذیرفت و طلاهایش را درون چمدان مسافرتی اش گذاشت. چند 
ساعت بعد و در حالی که هنوز مهشید به منزل بازنگشته بود، مادرم با علامت و اشاره به من 
فهماند که فرید طلاهای مادرش را از درون چمدان برداشــت. من هم نه تنها عکس العملی 
نشــان ندادم بلکه به مادرم نیز فهماندم که چیزی در این باره نگوید چرا که معتقد بودم این 
موضوعی خانوادگی است و ما نباید در آن دخالت کنیم.  خلاصه عصر روز بعد خواهرشوهرم 
و پســرش از ما خداحافظی کردند و به طرف راه آهن به راه افتادند چرا که بلیت بازگشت 
به تهران را از قبل تهیه کرده بودند اما هنوز یک ساعت از این ماجرا نگذشته بود که مهشید 
اشک ریزان با من تماس گرفت و در حالی که بیان می کرد طلاهایش درون چمدان نیست، 
تهمت دزدی به همسرم زد. او معتقد بود برادرش با نقشه قبلی از او خواسته بود تا طلاهایش 
را در خانه بگذارد! من باز هم ماجرای فرید را بازگو نکردم و از آن ها خواستم تا به منزل 
ما بازگردند. در همین اثنا موضوع سرقت طلاها را برای همسرم بیان کردم، او هم به محض 
این که خواهر و خواهرزاده اش به خانه آمدند، از فرید خواست تا طلاها را بازگرداند اما با 
کتمان فرید، ماجرا به گونه ای دیگر رقم خورد به طوری که مهشید ادعا می کرد به پسرش 
تهمت می زنیم. بالاخره آن ها روز بعد عازم تهران شدند و آبروی ما را در حالی نزد عروس 
و دامادهایمان بردند که سال ها آبرومندانه و شرافتمندانه زندگی کرده ایم. با وجود این، ماجرا 
پایان نیافت و اکنون خواهرشوهرم مدعی است باید بخشی از سند منزلمان را به نام او ثبت 
کنیم تا خسارت هایش جبران شود، در غیر این صورت به همراه وکیلش به مشهد می آید تا 

از من و همسرم به اتهام سرقت طلا شکایت کند.

در امتداد تاریکی
چند توصیه کوچك اما مهم براي کنترل استرس

* مدیریت زمان داشــته باشید؛ براي امور زندگي تا آنجا که امکان دارد برنامه 
ریزي کنید.گاه کارهاي زیادي وجود دارد ولي وقت کم اســت. کارهاي خود 

را برنامه ریزي و اولویت بندي کرده و وقت خود را صرف امور بیهوده نکنید.
زندگي معنوي خود را قوي کنید؛ داشــتن باورها و اعتقادات مذهبي، فلسفي و 
انساني افق دید ما را وسعت مي بخشد و چنانچه رویدادهاي زندگي بر اساس 
باورهاي غني شــده مورد ارزیابي و تفسیر قرار گیرد از استرس آن کاسته مي 

شود.
* به گفتگوي دروني ســازنده با خود بپردازید؛ در هنگام استرس و افسردگي 
گفتگوي مثبت با خود از اهمیت زیادي برخوردار اســت. گفتگوي درون یعني 
حرف زدن با خود به طور ذهني نه با صداي بلند. در چنین گفتگویي سعي کنید از 
موقعیت استرس زا بپرهیزید، توانایي خود را تقویت کنید و به خود روحیه بدهید.
* بچه شوید؛ این یک راه مناسب براي کنترل استرس است، مداد رنگي بردارید 
مانند یک کودک نقاشي و خط خطي کنید، فیلم ها و داستانهاي دروان کودکي را 

ببینید، کارتونهاي مورد علاقه خود رابه تماشا بنشینید.
* به طبیعت بروید؛ دور شــدن از محیط استرس آور و رفتن به مکانهاي شاد 

سرسبز تفریحي مي تواند در کاهش استرس بسیار مفید باشد. 

 مرکز مشاوره آرامش فرماندهی انتظامی هرمزگان
شماره تماس 33340624-2۱82۱628

کشف ۷5 هزار لیتر سوخت قاچاق در میناب  
سرویس حوادث// فرمانده دریابانی هرمزگان از 
کشف ۷۵ هزار لیتر سوخت قاچاق در میناب از 

مشک های ماری خبر داد.
سردار حسین دهکی فرمانده مرزبانی استان هرمزگان 

گفت: مرزبانان شهرستان میناب پس از کسب خبری 
مبنی بر فعالیت قاچاقچیان سوخت )به وسیله مشک 
های پلاستیکی( در سواحل شهرستان میناب، بلافاصله 

برای بررسی موضوع به محل اعزام شدند.

وی اظهار کرد: قاچاقچیان که با مشــاهده مرزبانان 
غافلگیر شده بودند، با استفاده از تاریکی شب از چنگال 
قانون متواری شدند.فرمانده مرزبانی استان هرمزگان 
افزود: مرزبانان پس از بررســی محل، ۲ عدد محفظه 

پلاستیکی حاوی ۷۵ هزار لیتر سوخت قاچاق از نوع 
گازوئیل به ارزش ۲۲۵ میلیون ریال را کشف کردند. 
به گزارش شبکه اطلاع رسانی هرمز؛ سردار دهکی  با 
بیان اینکه تلاش مرزبانان برای دستگیری قاچاقچیان 

ادامه دارد خاطرنشان کرد: قاچاقچیان و سودجویان 
بدانند مرزبانان با اشراف اطلاعاتی کوچکترین تحرک 
در نوار مرزی و آبی را زیر نظرگرفته و با هرگونه اقدام 

سودجویانه قاطعانه برخورد خواهند کرد.

 طرح: فاطمه هوشنگی

سرویس حوادث// تماشای یک حادثه خیلی وقت ها 
منجر به بروز حوادث دیگر می شود یا امداد رسانی به 
حادثه دیدگان را با دشــواری زیادی همراه می کند. 
مثل حادثــه ای که در محور تهران - فیروز کوه اتفاق 

افتاده و دو کشته و ۱۲ مصدوم برجای گذاشت. 
امدادگران از حادثه رانندگی در محور فیروزکوه به تهران با 
خبر شده و در محل حاضر شدند. بررسی ها نشان داد که یک 
دســتگاه تیبا با فردی رهگذر تصادف کرده است. در حالی 
که امدادگران در حال امداد رســانی بودند افراد زیادی برای 
تماشا در محل جمع شدند. همزمان یک دستگاه خودروی 
برلیانس عبوری که گویا راننده اش حواس خود را به جای 
توجه به جلو متوجه حادثه کرده بود با آمبولانس تصادف 
کرد و حادثه ای دیگر رقــم خورد به طوری که آمبولانس 

واژگون شد که دو نفر جانشان را از دست داده و ۱۲ نفر هم 
دچار جراحت شده و به بیمارستان منتقل شدند. 

تماشای ســوانح رانندگی، حوادث ناگوار یا درگیری های 
خیابانی به صورت بخشــی از فرهنــگ عمومی درآمده 
است. در جریان این اتفاق ها مهم ترین موضوع رسیدگی به 
آســیب دیدگان از سوی پلیس و گروه های امداد است، اما 
تجمع خیل عظیم تماشــاچیان همواره فعالیت های امداد را 
با مشکلات بسیاری مواجه می کند یا منجر به بروز حوادث 
خونین دیگر می شود. در مورد ترافیک های ایجاد شده هم 
بسیاری از مواقع تماشای یک ســانحه از سوی رانندگان 
عبوری یا افراد جمع شده در محل منجر به ایجاد گره های 

ترافیکی در معابر شهری یا مسیر های جاده ای می شود. 
* عطش دیدن

وقوع یک حادثه می تواند جان افراد درگیر حادثه را با خطر 
زیادی مواجه کند از همین رو مهم ترین موضوع در این باره 
تلاش برای امداد به حادثه دیدگان است. مثلًا با وقوع یک 
انفجار مردم از محل پراکنده می شــوند و نیرو های امداد که 
در ایــن باره آموزش های لازم را طــی کرده اند وارد عمل 
می شوند، اما در کشور ما قاعده طور دیگری است و تجربه 
نشان داده است که عمده افراد به سمت وقوع حادثه هجوم 
می برند. مهم ترین شاخص در این باره انفجار در ساختمان 
پلاسکو است که ۱۵ آتش نشــان و پنج شهروند در جریان 
آن جانشان را از دســت دادند. در حالی که امدادگران در 
این حادثه نیاز به فضای لازم برای فعالیت داشــتند بخش 
مهمی از توان پلیس برای مدیریت محل حادثه و دور کردن 
تماشاچیان مشتاق از محل صرف شد. موضوعی که عمده 

اتفاق های روی داده را شامل می شود. 
* چرایی واکنش 

دکتر امان الله قرایی مقدم جامعه شناس، فرهنگ سنتی را دلیل 
این موضوع می داند و معتقد است: فرهنگ کشور ما سنتی و 
دینی است. افراد جامعه این طور پرورش یافته اند که اگر برای 
کسی اتفاقی بیفتد، بی تفاوت نباشند که این جزو فرهنگ و 
سنت ماست. البته در بعضی حوادث، حضور مردم به خاطر 
حس کنجکاوی اســت، اما در پی آن افراد اگر ببینند نیاز 
به کمک هســت حتماً دخالت می کنند تا جلوی خطرات و 
اتفاقات ناگوار بعدی را بگیرند. به گفته این جامعه شــناس 
این حس همدردی از ابتدای کودکی شــکل گرفته است، از 
دورانی که می دیدیم پدر و مادری با گفته ها و رفتارهایشان 
دیگران را کمک می کنند همان موقع این حس شکل گرفت 
و در بزرگســالی فراموشی آن کار سختی است. این مهم از 
یک جهت خوب است، اما از جهتی دیگر باعث اخلال در 
نظم می شود، بنابراین وقتی در یک حادثه ای مردم حضور 
مأموران و مســئولان را می بینند باید صحنه را در صورت 

عــدم نیاز به کمک خالی کنند. همه این رفتار ها چه خوب 
و چه بد نیاز به آموزش و فرهنگ ســازی دارد که باید از 
رسانه های مختلف و سخنان بزرگان به گوش همگان رسانده 
شود. این اســتاد دانشگاه معتقد است که این حضور نوعی 
حضور جمعی اســت. حضوری زودگــذر و موقتی که در 
عرض چند ثانیه و چند دقیقه به وجود می آید و خیلی زود 
هم از بین مــی رود. اگر این حضور ایجاد مزاحمت نکند و 
باعث سوءاستفاده نشود نشانی از یک همدلی است. در غیر 

این صورت باید با تبلیغ و صحبت کردن ساماندهی شود. 
* حضور احساسی 

حضور جمعی مردم و پیدا شدن جماعت نیز باعث می شود 
رفتار مردم در آن جماعت احساسی باشد. این رفتار هم به 
نوبه خود خطرناک اســت؛ چرا که در جماعت قدرت تفکر 
ادراکی افراد گرفته می شــود. به طــور مثال در یک حادثه 
تصادف وقتــی یک نفر بگوید برویم چنــد نفر نیز همراه 
می شوند. این جماعت، جماعتی مجذوب و نمایشی است 
که ممکن است با حضور در یک حادثه رفتاری احساسی 

داشته باشند. 
* حضور درست 

یکی دیگر از دلایل حضــور مردم در یک حادثه به علت 
عدم حضور مأموران و مســئولان مربوطه است. وقتی یک 
خودرویی در یک تصادف دگرگون شــده و آسیب دیده و 
جان سرنشــینان آن در خطر اســت، ولی از مأمور نیروی 
انتظامی و نیرو های امدادی خبری نیست گذشتن از کنار این 
حادثه برای افراد حاضر سخت است و همین باعث می شود 

تا حضار دخالت کنند تا جان آدمی را نجات دهند. 
* چاره کار

راهکار مهم برای پرهیز مردم از تماشــاگر بودن در سوانح هم 
فرهنگ سازی است که باید از طریق، آموزش و پرورش، گفتگو، 
سریال سازی و مقالات انجام شــود و این حضور نیز از سوی 
مسئولان امر نظم داده شود تا موجب بروز حادثه ای دیگر نشود. 
در آخر مردم باید بداننــد در صورت بروز حوادث ناگوار چه 

موقع و کجا باید حضور داشته باشند و چه موقع و کجا نباشند.

چیزی که تماشاچیان سوانح و حوادث باید بدانند

حضور پلیس و امداد کافی است، صحنه را ترک کنید 

حصروراثت 
احتراما مفروض می دارد خواهان بابک بهبودی فرزند عبدالله با هویت کامل به این شورا مراجعه نموده 
و اشعار داشتند شادروان عبدالله بهبودی فرزند محمد به تاریخ 1400/6/24 به رحمت ایزدی پیوسته و 

وراث وی در زمان فوت عبارتند از:
1-فاطمه قاسمی فرزند احمد متولد 1341/8/2 به شمار شناسنامه 36 همسر مرحوم 

2-فاطمه غواصی فرزند عبدالرحمن متولد 1312/7/1 به شماره شناسنامه 84 مادر مرحوم 
3-مریم بهبودی فرزند عبدالله متولد 1377/9/16 به شماره شناسنامه 4700073950 فرزند مرحوم
4-بیژن بهبودی فرزند عبدالله متولد 1368/6/31 به شماره شناسنامه 4700004940  فرزند مرحوم

5- بابک بهبودی فرزند عبدالله متولد 1365/10/5 به شماره شناسنامه 405 فرزند مرحوم
6- بهمن بهبودی فرزند عبدالله متولد 1369/12/2 به شماره شناسنامه 4700021063 فرزند مرحوم

 و دیگر وارثی ندارد
حامد کامران - شورای حل اختلاف شعبه 3 پارسیان

حصروراثت 
احتراما مفروض می دارد خواهان فؤاد لوری فرزند عبدالرحمن با هویت کامل به این شورا مراجعه 
نموده و اشعار داشتند شادروان زینب شریفی فرزند قطب الدین به تاریخ 1400/5/25 به رحمت ایزدی 

پیوسته و وراث وی در زمان فوت عبارتند از:
1- عبدالرحمن لوری فرزند رستم متولد 1343/4/3 به شمار شناسنامه به موالید همسر مرحوم 
2-فؤاد لوری فرزند عبدالرحمن متولد 1369/6/30 به شماره شناسنامه 4700015284 مرحوم 

3-مریم گلستانی فرزند عبدالرحمن متولد 1317/8/2 به شماره شناسنامه 65 مادر مرحوم
4- محمد لوری فرزند عبدالرحمن متولد 1376/8/27 به شماره شناسنامه 4700067098  فرزند مرحوم

5- فهیم لوری فرزند عبدالرحمن متولد 1380/8/3 به شماره شناسنامه 470009044 فرزند مرحوم
6- علی لوری فرزند عبدالرحمن متولد 1385/12/23 به شماره شناسنامه 4700126553 فرزند مرحوم

 و دیگر وارثی ندارد
حامد کامران - شورای حل اختلاف شعبه 3 پارسیان

قوه قضائیه 
دادگستری جمهوری اسلامی ایران

قوه قضائیه 
دادگستری جمهوری اسلامی ایران

درخواست اشد مجازات برای متهمان واکسن های تقلبی

ســرویس حوادث// مرد جوان که به  طرفداری از عمویش وارد 
یک درگیری شده بود به قتل رسید.

یکشــنبه ۱۱ مهر مأموران کلانتری ۱۴۴ جوادیه تهرانپارس در تماس 
با بازپرس محمد وهابی از نزاعــی مرگبار خبر دادند.با اعلام این خبر 
تیم جنایی برای بررســی صحنه جرم راهی محل حادثه شدند.درگیری 
در یک مرکزبازیافت رخ داده بود. مقتول پسر جوانی بود که با ضربات 
چاقو به قتل رسیده بود. در تحقیقات میدانی، مشخص شد که درگیری 
بین دو گــروه از کارگران رخ داده اســت. گروهی که یک طرف دعوا 
مقتول و دوســتش بوده و طرف دیگر این نزاع خونین قاتل و ۵ نفر از 
رفیق هایش بودند.عاملان درگیری کارگران مرکز بازیافت بودند که باهم 
دعوایشان شده و در نهایت عامل جنایت دست به چاقو شده بود. دوست 
مقتول در تحقیقات گفت: داخل مرکز بودیم که عامل جنایت به عموی 
مقتول فحاشی کرد. مقتول هم به طرفداری از عمویش که در محل نبود 
با قاتل درگیر شد. درگیری بالا گرفت و قاتل با چاقو ضربه ای به قفسه 
سینه دوســتم زد. زمانی که دوستم روی زمین افتاد، او فرار کرد.قاتل و 
چهار همدســتش از محل متواری شده و یکی از همدستان او و دوست 
مقتول بازداشت شــده بودند.به دستور بازپرس شعبه دوم دادسرای امور 
جنایی پایتخت، تحقیقات برای دستگیری قاتل و همدستان متواری اش 

در دستور کار کارآگاهان اداره دهم  پلیس آگاهی پایتخت قرار گرفت.

جنایت در مرکز بازیافت
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شهرستان

فرماندار بندر خمیر: 
 ساختمان پاسگاه انتظامی 

شهر علوی آماده بهره برداری است
 امین درســاره سرویس شهرستان// میرهاشــم خواستار فرماندار 
بندرخمیر در بازدید از پروژه احداث ســاختمان پاسگاه انتظامی در 
شهرک علوی و استقرار نیروی انتظامی در شهر بندرپهل که با همراهی 
نماینده فرمانده نیروی انتظامی استان،فرمانده انتظامی شهرستان، بخشدار 
مرکزی ، مســوول دفتر فنی شــهر علوی و همچنین اعضای شورای 
اسلامی علوی و بندرپهل برگزار شد، اظهار کرد:به منظور ارائه خدمات 
بهتر به مردم منطقه کشار و برقراری امنیت و آرامش در این حوزه ها،با 
اهتمامی که در شورای تامین شهرستان صورت گرفت مجوز احداث 
ساختمان پاسگاه انتظامی در دستور کار قرار گرفت.به گزارش خبرنگار 
دریا، میرهاشم خواســتار عنوان کرد:در این راستا ساختمان پاسگاه 
انتظامی در شهرعلوی در زمینی به مساحت ۳۰۰۰متر با زیربنای ۵۰۰ 
مترمربع توسط شهر جدید علوی احداث شد و با توجه مراحل پایانی 
پروژه امیدواریم ظرف روزهای آینده این پروژه به بهره برداری برسد.
وی افزود:احداث این پاســگاه می تواند تامین امنیت در این روستا و 
روستاهای همجوار برقرار سازد.رییس شورای تامین شهرستان خمیر 
همچنین در بازدید از محل اســتقرار پاسگاه انتظامی بندرپهل اظهار 
داشــت:در این بازدید مقرر شد پاسگاه انتظامی شهر بندرپهل تا زمان 
جانمایی و احداث ســاختمان جدید ،در کانکسی در این شهر مستقر 
شود.وی خاطرنشان کرد: ارتقای تجهیزات و زیرساخت های انتظامی 

شهرستان در تامین امنیت پایدار موثر خواهد بود.

مدیر شبکه دامپزشکی رودان:
 دامپزشکی به عنوان خط مقدم 

عرصه بهداشت و سلامت جامعه نقش آفرینی می کند
 سرویس شهرستان// مدیر شبکه دامپزشکی شهرستان رودان گفت: 
اگر دامپزشکی وظیفه خود را به خوبی انجام ندهد، سلامت جامعه به 
خطر می افتد و از طرفی اگر نقش و اهمیت دامپزشــکی نادیده و یا 
کم اهمیت نگریسته شود جامعه دچار مشکلات و معضلات جدی و 
فراوانی خواهد شد. حمیدرضا محبی به مناسبت روز ملی دامپزشکی 
اظهار کرد: کلمه دام شــامل حیوانات اهلی از جمله گوسفند و بز گاو 
و گوساله زنبور عسل، کرم ابریشم، حیوانات آزمایشگاهی و حیوانات 
باغ وحش اطلاق می شــود و دامپزشــکان به عنوان سربازان گمنام 
عرصه دام و دامپزشکی خدمت می کنند.مدیر شبکه دامپزشکی رودان 
ضمن تبریک هفته دامپزشکی افزود: شهرســتان رودان با دارا بودن 
۱۶۰هزار راس دام سبک و ۶هزار راس دام سنگین ۱۰واحد مزرعه 
مرغ گوشتی صنعتی، ۱۰۰نفر شــتر، ۵۰مزرعه زنبور عسل، بومی و 
وجود مراتع غنی بستر بسیار مناسبی را در این ارتباط دارا می باشد.

وی ادامــه داد: این اداره نیز در همین راســتا در جهت افزایش بهره 
وری از طریق بررسی شناسایی پیشگیری و آموزش به بهره برداران 
در جهت کنترل بیماریهای مشــترک دامی و مشترک بین انسان و دام 
نقش آفرینی می کند و در واقع نظارت کاملی را در جهت بهداشــت 
عمومی و ارتقا سلامت از مزرعه و درواقع همان روستا تا سفره مردم 
وشــهروندان را انجام می دهد.محبی عنــوان کرد: نظارت بر تولید و 
عرضه بیش از ۸۰۰هزار جوجه یکروزه در یک ســال گذشته یعنی 
تولید دو هزار تن گوشت سفید شهرستان و همچنین نظارت بر تولید 
و عرضه ۲۵۰تن گوشت قرمز و همچنین در بخش زنبور عسل ارائه 
خدمت می نماید.وی به نقش دامپزشکی در سلامت جامعه اشاره کرد 
و گفت: دامپزشکی صرفا به معنای درمان یک بیماری در دام نیست، 
بلکه این رشــته نقش موثری در بهداشت عمومی و ارتقای سلامت 
جامعه دارد و با فقدان دامپزشکی، بدون شک بخشی از سلامت جامعه 
به خطر خواهد افتاد.مدیر شــبکه دامپزشکی رودان تصریح کرد: روز 
دامپزشکی فرصتی است که عموم مردم از دامنه بیکران و تنوع خدمات 
و گســتره وسیع فعالیت های دامپزشکی بیش از پیش آگاهی یابند و 
دامپزشــکان علاوه بر تلاش موثر در جهت کاهش آلام حیوانات در 
حوزه پیشــگیری از وقوع بیماری های مشترک بین انسان و دام در 
صف اول مسئولیت قرار دارند و تأثیر علم و آگاهی و زحمات آنان در 
عرصه سلامت و امنیت غذایی بر هیچ جامعه و ملتی پوشیده نیست.

به گزارش پایگاه خبری هرمز، وی افزایش بهره وری تولیدات دامی و 
جلوگیری از خسارات اقتصادی احتمالی به سرمایه عظیم دامی کشور 
این بخش ســهم قابل توجهی از اشتغال در بخش کشاورزی را نقش 
مستقیم دامپزشکی دانست.محبی خاطر نشان کرد: روز ملی دامپزشکی 

را به همه همکاران و تلاشگران این عرصه تبریک عرض می کنم.
4۱۰ بسته لوازم التحریر در قشم توزیع شد

 سرویس شهرســتان// فرمانده ناوتیپ رزمی ۱۱۲ ذوالفقار قشم 
گفت: به مناسبت رحلت پیامبر اکرم)ص( و شهادت امام حسن مجتبی 
)ع( ۴۱۰ بسته لوازم التحریر با ارزش ۶۱۵ میلیون ریال بین محرومان 
جامعه توزیع شــد. ناوسالاریکم پاسدار اسکندر میرشکاری نسب در 
آیین توزیع بسته های کمک مومنانه ناوتیپ رزمی ۱۱۲ ذوالفقار قشم 
گفت: این بســته ها شامل بســته پکیج کامل آموزشی از جمله دفتر، 
قلم، خودکار، مداد رنگی و کیف اســت.وی ادامه داد: مرحله هجدهم 
کمک های مومنانه توسط ناوتیپ رزمی ۱۱۲ ذوالفقار و گروه جهادی 
امام حســن مجتبی)ع( و همکاری ســتاد اجرایی امام خمینی)ره( به 
اجرا درآمد.فرمانده ناوتیپ رزمی ۱۱۲ ذوالفقار قشــم تصریح کرد: با 
این اجرای این طرح، مشــکل تعدادی از نیازمندان این شهرستان رفع 
می شــود.وی افزود: مرحله نوزدهم کمک هــای مومنانه این ناوتیپ 
همزمان با ولادت پیامبر اکرم)ص( و امام صادق)ع( در هفته وحدت و 
با محوریت بسته های معیشتی اجرا می شود.امام جمعه قشم نیز در این 
آیین گفت: اجرای طرح های مومنانه فضایی را فراهم کرد که کار نیک 
به عنوان یک سنت حسنه به هنجار تبدیل شده، استمرار پیدا کند.حجت 
الاسلام غلامرضا حاجبی افزود: همه آحاد مردم از خیران و نهادها و 
دســتگاه های مختلف باید در طرح  کمک های مومنانه شرکت کنند.به 
گزارش ایرنا؛ وی ادامه داد: دســتگیری از محرومان جامعه و کمک به 
آنان باید با حفظ حرمت و افراد انجام شود و به شان آنان صدمه نرسد.

تخریب ده باب کوخه در بندرلنگه 
 سرویس شهرستان// ماموران یگان حفاظت محیط زیست شهرستان 
بندرلنگه ده باب کوخه، در غرب و حاشیه منطقه حفاظت شده سراج 
شناسایی و تخریب کردند.صمصام پور فرمانده یگان حفاظت محیط 
زیست شهرســتان بندرلنگه گفت: در این ماموریت چهار بهله پرنده 
شکاری دلیجه، پنج قطعه فاخته وقمری و مقداری تور و طناب کشف 
شــد.به گزارش خبرگزاری صدا و سیما مرکز خلیج فارس؛ براساس 
بررسی شورای عالی محیط زیست کشور اکنون جریمه هر بهله پرنده 
شــکاری دلیجه ۳۰ میلیون تومان و هر بهله شاهین، بحری و بالابان 

۲۰۰ میلیون تومان است.

خبری

ن سند مالکیت    آگهي فقدا
نظر به اینکه فریده قدرتی و عبدالقادر قدرتی و فریناز قدرتی و فرزاد قدرتی همگف فرزند و وراث آقای عبداله قدرتی 
به استناد دو فقره استشهادیه محلی بوارده شماره 1400۶۲۶۵۵۷400001۶۶ مورخ 1400/0۵/13 مدعی هستند که سند 
مالکیت ششدانگ یک باب خانه تحت پلاک ثبتی 1 فرعی از ۵34۵ -اصلی واقع در بخش 01 ناحیه یک بندرعباس 
بشماره چاپی المثنی ۸۸۷3۵3 که در صفحه 3۸۹ دفتر ۶۵ ذیل ثبت 1۲1۸4 که بنام عبداله قدرتی فرزند عبدالقادر به 
شماره شناسنامه 43 صادره از لارستان ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردیده؛ بدلیل جابجایی مفقود گردیده که 
تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده؛ لذا استناد ماده 1۲0 آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام 

میشود هر کس مدعی انجام معامله نسبت به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در نزد خود میباشد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف 
مدت 10 روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می 

گردد.1400/3۵۶م/الف
     ابوالحسن دستوری- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک بندرعباس

 با مشاهده کمترین دود یا آتش سوزی حتما آن را خاموش و یا بلافاصله
 به ماموران یگان حفاظت منابع طبیعی با شماره تلفن ویژه 1504 اطلاع دهیم

روابط عمومی اداره کل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :

مدرک کارشناسی پیوسته رشته علوم اجتماعی- مردم شناسی دانشگاه 
آزاد واحد قشم به نام خانم صدیقه حیدری برنطین به شماره ملی 
3391981377 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

گروه گزارش//دریا و دریانوردی در بسیاری از 
بنادر خلیج فارس و اقیانوس هند با استفاده از 
لنج های چوبی بزرگ و کوچک عجین شده بود. 
بنادر کشــور هند با توجه به اقلیم این کشور 
منبع مهمی برای تامین چوب برای ســاخت 
کشتی های چوبی بودند. چوب های مخصوصی 
وجود داشــت به نام چوب فنس که برای دکل 
کشتی های بادبانی و لنج ها استفاده می شد. 
این چوب ها در بنادر کالیکــوت و منگلور و 
ناحیه ملیبار به خوبی یافت شــده و به وسیله 

فیل ها از جنگل به ساحل آورده می شد.
 ســفرهای دریایی از بندرکنگ بــه بنادر هند این 
امکان را ایجاد مــی نمود که ناخدایان و لنج داران 
چوب برای ســاخت لنج ها به بندرکنگ بیاورند. 
بســیاری از دریانوردان بندرکنگــی نیز در ابتدای 
امر کشــتی های بادبانی خــود را از بندر کالیکوت 
هند خریداری می کردند و در آن بندر لنج ســازان 
ماهری بودند که لنج های چوبی مستحکمی را می 
ســاختند که بیش از یکصد ســال کارکرد داشت.

) راشــدی، 1398، 1400( به تدریــج برخی از 
ناخدایان و لنج داران برای ساخت لنج چوب خام 
لنج ســازی را از هند به بندرکنگ وارد نموده و از 
استادکاران بندرکنگی و جزیره قشمی برای ساخت 
لنج در سواحل بندرکنگ اســتفاده نمودند. بیشتر 
سواحل بندرکنگ در یک زمانی مکان ساخت لنج 
های چوبی بوده است. برای مثال بوم حسن محمود 
در کنار برج مدور ساخته شد. البته در گذشته آب 
دریــا تا کنار مهره کافه پیش آمــده و دیوار حائل 
کنونی وجود نداشــت. ساختن لنج های چوبی در 
کنار ســواحل بندرکنگ فواید متعددی داشت و از 
جملــه این که باعث کارآفرینی بــرای مردم بومی 
بندرکنگ می شد. در گذشته برخی از بندرکنگی ها 
به ســفرهای دریایی دور و نزدیک نمی رفتند و در 
کارهای بنایی، لنج ســازی و دریانوردی مشغول به 
کار بودند و ساختن لنج در بندرکنگ زمینه اشتغال 
برای آن ها فراهم می نمود. از ســوی دیگر زمان 
ســاخت لنج گاهی از یک سال هم بیشتر طول می 
کشــید و صاحب لنج می توانست در این یک سال 

و اندی هزینه ساخت لنج را هم فراهم می نمودند.
در گذشته سواحل بندرکنگ مکان پهلوگیری قایق 
ها بوده و لنج های بزرگ با فاصله از ساحل برای 
تخلیه بار لنگر می انداختند. در بستر زمان برخی از 
چوب های ساخت لنج از داخل مناطق جنوبی ایران 
تهیه می شــد. چوب های مستحکمی نظیر چوب 
کرت، چوب درخت کنار و غیره در داخل لنج کاربرد 
داشت. در آن زمان ها لنجی تحت عنوان فایبرگلاس 
و غیره وجود نداشــت و لنج های چوبی به خوبی 
کارآیی داشتند. سنبوک های کوچک چوبی و قایق 
های چوبی هم در بندرکنگ ســاخته می شد. برای 
صید و صیادی نیاز به ساخت شناورهای بزرگ و 
کوچک بوده و لنج سازان بندرکنگی اقدام به ساخت 
این شناورها می نمودند. برخی از لنج های بزرگ 
هم در زمان بازگشــت از سفرهای دریایی از بنادر 
هند قایق های چوبی متعدد با خود به بندرکنگ می 
آوردند و به تدریج همین قایق ها در بندرکنگ در 
بستر زمان ساخته شــد. حمل چوب از بنادر هند 
به بندرکنگ هم ســود فراوانی بــرای لنج داران و 
تجار چوب داشــت و به همین دلیل نیز بندرکنگ 
مرکز خرید و فروش چوب ساخت لنج در جنوب 
ایران بوده و از استان های بوشهر، خوزستان، بنادر 
اســتان هرمزگان و بنادر استان سیستان بلوچستان 
برای خرید چوب و دیگــر لوازم لنج به بندرکنگ 
می آمدنــد. در بندرکنگ با توجه به وفور چوب و 
ثروتی که تجار داشتند، لنج سازی های متعدد وجود 
داشت. آن ها ساخت لنج برای بنادر ایرانی و بنادر 
کشــورهای حوزه جنوبی خلیج فارس را سفارش 
می گرفتنــد.  چند کارگاه لنج ســازی چوبی در 
بندرکنگ وجود داشت و هر کدام از آن ها مشتری 
های زیادی داشــتند. اما به تدریح کارگاه های لنج 
ســازی فایبرگلاس هم به لنج سازی های چوبی 
اضافه گردید. موارد اولیه لنج های فایبرگلاس بیشتر 
از خود شهرهای ایران تامین می شد و قیمت چوب 
تا حدودی گران شــد. به همین دلیل در بسیاری از 
موارد لنج های فایبرگلاس که زودتر و ارزان تر هم 
ساخته می شدند، به ساخت  لنج های چوبی ضربه 
زد. موانع دیگری که برای ســاخت لنج های چوبی 
وجود داشت تهیه چوب بود. قطع بی رویه درختان 
برای تهیه چوب در کشورهای مختلف باعث گردید 
که دولت ها نظارت بیشتری بر واردات و صادرات 
چوب داشــته باشند. تا جایی که دیگر از بنادر هند 

چوب به وفور وارد بندرکنگ نمی شد و بعد از پایان 
یافتن سفرهای دریایی دریانوردان بندرکنگ به بنادر 
هند در چند دهه اخیر، چوب از هند وارد دبی شده 
و از دبی با واسطه وارد بندرکنگ می گردید. همین 
عامل نقش مهمی در افزایش قیمت چوب داشته و 
تا حدودی ســاخت لنج های چوبی در بندرکنگ 
را با موانع متعدد مواجه ساخت. به تدریج واردات 
چوب از بنادر هند به دلیل اسیب رسیدن به جنگل 
ها و نیاز خود کشــور هند به چوب بسیار محدود 
گردید و چوب را از ساج که مهم ترین چوب برای 
ساخت لنج است را از برمه وارد می کردند و در کنار 
چوب های خارجی از چوب جنگل های میناب و 

دزفول هم در لنج سازی استفاده می شد.
ساج آفریقایی هم در کنار ساج هندی و برمه ای در 
لنج سازی های بندرکنگ مورد استفاده قرار گرفته 
و کیفیت چوب ســاج هندی و برمه ای را نداشت. 
در حال حاضر هم چوب ســاج آفریقایی قیمتش 
پایین تر بوده و در لنج سازی چوبی آقای ابراهیمی 
بندرکنگ مورد اســتفاده قرار می گیرد. لنج سازی 
های بندرکنگ به تدریج به صورت مجتمع در آمده 
و در بخش غربی بندرکنگ فعالیت می نمودند و در 
حال حاضر فقط یک لنج سازی چوبی در بندرکنگ 
و تمامی مناطق خلیج فارس فعالیت می کند که آن 
هم به دلیل عدم مجوز ساخت لنج های کوچک و 
تهیه چوب حتی از جنگل های داخلی با مشکلات 
عدیده ای مواجه است. شاید این سوال همواره در 
ذهن بسیاری از دریانوردان و لنج داران وجود دارد 
کــه چرا لنج های چوبی دیگر برای صید و صیادی 

و غیره ساخته نمی شــود و بیشتر بنادر شهرستان 
بندرلنگه از لنج های فایبرگلاس شــرکت شامسی 
در بندرعجمان اســتفاده می کننــد. در صورتی که 
لنج های چوبی استحکام بیشتری داشته و حتی تا 
یکصد سال می توانند عمر مفید در دریانوردی داشته 
باشند. لنج سازی آقای ابراهیمی در بندرکنگ اگر 
امکانات بیشــتری در اختیار آن قرار گیرد و چوب 
از جنگل های داخلی در اختیارش قرار گیرد، می 
تواند با وارد نمودن چوب های خارجی که در ایران 
وجود ندارد، به کارکرد خود به خوبی ادامه دهد. در 
گذشته لنج سازی های چوبی مجوز ساخت انواع 
لنج ها را داشتند و لنج های بزرگ و کوچک زیادی 
برای حمل بار و صید و صیادی می ســاختند. اما 
در حال حاضر نمی توانند لنج های زیر دویست و 
پنجاه تن و یا پانصد تن بسازند. به تدریج پی برده 
شده که مواد شیمیایی یه کار برده شده در لنج های 
فایبرگلاس ممکن است با محیط زیست سازگاری 
نداشته باشــد و لنج های فایبرگلاس پس از پایان 
عمر مفید خود دیگر هیچ کارکردی ندارند. اما لنج 
های چوبی پــس از پایان عمر مفید خود هم قابل 
تعمیــر بوده و می توان شــلمان ها و دیگر اجزای 
آن را به طــور کامل عوض نمود و با عوض کردن 
چوب های فرســوده دوباره آن را احیا کرد. کاری 
که در بندرکنگ در حال حاضر انجام می گیرد. در 
گذشــته از چوب لنج ها پــس از عمر مفید آن ها 
برای ساخت درب، پنجره و سقف خانه نیز استفاده 
می شــد. در حال حاضر درب های مستکحمی در 
بندرکنگ وجود دارد که عمر برخی از آن ها بیش از 

یکصد سال است و از چوب ساج ساخته شده اند.
تیرهای چوبی بزرگ که در خن لنج کاربرد دارند، 
پس از از رده خارج شــدن لنج ها کاربرد زیادی 
در ســقف خانه ها و منازل داشته و استحکامی به 
اندازه تیر آهن داشتند. این چوب ها از هند آورده 
می شــدند. به تدریج کــه دکل در لنج های چوبی 
از کار افتــاد و لنــج ها بدون بادبــان و با موتور 
حرکت می کردنند، دیگر در لنج سازی های چوبی 
بندرکنــگ نیاز به چوب دکل هــم نبود. در حال 
حاضر می بایســت موانع ایجاد شده برای ساخت 
لنج های چوبی از نظر سخت افزاری و نرم افزاری 
برداشته شود، تا لنج چوبی ایرانی که نشان از هویت 
و قدمت دریانوردی ایرانی ها در دریاها و اقیانوس 
ها می باشــد، دوباره همانند ســابق با حجم های 
متعدد و کاربردهای مختلف ســاخته شود. این لنج 
های چوبی می توانند در زمینه گردشگری دریایی 
هم کاربرد داشته باشند و گردشگران را به بنادر و 
جزایر ببرند. در حال حاضر هم بیشــتر لنج های 
حمل بار که از بندرکنگ به بنادر کشــور امارات 
به حمل کالا مشــغول می باشند، لنج های چوبی 
ساخت لنج سازی های بندرکنگ بوده و در صورت 
نیاز به تعمیر نیز در شرکت کوهین دریا در بندرکنگ 
تعمیــر می گردند. اســتادکارهای متعددی هم در 
شرکت کوهین دریا هستند که لنج ها از کاملا تعمیر 
نموده و آن ها را آماده سفرهای دریایی می نمایند. 
در نوشــتار آتی تلاش می گردد تا به جنبه های 
دیگری از فعالیت لنج ســازی چوبی در بندرکنگ 

پرداخته شود.   

دکترمحمد حسن نیا / دریا
@ gmail.comM.hassannia1354

لنج سازی های چوبی 
در بندرکنگ و موانع آن

 طرح: بیتا هوشنگی

  

ســرویس شهرســتان// معاون فرهنگــی، اجتماعی و 
گردشگری ســازمان منطقه آزاد قشم گفت: زمان اجرای 
طرح ســومین دوره انتخاب روستای پاک در جزیره قشم 

تا تاریخ ۱۰ آبان ماه سال جاری تمدید شد. 
مهدی زارعی افزود: دهیاران و اعضای شــوراهای اســلامی 
روســتاهای مختلف در جزیره قشــم درخواست تمدید طرح 
مذکور را داشــتند که با موافقت مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 

قشم، حدود یک ماه تمدید شد.
وی ادامه داد: اجرای طرح روستای پاک از سوی سازمان منطقه 
آزاد قشــم، با هدف حرکت در مسیر توســعه روستاهای پاک 
جزیره اجرا و با اســتقبال مناسب از سوی  مردم همه روستاها 
مواجه شــد.معاون گردشگری سازمان منطقه آزاد قشم تصریح 
کرد: مدیران روســتایی به ویژه اعضای شــوراهای اسلامی و 
دهیاران برای رســیدن به جایگاه روســتای پاک، باید با اتخاذ 
راهکارها و فرهنگ سازی، پاک بودن روستا را در میان مردم به 

یک هنجار تبدیل کنند.
وی افزود: از زمان آغاز اجرای طرح روستای پاک، تلاش های 
قابل توجهی توســط جامعه محلی و منطقه آزاد قشم در نقاط 
مختلف جزیره انجام شــده که بر اثر آن بسیاری از روستاها هم 
اکنون آماده میزبانی از گردشگران هستند.زارعی ادامه داد:  در 

طرح روستای پاک سه روستای برتر مورد تقدیر قرار می گیرند و 
در هر کدام از آنها طرح هایی با اعتبار بین ۵ تا 10 میلیارد ریال 
توسط سازمان منطقه آزاد قشــم اجرا می شود.وی اظهار کرد: 
امتیاز روستاها از 100 محاسبه می شود که ۵0 امتیاز به نظافت 
و آراســتگی ظاهر روســتا با مدیریت زباله، ایجاد فضای سبز 
و نماســازی ها، نصب تابلوهای راهنما، رنگ آمیزی جداول و 
دیوارها، استفاده از نمادهای معرفی روستا  و غیر آن اختصاص 

یافته است.
معاون گردشــگری منطقه آزاد قشــم افزود: ۵0 امتیاز نیز به 
حفاظت از فضای تاریخی و به ســازی تاسیسات گردشگری و 
اقامتی، مدیریت منابع محیط زیســتی با محوریت توسعه پایدار 
و مشــارکت جوامع محلی در کنار اجرای طرح های ابتکاری و 
خلاقانه  در حوزه های گردشگری ، اجتماعی و فرهنگی مرتبط 
است.وی در پایان خاطرنشان کرد: دور اول ارزیابی روستاها رو 
به اتمام است و به زودی وارد مرحله پایانی ارزیابی طرح مذکور 

و جمع بندی امتیازها خواهیم شد.
به گزارش ایرنا،  با اجرای طرح روســتای پاک ضمن نهادینه 
شدن فرهنگ نگاهداشــت جزیره به عنوان یک منطقه پاکیزه، 
آراســته و زیبا، زمینه برای اســتقبال از گردشــگران و رونق 

گردشگری جزیره در دوران پساکرونا فراهم می شود.

زمان دوره انتخاب روستای پاک جزیره قشم تمدید شد

ن سند مالکیت   آگهي فقدا
 نظر به اینکه خانم مریم دهقانی به اســتناد ۲ نقره استشهادیه محلی بوارده شــماره ۲/۶3۹0 مورخه 1400/۷/1 
درخصوص پلاک 34۲۵۷ فرعی از 3- اصلی واقع در بلوار امام حسین بخش دو بندر عباس مدعی شده است که 
سند مالکیت به شماره 4۸۵343 سری ب/۹0 تحت عنوان ششدانگ یک دستگاه آپارتمان که در دفتر ۵41 صفحه 
1۶۷ ذیل ثبت ۹۹0۶۹ به نام ایشان صادر گردیده و برابر سند رهنی شماره ۵۵4۲3 مورخه 13۹1/04/0۸ دفترخانه 
۲ بندرعباس در رهن بانک ملی ایران قرار دارد به علت جابجایی مفقود گردیده و نامبرده تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده است لذا باستناد ماده 1۲0 آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام میشود هر 

کس مدعی انجام معامله نسب به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در نزد خود میباشد بایستی از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ده روز 
اعتراض خود راضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم واخذ نماید بدیهی است پس از انقضای مهلت قانونی مذکور و عدم وصول اعتراض 

و یا وصول اعتراض وعدم ارائه سند نسبت به صدور سند مالکیت المثنی بنام متقاضی اقدام خواهدشد.1400/3۶0م/الف
تاریخ انتشار: 1400/۷/1۷ 
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فروردین :  
امروز خیلی ساکت هســتید، آن قدر ساکت که 
دیگران ممکن است فکر کنند که حال تان خوب 
نیست. اکنون ماه به دوازدهمین خانه در طالع شما 
یعنی خانه ی حریم خصوصی وارد شــده است، اما وظایفی دارید 
که نمی گذارند از دیده ها پنهان شوید. لزومی ندارد که کناره گیری 
احساسی خود را شــرح دهید، اما بد نیست دیگران بدانند که چه 
وقت باز خواهید گشت. وظایف تان را انجام دهید و دیگران را هم 

در جریان بگذارید تا بتوانید با خیال راحت صحنه را ترک کنید.
    اردیبهشت :  

هنوز هم از یک سری مسایل کاری اطمینان کامل 
پیــدا نکرده اید، اما با این وجود همکاران تان قصد 
دارند که از شــما حمایت کنند. این موضوع برای 
شــما بسیار مهم است. باید احساسات تان را کنار بگذارید و یک 
تصمیم درست بگیرید و نگران پیامدهای آن نباشید. یادتان باشد که 
نتیجه ی کار اکنون چندان قابل توجه نیست، بلکه باید روی خود 
فرآیند متمرکز شوید. اگر کمی رویکردتان را تغییر دهید همه چیز 

بهتر پیش خواهد رفت.
     خرداد : 

امروز قصد داریــد که به همکاران تان در محل کار 
کمک رسانی کنید، اما اگر قرار است که این رویکرد 
شما مانع انجام وظایف واقعی تان شود اصلا تصمیم 
درستی نیســت. باید حد و مرزهای تان را مشخص کنید، در غیر 
این صورت ممکن اســت خودتان را در گرداب مشکلات دیگران 
غرق کنید. اگر به مسایل زندگی خودتان توجه نکنید، کمکی که به 
دیگران می رسانید هیچ نتیجه ی خوبی نخواهد داشت. باید زمان 
بندی تان را اصلاح کنید تا در عین وقت گذاشــتن برای دیگران 

بتوانید به خودتان هم برسید.
      تیر :

اکنون ذهن تان پر از افکار ماجراجویانه اســت، اما 
دلایل کافی برای در خانه ماندن شما وجود دارد. باید 
بتوانید تعادل بین این دو را پیدا کنید. نترسید، بال های 
تان را بگسترانید و پرواز کنید، اما حواس تان به ارتفاع پرواز باشد 

تا مبادا چار خطر شوید.
     مرداد :

عقــل  و منطق را کنار بگذارید و به احســاس تان 
رجوع کنید تا بتوانید با شرکای کاری خود به تفاهم 
برســید. اگر چه راهکارهای عقلی اکنون چندان به 
کارتان نمی آید، اما لازم اســت که مکالمات تان به اندازه ی کافی 
گویا باشد تا دیگران بتوانند موضع شما را درک کنند. انتظار نداشته 
باشید که دیگران ذهن تان را بخوانند و بدانند که خواسته های تان 
چیست. این شما هستید که باید خواسته های تان را روشن و واضح 
بیــان کنید. این را هم بدانید که تا خطر نکنید هیچ چیزی عایدتان 

نخواهد شد
     شهریور : 

قبل از این که طرف مقابل حرف اش تمام شود ممکن 
است به این نتیجه برسید که می دانید چه می خواهد 
بگوید، اما بدانید که این رویکرد شما موجب گمراهی 
در تعاملات تان می شود. اکنون ماه به هفتمین خانه در طالع شما 
یعنی خانه ی همکاری و مشارکت وارد شده است، به همین خاطر 
نیاز دارید که با دیگران ارتباط برقرار کنید. اما حواس تان باشــد 
که سریع نتیجه گیری نکنید، چون ممکن است فقط به خاطر یک 
بدفهمی ساده همه ی کارها گره بخورد. با قلب تان گوش کنید، اما 

با عقل خود تصمیم بگیرید.
     مهر : 

این قابلیت را دارید که هر دو سوی قضیه را ببینید، 
به همین خاطر تصمیم گیری برای تان دشوار است. 
اما از سوی دیگر این قابلیت را هم دارید که با توجه 
به اطلاعات مقابل تان به یک نتیجه گیری شــخصی برسید. اگر 
دیدید که بخشی از اطلاعات ناقص بود از فکرتان کمک بگیرید. 
خوشبختانه امروز آن قدر خلاقیت دارید که از ماجراهای پیش رو 

جان سالم به در ببرید.
      آبان : 

این که به چه کســی باید اعتمــاد کنید تا چند روز 
آینده ذهن تان را درگیر خواهد کرد. از روی غریزه 
می توانید به حقیقت صاف و پوست کنده پی ببرید. 
اکنون باید احتیاط کنید، چون ممکن اســت که ترس های درونی 
شما به انرژی های منفی موجود دامن بزند. وقی به افکارتان سر و 
سامان دادید، آن وقت می توانید با اعتماد به نفس آستین ها را بالا 

بزنید و شروع کنید.
     آذر :  

امروز خیلی زود متوجه خواهید شد که باید به یک 
سری مسایل بیشتر توجه کنید. شاید فکر کنید که همه 
چیز خود به خود حل می شود، اما این طور نیست. 
نمی شود که با خیال راحت در منزل استراحت کنید، باید با کسانی 
که به این قضیه ربط دارند گفتگو کنید. نگرانی های تان را بگویید 
تا از سنگینی آن ها کاسته شود. یادتان باشد که مسیرهای گفتگو 

را باز بگذارید تا فضای اطراف یک حالت متعادل به خود بگیرد.
      دی : 

قصد دارید که در کارتان پیشــرفت کنید، اما تا حد 
امکان به شیوه ای راحت و خونسردانه. این رویکرد 
شما ممکن است باعث شــود که رقیب تان شما را 
آن قدرها که باید جدی نگیرد. به شــما توصیه می شود که زیاد 
بلندپروازی نکنید، اکنون باید برای خودتان طرفدار جمع کنید و نه 
دشــمن. خلاصه این که به نفع تان است رقابت را کنار بگذارید و 

مشارکت را تجربه کنید.
  بهمن : 

تصویر روشــنی از وضعیت مالی خود ندارید و به 
همین خاطر نمی توانید درست تصمیم بگیرد. هنوز 
دارید انتخاب های تان را سبک سنگین می کنید و 
می خواهید تا حد امکان به حقایق تکیه کنید. سعی نکنید دیگران را 
قانع کنید که اکنون بهترین انتخاب ها پیش روی شماست، چون هر 
چه بیشتر گفتگو را کش دهید کمتر درک تان خواهند کرد. قبل از 
این که دیگران را هم وارد ماجرا کنید یکی دو روزی منتظر بمانید. 
در این مدت باید اطلاعات جمع کنید و بار دیگر انتخاب های تان 

را زیر نظر بگیرید.
اسفند : 

ظاهرتان نشــان می دهد که چندان با اطمینان پیش 
نمی روید. اکنون احساسات تان به شدت نمایان است، 
حتــی اگر حرفی هم  نزنید دیگران می دانند که چه حس و حالی 
دارید. به جای این که فرار کنید از این فرصت به نفع خودتان بهره 
ببریــد، یعنی آن چه را در ذهن تــان می گذرد با دیگران در میان 
بگذارید. برای این که دوباره اعتماد به نفس تان را به دست بیاورید، 

فقط کافی است که دیگران افکارتان را تایید کنند.
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۷ اقتصادی

ســرویس اقتصادی // بی توجهی به عمر مفید بنا ها و 
سازه ها، موجب می شود سرمایه های کلان نابود شود و 
مشکلات زیست محیطی به دلیل تولید انبوه نخاله های 

ساختمانی، به وجود آید.
در کوچه پس کوچه های محله های قدیمی هر شــهری، 
خانه هایی با قدمت ۲۵0 تا 300 ســال وجود دارد که 
برخی از آن ها بازسازی شده، خانه اردیبهشت در محله 
پامنار تهران یکی از آنهاست، به قدری محکم ساخته شده 

که ستون های بنا از دوره زندیه تاکنون سرپاست.
عمارتی که در دوره زندیه بخشــی از بنای آن ســاخته 
شده و در دوره قاجاریه بخش دیگری از آن تکمیل شد. 
بخشــی از این بنای قدیمی در دوره پهلوی بازسازی و 

تعمیر شده و تا سال 1384 مسکونی بوده است.
از آن پس, 14 سال این عمارت رها شد و، چون سقف 
آن از خشت و چوب ساخته شده بود بخشی از آن فرو 
ریخت.حسین مرباغی که این خانه قدیمی را در طول یک 
سال و نیم بر اساس قرارداد B0T از شهرداری تحویل 
گرفته و بازسازی کرده می گوید: شالوده و معماری خانه 
هیچ تغییری نکرده و فقط به دلیل خالی بودن، بخشی از 

آن تخریب شده بود که بازسازی و تعمیر شد.
این کارشناس ارشد معماری درباره رشد آپارتمان نشینی 
می گوید: از اواخر دهه ۵0 همزمان با افزایش جمعیت و 
کمبود زمین، نیاز به طبقات بیشتر و موضوع اقتصادی و 
سود آن پیش آمد به همین دلیل بسیاری از خانه هایی که 
استحکام لازم را داشتند، اما ۲ طبقه بودند تخریب شدند 
و به جای آن آپارتمان های ۶ طبقه ای بنا شد در حالی که 

عمر این خانه ها می توانست ۷0 تا 80 سال باشد.
وی می گوید: بــالای خیابان انقلاب، خیابان هایی مانند 
نادری و... که در دوره پهلوی اول ســاخته شــده است 
هنوز مستحکم و زیبا و پابرجا ســت، اما در برخی از 
این خیابان ها آپارتمان های بلندمرتبه 10 طبقه در کنار 
خانه های ۲ تا 3 طبقه قدیمی ســاخته شــده که گاهی 
صاحبان خانه های قدیمی را ترغیب به ســاخت و ساز 
جدید و مرتفع سازی برای سود بیشتر اقتصادی می کند 
که هیچ ربطی به استحکام خانه های قدیمی ندارد و گاهی 

این خانه ها تا 100 سال قابل سکونت است.
مرباغی معتقد اســت در زمانی که مشــکل زمین برای 
ساخت و ساز وجود نداشت و خانه ها بیشتر در ۲ یا 3 

طبقه ساخته می شد بیشتر نیاز های ساکنان نیز مثل حیاط، 
زیرزمین به عنوان انباری، اتاق های بزرگ و نورگیر خوب 
ساخته می شد، اما وقتی با افزایش جمعیت موضوع کنترل 
محدوده شهر ها پیش آمد در آپارتمان هایی که ساخته شد 
کمتر نیاز های فرهنگی و فیزیکی مورد توجه قرار گرفت 
و بیشتر به عنوان ســرپناهی دیده شد به همین دلیل با 

گذشت ۲ تا 3 دهه دیگر پاسخگوی نیاز نیست.
در گوشه وکنار شهر ها ساختمان هایی که عمر کمتر از 30 

سال دارند به درخواست ساکنین شان تخریب می شود.
جهانگیری یکی از سازندگان مسکن در تهران می گوید: 
علت تخریب بسیاری از آپارتمان هایی با کمتر از 30 سال 
در تهران به دلیل نداشتن پارکینگ به تعداد خانوار های 

ساکن و آسانسور و انباری است.
وی معتقد است این آپارتمان ها در حالی تخریب می شوند 
که با اندک هزینه ای قابل بازسازی است و می توان سال ها 

از آن به عنوان سکونت گاه محکم استفاده کرد.

جهانگیــری می گوید:، چــون همه ســاکنان این نوع 
آپارتمان ها به یک اندازه نمی توانند از پارکینگ، انباری و 
سایر فضای آپارتمان استفاده کنند برای تعمیر و نگهداری 
آن نیز هزینه نمی کنند بنابراین، این نوع آپارتمان ها زودتر 

فرسوده می شوند در حالی که اسکلت محکمی دارند.
از طرف دیگر تغییر مقررات ســاخت و ساز مانند تغییر 
ضریب سطح اشــغال مجاز، نیز باعث می شود ساکنان 
به فکر تخریب و مرتفع ســازی بیشــتر بیفتند مثلًا در 
محلی که 10 تا 1۵ ســال پیش فقط اجازه می دادند ۵ 
طبقه ساخته شود، الان همان متراژ زمین را می توان تا ۷ 
طبقه آپارتمان ساخت این امر موجب می شود صاحب یا 

صاحبان آپارتمان به فکر افزایش تراکم باشند.
البته عمر پایین آپارتمان ها از دید مجریان ســاختمان 
دلایل دیگری دارد و با بالا رفتن هزینه مصالح و ساخت 
و ساز مالکان به فکر پایین آوردن این هزینه ها هستند به 
همین دلیل به سراغ مصالح ارزان تر و با کیفیت پایین تر 

می روند. عباسیان مجری طرح های ساختمانی می گوید: 
هــر چند مجری باید بر کیفیت مصالح ســاختمانی در 
ساخت و ساز ها نظارت داشته باشد، اما از طرف مالکان 
به دلیل پایین آوردن هزینه ساخت، در استفاده از مصالح 
بی کیفیت بازار، تحت فشــار هستند. وی معتقد است: 
گاهی باید با اســتفاده از تجربه و یا برند های معتبر در 
بازار مصالح و یا بردن نمونه به آزمایشگاه از استاندارد 
بودن مصالح مطمئن شد، چون مصالح با نام و نشان های 

غیر آشنا و غیر استاندارد در بازار مصالح کم نیست.
این مجری طرح های ســاختمانی می گوید: نظارت ما 
زمانی شروع می شود که مصالح به سفارش مالک با توجه 
به میزان هزینه هایی که قرار است انجام شود خریداری 
شده است، اما متأسفانه همه این مشکلات را از چشم ما 

می بینند و به حساب مجری طرح می گذارند.
از طرف دیگر، نقش ناظران ســاختمان را نباید نادیده 
گرفت، رعایت مقررات ساختمان و کنترل آن ها در زمان 

ساخت از وظایف ناظران است.
مدیــر امور نظارتی نظام مهندســی می گوید: یک ناظر 
ساختمان در طول ساخت یک ساختمان که ممکن است 
یک تا دو ســال طول بکشد حداقل 10 مرحله مختلف 
ســاخت مانند همجواری، فوندانسیون، اسکلت، سفت 
کاری، نازک کاری، بتن ریــزی، جوش کاری و... باید 
حضور داشته باشند.محمدزاده افزود: مهندسان ناظر برای 
ساخت هر سقف نیز باید کنترل و نظارت داشته باشند، اما 
ممکن است مالک همیشه مهندس ناظر را در ساختمان 

نبیند، چون نیازی به حضور دائم او نیست.
بــه هر حال ارتباط تنگاتنگی بیــن کار مجری و ناظر 
ســاختمان وجود دارد که اگر هر کــدام در زنجیره کار 
ساخت به وظایف خود عمل نکنند به بخشی از ساخت 
و ساز آسیب وارد می شود.مدیر عامل شرکت آزمایشگاه 
فنی و مکانیک خاک معتقد اســت: بزرگترین عامل در 
عمر ساختمان ها استفاده از مصالح استاندارد و روش های 
اجرای ساخت و ساز اســت.مجید کیان پور می گوید: 
ناظران، طراحان و مجریان ســاختمان ها باید از استفاده 
مصالح غیر اســتاندارد و بی کیفیت در ســاخت و ساز 
جلوگیری کنند.وی اعتقاد دارد: با امضای تفاهم نامه هایی 
بین استاندارد و نظام مهندسی، باید از به کارگیری نیروی 
کار غیر ماهر جلوگیری شود، چون در کشور های توسعه 
یافته به ازای هر ۷0 تکنسین یک مهندس وجود دارد در 
حالی که در کشور ما به ازای هر ۲۷ مهندس یک تکنسین 
وجود دارد که این نشان از وجود یک حلقه مفقوده بین 

نیروی ساده و نیروی متخصص است.
البته رئیس سازمان نظام مهندسی نیز معتقد است: قانون 
گریزی مشکلی است که هر جا بنا بر فرار از قانون وجود 

دارد می گویند خودتان کاری کنید، انجام شود.
احمد خرم می گوید: برای ساختن ۵ کیلومتر راه، مشاور 

می گیریم اما، مسکن هنوز طرح جامع ندارد.
حالا که قرار اســت دولت سیزدهم 4 میلیون مسکن در 
طول 4 ســال بســازد نباید از توجه به نیاز های اصلی 
زندگی آپارتمان نشینی، اجرای دقیق قوانین، استفاده از 
مصالح استاندارد و باکیفیت و نظارت دقیق در اجرا غافل 
شود. در حالی عمر ساختمان ها در ایران به کمتر از 30 
سال رسیده که عمر ساختمان ها در اروپا بیشتر از 100 

سال است.

سرویس اقتصادی // معاون گمرک 
ایران گفت: بیش از ۷ هزار دستگاه 
کامیــون در گمرکات کشــور دپو 
شــده اند که هر روز به تعداد آن ها 

اضافه می شود.
جمال ارونقی، معاون فنی گمرک ایران 
در شــبکه خبر با اشاره به دپوی بیش 
از ۷ هزار دستگاه کامیون در گمرکات 
کشــور تصریح کرد: برخی افراد اصرار 

گمرک بر ترخیص این کالاها را بر ضد 
تولید داخــل عنوان می کنند اما این ها 
طبق قانون مجلس ثبت ســفارش شده 
اند.او افزود: ورود کامیون ها به کشور با 
مجوز مراجع ذیصلاح انجام شده است 
و تمــام کامیون هایی کــه در گمرکات 
داخل کشــور وجود دارند، دارای ثبت 
سفارش معتبر هستند و با اجازه دولت 

وارد کشور شده است.معاون فنی گمرک 
بیان کرد: هر روز به تعداد کامیون های 
دپو شده در گمرک اضافه می شود .در 
گمرک بازرگان برخی کامیون ها ممکن 
است ثبت ســفارش هم نداشته باشند. 
در گمرک غــرب تهران، تبریز، اردبیل، 
ارومیه، زنجان، جلفــا و اصفهان بیش 
از ۷ هزار دســتگاه کامیون دپو شده و 

رســوبی داریم.ارونقی تاکید کرد: ما از 
دستگاه های ذیربط درخواست داشتیم 
تا ترخیص این کامیون ها سرعت گیرد 
اما تا کنون به جایی نرســیده اســت. 
مسئولان دادستانی کل کشور و اعضای 
کمیســیون اصل 90 مجلس در جریان 
ورود ایــن کامیون ها و دپوی آن ها در 
گمرک قرار دارند و پیگیر ترخیص این 

کالاها بوده اند. این مقام مســئول گفت: 
این کامیون ها حدود 8 ماه تا 14 ماه در 
گمرکات مانده اند اما فکر و اقدام نهایی 
که منتج به ترخیص مقدار قابل توجهی 

از آن ها بشود هنوز اتفاق نیفتاده است.
او تصریح کرد: در این میان دستگاه های 
مختلفــی همچون اســتاندارد ، بانک ، 
گمرک و خدمات پــس از فروش باید 

در جهت رفــع موانع موجود بر ســر 
راه ترخیص ایــن کامیون ها همکاری 
داشته باشــند.معاون فنی گمرک ایران 
درخصوص گرفته نشــدن 3 درصد و 
خدمات پس از فروش گفت: مشــکل 
ترخیص کامیون هــا، خدمات پس از 
فروش نیست، مشــکل این است که به 
جای 80 میلیون ۲80 میلیون گرفته اند.

معاون گمرک ایران 

مطرح کرد؛

دپوی ۷ هزار 
دستگاه کامیون در 

گمرکات کشور 

 طرح: بیتا هوشنگی

سرویس اقتصادی // آخرین قیمت اوراق 
مسکن حاکی از آن است که متاهل های 
تهرانی برای اخذ وام 4۸۰ میلیون تومانی 
باید بیش از ۷۱ میلیون تومان پرداخت 
کنند، درحالی که این مبلغ در حدود دو 

هفته قبل حدود ۵۸ میلیون تومان بود.
بررسی آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن 
نشــان می دهد که هر برگ اوراق تسهیلات 
مســکن در فروردین، اردیبهشت و خرداد 
ســال گذشــته به ترتیب ۷۶ هزار و 400، 
۷۵ هــزار و ۷00 و ۷۵ هزار و 800 تومان 
قیمت دارند.هر برگ از اوراق تســهیلات 
مسکن بانک مســکن در تیر و مردادماه و 
شهریور سال گذشــته نیز با قیمت های ۷۵ 
هــزار و 400، ۷۶ هزار و ۲00 و ۷۶ هزار 
و 300 تومان داد و ستد می شود.این اوراق 
درهر کدام از ماه های مهر و آبان و آذر ۷۶ 
هــزار و 100، ۷3 هزار و 100 و ۷4 هزار 
و 900تومان قیمت دارند. اوراق تسهیلات 
مسکن در دی سال گذشته با قیمت ۷4 هزار 
و 400، در بهمن ماه با قیمت ۷۲ هزار و 800 
تومان و در اســفندماه نیز با قیمت ۷۲ هزار 

و900 تومان معامله می شود.
* قیمت اوراق مســکن از فروردین تا 

شهریور سال جاری
همچنیــن ایــن اوراق در فروردین ســال 
1400 با قیمت ۷۵ هزار و ۲00 تومان، در 

اردیبهشت ماه سال جاری با قیمت ۷3 هزار 
تومان، در خردادماه سال جاری نیز با قیمت 
۷۶ هــزار و 100 تومان معامله می شــود. 
قیمت این اوراق در تیر و مرداد و شــهریور 
سال جاری نیز به ترتیب ۷3 هزار و 100، 
۷3 هــزار و 400 و ۷4 هزار و 300تومان 
است و این گزارش بر اساس قیمت شهریور 

ماه نوشته شده است.
* قیمــت اوراق بــرای مجرد هــا و 

متاهل های تهرانی
بر این اســاس و با توجه به افزایش سقف 
وام ســاخت و خرید مســکن، مجرد های 
ساکن تهران می توانند تا ۲80 میلیون تومان 
تســهیلات دریافت کنند که شــامل ۲00 
میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و 80 
میلیون تومان وام جعاله می شــود؛ لذا برای 
دریافت ۲00 میلیون تومان تسهیلات باید 
400 برگه تسهیلات مسکن خریداری کند 
که هزینه این تعداد اوراق با تســه ۷4 هزار 
و 300 تومانی، ۲9 میلیــون و ۷۲0 هزار 
تومان می شــود.همچنین با در نظر گرفتن 
80 میلیون تومان وام جعاله که برای آن باید 
1۶0 ورق به مبلغ 11 میلیون و 888 هزار 
تومان خریداری کنند، مجموع هزینه خرید 
اوراق بــه 41 میلیــون و ۶08 هزار تومان 
می رسد. زوج های تهرانی نیز برهمین اساس 
می توانند تا سقف 480 میلیون تومان شامل 

۲00 میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن 
برای هر نفر و 80 میلیون تومان وام جعاله 
دریافت کنند؛ بنابراین زوجین باید 800 برگه 
تسهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه آن 
۵9 میلیون و 440 هزار تومان می شــود که 
همــراه با هزینه 11 میلیــون و 888 هزار 
تومانی وام جعاله که برای آن باید 1۶0 ورق 
تسهیلات مسکن خریداری کنند، در مجموع 
باید ۷1 میلیون و 3۲8 هزار تومان پرداخت 

کنند.
* قیمت اوراق در سایر استان ها

سقف این تســهیلات برای مراکز استان و 
شهر های با جمعیت بیش از ۲00 هزار نفر 
برای مجرد ها به 1۶0 و برای زوجین به 3۲0 
میلیون تومان رســیده است که با توجه به 
اینکه مجرد ها باید 3۲0 و متاهل های ساکن 
این شــهر ها نیز باید ۶40 برگه تسهیلات 
مســکن خریداری کنند، مجرد ها باید ۲3 
میلیون و ۷۷۶ هــزار تومان و متاهل ها نیز 
باید 4۷ میلیون و ۵۵۲ هزار تومان پرداخت 
کنند. این وام برای مجرد های ســایر مناطق 
شهری به 1۲0 و برای زوجین این مناطق نیز 
به ۲40 میلیون تومان رسیده است؛ بنابراین 
مجرد ها باید با پرداخت هشــت میلیون و 
91۶ هزار تومان و متاهل ها نیز با پرداخت 
1۷ میلیون و 83۲ هزار تومان نسبت به اخذ 

این وام اقدام کنند.

قیمت اوراق مسکن افزایش یافت 

دستورالعمل بانک ها برای پرداخت وام ودیعه مسکن متفاوت است
 ســرویس اقتصادی // دبیر کانون بانک ها و موسسات 
اعتبــاری خصوصی گفت: برای پرداخــت وام ودیعه 
دستورالعمل  زیرا  نکردند،  تخلفی  بانک ها  مســکن، 

بانک های خصوصی در این زمینه با هم متفاوت است.
 محمد رضا جمشیدی درباره پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن 
در بانک های خصوصی افزود: پرداخت تســهیلات بانک های 
خصوصی مانند بانک های دولتی اســت، زیرا سیاســت ها را 
بانک مرکزی تعیین می کند و بانک ها موظف هستند بر اساس 
چارچوب ها عمل کنند. وی با بیان اینکه در بانک های مختلف 
آیین نامه هایی مختلفی وجود دارد ادامه داد: هر بانک آیین نامه 
خاص خود را برای پرداخت تسهیلات دارد و شرایط پرداخت 
تسهیلات در بانک ها متفاوت است به همین دلیل است که در 
زمان مراجعه متقاضی به بانک، شرایط متفاوت، باعث شکایت 
و گله متقاضیان می شود. جمشیدی اضافه کرد: یکی از مواردی 
که بانک های خصوصی برای پرداخت تســهیلات وام ودیعه 
مســکن انجام می دهند اعتبارسنجی است و در این رابطه نیز 
بانک ها باهم متفاوتند.وی ادامه داد: برای اینکه هزینه ای متحمل 

مشتریان بانک نشود، خود بانک اقدام به اعتبارسنجی می کند.
دبیر کانون بانک ها و موسســات اعتبــاری خصوصی گفت: 
اعتبارسنجی قانونی اســت، زیرا در گذشته معوقات بانک ها 
و تســهیلاتی که پرداخت نشده به دلیل اعتبارسنجی نادرست 
یا عدم اعتبارســنجی بوده به همین دلیل بانک ها سخت گیری 
می کنند. جمشیدی در پاسخ به اینکه چرا در طرح ودیعه مسکن 
بانک های خصوصی سختگیری می کنند؟، تصریح کرد: اعتبار 

بانک های خصوصی کم اســت و بانک ها وکیل سپرده گذاران 
هستند و به وکالت از آنان، سپرده جمع آوری می کنند تا منابع 
ایجاد کنند بر همین اســاس مقید هستند تا اصل و سود پول 
بازگردد. وی ادامه داد: باید در طرح ودیعه مســکن، قراردادی 
ســه جانبه میان بانک، موجر و مستاجر ایجاد و تسهیلات به 
موجر پرداخت می شــد تا زمانی که مســتاجر ملک را ترک 

می کند، موجر تسهیلات را به بانک برگرداند.
جمشــیدی تاکید کرد: طرح ودیعه مسکن با عجله ابلاغ شد 
و هیچ مصوبه ای در این بــاره به کانون بانک های خصوصی 
ابلاغ نشــد. وی در پاسخ به این سوال که اگر ظرفیت بانک ها 
به اتمام رســیده پس چرا در سامانه وزارت راه و شهرسازی، 
بانک انتخاب می شود؟، گفت: سامانه در اختیار وزارت راه و 

شهرسازی است و مشکلات را باید این وزارتخانه حل کند.
جمشــیدی ادامه داد: سامانه ملی اسکان، متقاضی را به بانک 
معرفــی می کند و وقتی به مرحله پرداخت برســد جزو آمار 
محســوب می شــود در غیر این صورت جزو آمار محسوب 
نمی شود و سامانه چند برابر ظرفیت را به بانک ها اعلام می کند. 
وی افــزود: متقاضیان وام ودیعه مســکن، در صورت تخلف 
بانک های خصوصی برای پرداخت این وام به رئیس شــعبه و 
بازرس بانک مراجعه کنند و اگر پاســخی دریافت نکردند به 

مدیریت بانک های بانک مرکزی مراجعه کنند.
جمشــیدی ادامه داد: ثبت نام وام ودیعه مسکن تا پایان آذر 
تمدید شد و متقاضیان می توانند تا پایان بهمن تسهیلات دریافت 

کنند.

آب  امور  معاون   // اقتصادی  ســرویس 
وزارت نیرو، از تامین آب شرب ۱۷ استان 
ساحلی و کویری با احداث آب شیرین کن 

در سواحل جنوبی کشور خبر داد.
قاسم تقی زاده خامسی با اشاره به اینکه ۲80 
میلیون مترمکعب آب شیرین سازی شده دریا 
به این ســه اســتان منتقل خواهد شد افزود: 
وزارت نیــرو با احداث آب شــیرین کن در 
دریا، برای رفع کمبود آب برخی از استان های 
دارای تنش آبی اقدام خواهد کرد که این طرح 
تامین آب شرب 1۷ استان ساحلی و کویری از 

طریق آب شیرین کن تامین خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه بخش اول اجرای این 
طرح، انتقال آب از بندر چابهار به استان های 
سیســتان و بلوچستان، خراســان رضوی و 
خراسان جنوبی اســت گفت: مناقصه اجرای 
این طرح انجام و شــرکت منتخب نیز اعلام 
شــده اســت.معاون امور آب وزارت نیرو با 
بیان اینکه مطالعــات فاز اول اجرای طرح به 
پایان رسیده است ادامه داد: در فاز اول 1۵00 
کیلومتر خط انتقال، ســه نیروگاه برق با توان 
تولید 4۷0 مگاوات و ۲4 ایستگاه پمپاژ اجرا 
خواهد شد و البته سیستم آب شیرین کن این 
طرح نیــز بصورت هیبریدی و دارای فناوری 

)تکنولوژی( جدید است.
تقی زاده خامسی با اشــاره به اینکه اجرای 
این طرح را پدافند غیــر عامل تایید کرده و 
مجوز های محیط زیســتی آن نیــز در حال 
دریافت اســت گفت: شــرکت منتخب کاملا 
خصوصی است که تامین سرمایه آن از طریق 

فروش آب با قیمت تمام شده به بخش صنعت 
و آب شرب به وزارت نیرو انجام میشود.

وی ادامــه داد: در حال حاضــر 80 درصد 
تجهیزات آب شــیرین کن در داخل کشــور 
ســاخته می شــود و البتــه ممبــران هنوز 
داخلی ســازی نشده که برخی شرکت ها برای 

ساخت آن در حال مطالعه هستند.
معــاون امور آب وزارت نیــرو با بیان اینکه 
نخســتین مرحله این طرح تا 4 سال آینده به 
نتیجه خواهد رسید گفت: در خصوص تامین 
آب اولیــن موضوع صرفــه جویی در بخش 

شرب و کشاورزی است.
تقی زاده خامسی با بیان اینکه 90 درصد آب 
با بهره وری کم در بخش کشــاورزی مصرف 
می شود افزود: وزارت کشاورزی ارائه الگوی 
کشت به کشاورزان است که البته این موضوع 
برای رفع مشــکل کم آبی کافی نیست و همه 

سازمان ها باید به آن توجه ویژه داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه آب دریا نیز یک راهکار 
برای تامین آب است گفت: طبق برنامه ریزی 
شده تولید یک میلیون مترمکعب آب در روز 
در دســتور کار قرار گرفته است که با اجرای 
این طرح ۵0 تا ۶0 درصد تامین آب شــرب 
شهر های ســاحلی به آب دریا متکی خواهد 
شــد.تقی زاده با تاکید بــر اینکه احداث آب 
شــیرین کن ها صرفا توسط بخش خصوصی 
انجام خواهد شد ادامه داد: مناقصه اجرای این 

طرح نیز به زودی انجام خواهدشد.
معاون امور آب وزارت نیرو با اشاره به اینکه 
1۲ روز از شروع سال آبی جدید گذشته است 

ادامه داد: در 1۲ روز گذشته بارش های قابل 
توجهی در سه استان کشور رخ داده است به 
نحوی که استان گلستان با 31 میلی متر بارش 
نســبت به سال گذشــته ۲300 درصد رشد 
داشته، استان گیلان با ۷1 میلی متر بارش 300 
درصد رشد داشته است و البته استان سیستان 
و بلوچســتان که در سال آبی گذشته فقط ۷ 
میلی متر بارش داشــته در 1۲ روز گذشته از 
ســال آبی جدید ۶0 میلی متربارش را تجربه 
کرده اســت. وی با بیان اینکه بارش های 1۲ 
روز گذشته راضی کننده بوده است ادامه داد: 
در این اســتان ها سد های زیادی وجود ندارد 
بنابر این بارش های انجام شــده به سفره های 
آب زیرزمینی نفوذ کرده و اثر قابل توجهی در 

تامین آب زیرزمینی خواهد داشت.
تقی زاده خامسی با بیان اینکه در حال حاضر 
با ۲8 درصد کاهش ذخیر ســد های کشــور 
مواجه هستیم گفت: درحال حاضر 19 میلیارد 
مترمکعب آب در مخازن سد های کشور وجود 
دارد که این رقم در ســال گذشته ۲8 میلیارد 

مترمکعب بوده است.
وی با هشــدار درخصوص کمبود جدی آب 
در اســتان های اصفهان تهــران و هرمزگان 
افزود: طبق پیش بینی های سازمان هواشناسی 
بارش ها از آذر ماه آغاز خواهد شد که البته این 
فقط پیش بینی است و در حال حاضر شرایط 
برخی از ســد ها ازجمله سد های لار لتیان و 
ماملو در اســتان تهران مناسب نیست و آب 
شرب این استان فقط از سد های طالقان و کرج 

تامین می شود.

معاون امور آب وزارت نیرو هشدا داد

کمبود جدی آب در هرمزگان

دلایل عمر کوتاه 
ساختمان ها در ایران 
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مصاحبه اختصاصی // محلات حاشیه ای و بافت 
های فرسوده بندرعباس که دو سوم این شهر 
را تشکیل داده است، همواره مورد بی توجهی 
قرار گرفته اســت. محلات آیــت ا.. غفاری، 
فرودگاه قدیم، چاهســتانی ها، نخل پیرمرد، 
آباد، ۶۰۰دستگاه، ۲۲بهمن،  اسلام  ملت،  کوی 
شمیلی ها، خواجه عطاء، بهشت زهرا، شیراول، 
شیرســوم، نخل ناخدا، ســنگ کن، طلابند، 
تپه ا... اکبر، درخت ســبز، کمربندی، دوراهی 
ایســینی و... با مشکلات فراوانی مواجهند که 
عزمی برای رفع مشــکلات وجود ندارد. دفاتر 
بین  ارتباط  به عنوان تسهیلگری  تسهیلگری 
مردم ومسئولان هســتند که متاسفانه از این 
ظرفیت هم مســئولان برای عمران و آبادانی 
مشکلات محلات اســتفاده نکرده اند. در این 
شــماره روزنامه با کارشناس شهرسازی دفتر 
تسهیلگری و توســعه محلی محله آیت الله 
غفاری و فــرودگاه قدیم بندرعباس به گفتگو 

نشستیم و نظرات شان را جویا شدیم.
دریا: لطفا خودتان را معرفی کنید؟

با ســلام و عرض ادب ، مهدیه اوریا  هستم دارای 
مهندســی شهرسازی ودرحال  کارشناسی  مدرک 
حاضر با ســمت کارشــناس شهرســازی دفتر 
تســهیلگری و توســعه محلی آیت الله غفاری و 

فرودگاه قدیم مشغول به خدمت هستم.
دریا: باتوجه به حیطه تخصصی تان یعنی 
کارســناس شهرســازی دفتر تســهیلگری 

درمورد دو محله هدف دفتر توضیح دهید ؟ 
دفتر تسهیلگری و توسعه محلی آیت الله غفاری و 
فرودگاه قدیم همانگونه که از نامش پیداست دارای 
دو محله هدف آیت الله غفاری)شــهناز ســابق( و 

فرودگاه قدیم است.
محله فــرودگاه قدیــم دارای۸۷۰۳۵۲ متر مربع 
مساحت و ۲۹۹معبر و ۱۸۲۰پارسل است  و طبق 
آخرین تمام شــماري جمعیتی بالغ بر۷۶۶۶ نفر در 
این محله ساکن هستند. محله فرودگاه قدیم در حال 
حاضر دو بافت جدید و قدیم را دارد که بافت قدیمي 

آن به همان شــکل و بدون هیچ پیشرفت فیزیکي 
باقي مانده است. محله آیت الله غفاری با مساحت 
۶۶۰۴۸۵ متر مربع داراي  ۵۶۳معبر و ۲۰۱۸پارسل 
اســت  و جمعیت محله طبق آخرین فرم های تمام 
شــماري بالغ بر ۵۹۱۶ نفرمي باشد،محله آیت الله 
غفاری به نســبت مساحت جز محلات پرجمعیت 
محسوب شــده که با بافت فرسوده و خیابان هایی 
کم عــرض وکوچه هایی باریک، و ســاختمان ها و 
پلاک هــای در اصطلاح »ریزدانه«، نشــان از عدم 
آینده نگری جامع وهماهنگ دســتگاه های متولی 
و مدیریت شــهری دارد که بخشی نگری و تمرکز 
بــر امکانات در محلات با ســاختار مدرن جاپای 
غفلــت و کم توجهی را برکوچه های پرخطر محله 
باقی نهاده است. درخصوص تفاوت وشباهتهای دو 
محله ی هدف که هــردو از مناطق کمتر برخوردار 
وبافت فرســوده شهری به حســاب می آیند  باید 
گفت : البته هرچند محله ی فرودگاه قدیم به عنوان 
بافت فرسوده شهری شناخته می شود لکن در طی 
سال های اخیر و ساخت و سازهای جدید و سریعی 
که در این منطقــه اتفاق افتاد،باعث تفاوتی فاحش  
با محله آیت الله غفاری گردید که علاوه بر شــکل 
محیطی و کالبدی شامل گستردگی و تنوع اقشاردر 
ســاکنان محله فرودگاه قدیم نیز می باشد، ساخت 
ساختمان های چندین طبقه که برای صاحبان علاوه 
بر ایجاد اشــتغال و چند برابر شدن سرمایه، تغییر 
فرهنگ را نیز به همراه داشته و بافت سنتی فرودگاه 
قدیم را دستخوش تغییرات بسیار اساسی کرده است 
از تفاوتهای اساســی این دو محله بافت فرســوده 
می باشد. شباهت ساختار کالبدی در آیت الله غفاری 
وفرودگاه قدیم به صورت نامنظم و فرسوده می باشد 
که  این بافت در فرودگاه قدیم شــامل کوچه های 
ماندگار تا بلوار امام حســین علیه السلام می شود. 
در بسیاری آسیبها که دلیل آن راگاها می تواند همین 
شــباهت ســاختار معابر و کوچه ها باشد اشتراک 
زیادی به چشم می خورد، نداشتن سند ملک ،تولید و 
توزیع مواد مخدر و مشروبات الکلی، نبودفضای سبز 
،فقدان پارک محله ای مناسب، آلودگی های محیطی 
،معیشت ناپایدار بر اثر نرخ بالای بیکاری اشتراکات 

این دو محله را تشکیل می دهد.
 واما...محلــه آیت الله غفاری که با نام)) شــهناز(( 
شناخته می شدبه دلیل حضور کنسولگری انگلستان و 
همچنین بنای تاریخی خانه شریف و حضور خانواده 
های سرشناس شهر از محله های قدیمی و پر رونق 
شهر بندرعباس بوده و لازمه بازگشت این محله به 
جایگاه قبلی خود یک تغییر اساســی درساختار و 
سطح محله می باشد، که متاسفانه شاهد هستیم علی 

رغم وجود در  بطن شهر ودرکنارمنطقه ای مرفه مانند 
فرهنگیان علاوه بر داشــتن بافتی قدیمی و فرسوده  
در شرایط بسیار نامناسبی به سر می برد.لذا از آنجا 
که بافت های فرســوده ،معمولا ترکیبی از جامعه 
ی غیر برخوردار راشــکل می دهند در این راستا 
وظیفه ی دفاتر تســهیلگری با تخصصهای مرتبط 
با شهر وشهرنشــینی اعتماد سازی،آگاه سازی،نهاد 
سازی،پیگیری اجرای پروژه های نوسازی یا ترغیب 
ســاکنان به نوسازی است، بنابراین جلب مشارکت 
اهالی محله می تواند بزرگترین کمک باشــد برای 
نیل به اهداف دفاتر تسهیلگری .  دفتر تسهیلگری 
و توسعه محلی به قصد ارتباط بااهالی و شناسایی 
مسائل محله پس از بررسی های تخصصی که خود 
به عمل آورد، نشست هایی با جامعه محلی برگزار 
نمود که نتیجه آن دست یافتن به گزارشی تخصصی 
تحت عنوان مسئله یابی مشارکتی است که حاصل 
این مسئله یابی مشارکتی با جامعه محلی در نهایت 
رسیدن به پنج مسئله اصلی بود،که در جایگاه چهارم 
مسئله آلودگی های محیطی است ودرحیطه فعالیت 
کارشناس شهرسازی دفترکه در محله آیت الله غفاری 
از دیر ایام وجود داشــته و علیرغم اقدامات فراوان 
هیچگاه به نتیجه قطعی و دلخواه اهالی نرسیده است. 
پس در این راستا و درتلاش برای حل مسئله و ابعاد 
آن تیم شهرســازی دفتر از همیاران محلی تشکیل 

وفعالیت دراین زمینه آغاز شد.
دریا: در محله آیت الله غفاری با چه مشکلاتی 

روبرو هستید؟
با ورود به این محله با دپوی زباله ها در کوچه ها و 
معابر اصلی آن مواجه می شویم و حتی در مکان هایی 
که سطل زباله نیز وجود دارد زباله گردهایی مشاهده 
می شود که تا کمر به درون سطل های زباله خم شده 
و به دنبال مواد بازیافتی زباله ها را به بیرون از سطل 
زباله هدایت می کنند.همانگونه که بارها ذکر شــده 
دفاتر تســهیلگری در بافت های فرسوده به منظور 
جلب مشــارکت در بهسازی ونوســازی، این نوع 
بافت های شهری شکل گرفته است ، لکن کماکان 
یکی از مهم ترین مســائلی که ما در محله آیت الله 
غفاری با آن روبرو و پیگیر هستیم مسئله مالکیت 
اسناد محله است که متاسفانه علی رغم تشکیل تعداد 
کثیری از جلسات ستاد بازآفرینی شهری با موضوع 
بافت فرسوده واختصاصا محله ی آیت الله غفاری نه 
تنها نتیجه ای حاصل نشده بلکه این کلاف سردرگم 
تر از سابق گشته است. کوچه های تنگ و باریک 
این محله مکانی ناامن برای اهالی و مامنی امن است 
برای معتادان و بی خانمان هاســت به گونه ای که 
بــا عبور از این کوچه ها با افــراد معتادی روبه رو 

می شــوید که با در دست داشتن سرنگ به صورت 
علنی و بدون هیــچ ترس و واهمه ای از همه گونه 
مواد صنعتی و سنتی مخدر مشغول استعمال بوده و 
در پایان ســرنگ ها و ابزار مصرف خود را در این 
کوچه ها رها می سازند. وجود افراد معتاد در کوچه 
پس کوچه های محله ی قدیمی شهناز قصه ای کهنه 
است که گاها با نظارت مسئولان ذیربط مقداری از 
شدت آن کاهش می یابدوپس ازمدتی مجدد کما فی 

السابق به قوت وشدت خود بازمیگردد.
وجود کوچه های تنگ و باریک در این منطقه باعث 
می شــود در صورت وقوع حوادث طبیعی و غیر 
طبیعی خدمات رســانی به اهالی امکان پذیر نباشد 
چنانچه بارها شاهد آتش سوزیهایی بوده ایم که به 
علت تاخیر در امدادرسانی به عواقبی تلخ انجامیده 
است.یکی دیگر از معضلاتی که دراین مدت بارها 
مکاتبه و پیگیری شــده و علی رغم اینکه یکی از 
ظرفیتهای محله محسوب می شود به دلیل عدم توجه 
مشکلی شــده مزید بر سایر مشکلات محله ،خور 
گورسوزان در کوی آیت الله غفاری است که علاوه 
بر بوی نامطبوع وآزاردهنده بــرای اهالی و ایجاد 
آلودگی محیطی و بصری به سرپناهی برای معتادان 
و کارتن خواب ها مبدل شده است که تهدیدی دیگر 

برای اهالی به شمار می رود.
یکی از مهمترین مشکلات در این محله قدیمی عدم 
وجود شبکه فاضلاب شــهری و پراکندگی آبهای 
ســطحی به دلیل عدم وجود ویا وجود جوی های 
آب ســطحی نامناسب اســت که پاسخ همیشگی 
اداره آب و فاضلاب شهرســتان به مکاتبات دفتربه 
شــکل مســتند بدین شــرح میباشد:دربخشی از 
محله مذکورکه بازگشــایی براســاس طرح جامع 
شــهری توسط شــهرداری انجام شــده است این 
شــرکت درراستای اجرای سیســتم جمع آوری و 
دفع فاضلاب بافت های فرســوده اقــدام به اجرای 
شــبکه فاضلاب به متراژ۲۴۰۰متر ونصب ووصل 
۳۰۰فقره انشعاب فاضلاب نموده است که براساس  
مطالعات وبررسی های انجام گرفته برمبنای وضعیت 
موجودمنطقه ۳۲۰۰مترشبکه فاضلاب علاوه برمیزان 
انجام شده قابل اجرا می باشدکه به محض تخصیص 
اعتبارات و اخذ مجوزهــای لازم اجرایی خواهد 
شد،لازم به توضیح است که اجرای شبکه فاضلاب 
در باقی مانده معابر مســتلزم تهیــه و ابلاغ جامع 
شهری از سوی ارگان های مرتبط و طراحی شبکه 
جدید می باشد.مشکل دیگرعدم دسترسی مناسب 
به ناوگان حمل ونقل شهری و نبود ایستگاه تاکسی 

و اتوبوس اختصاصا برای محله آیت الله غفاری...
وبزگترین مشکل محله را شاید بتوان وجود خانه های 

مخروبه ودر کنار آن انبارهای ضایعات دانست.
دریا:  پیشــنهاداتتان برای تحــول در محله 

چیست؟
برخلاف تصورات، مشکلات در محله آیت الله غفاری 
لاینحل نیست وهمیشه ودرتمامی جلسات با توجه 
به گزارشهای سنجش وضعیت تشخیص معضلات 
و مســائل محله به صورت کاملا تخصصی وبا اتکا 
بر نشست های محلی وتصمیمات جمعی ورسیدن 
به اجماع در این جلسات توسط نمایندگان اهالی، 
پیشنهادات در هرحیطه داده شده وبا توجه به حیطه 
تخصصی اینجانب و جایگاه چهارم مســائل یعنی 
آلودگی های محیطی ،علاوه بر اصلاح زیرساختها 
در محله که شــامل بازگشایی معابر میشوند بارها 
پیشنهادات ودرخواســتهای زیادی از سوی دفتر 
مبنی براصلاحات جهت رفع آلودگی های محیطی 
همچون جمع آوری آبهای سطحی،آسفالت،جانمایی 
ســطلهای زباله ،لایروبی وبهسازی جداره وپلهای 
خورگورسوزان و...به سازمانها و ادارات مربوطه داده 
شــده است ورفع تمامی این موارد نیاز به عزم جزم 
مسئولین دارد واینکه آیا واقعا علاقه مند به اجرای 
وظایف خود هستند یاخیر،چرا که اهالی ثابت کرده 

اند که همیشه درجهت منافع محله پای کار هستند.
از عملکرد خود در محله بگویید؟

در مــدت زمانی که اینجانب به عنوان کارشــناس 
شهرســازی در خدمت محله بوده ودر دفتر فعالیت 
داشــته ام، پیگیری هایم منجر به اصلاح موارد زیر 

گردید.
 طرح اصلاح روشنایی معابر:

- تعــداد۳۹ موردتعویــض یاجایگزینی تیر برق 
فرســوده به همراه نصب لامپ درقالب فاز نخست 

اصلاح شبکه برق محله
- تامین روشنایی۹۰ درصد درمحله آیت الله غفاری 

درفاز دوم
-  تامین روشــنایی حــدود ۷۵ درصد در محله 
فرودگاه قدیم وهمچنین ادامه روند اصلاح در هشت 
ماه آینده با رایزنی و همراهی اداره اصلاح روشنایی 

معابر 
- رایزنی اصلاح وتعویض سیم مسی به کابل به طول 

۶ کیلومتر
- شبکه زیرساختی ایجاد شده با طول بیش از ۱۴ 

کیلومتر
- طرح توسعه فضای سبز شهری و اهدای نهال های 

بومی و ثمری به اهالی
-  تجهیز ســه پــارک کودک به وســایل بازی و 

سطلهای زباله در محله آیت الله غفاری 
- رنگ آمیزی پارکهــای کودک در محله آیت الله 

غفاری
- رایزنی جهت نخاله بــرداری های مکرر در دو 

محله هدف
- جمع آوری آبهای سطحی به صورت موردی در 

برخی معابر
 سخن پایانی

علاوه بر تشکر از اهالی قدرشناس وبزرگوار دومحله 
آیت الله غفاری و فرودگاه قدیم که با صبر و شکیبایی 
همیشه حمایت وهمراهی اشان را داشته ام وهمینطور 
اداراتی همچون اداره اصلاح روشنایی معابرو جناب 
آقای  مهندس عوض زاده که دلسوزانه ودرهرساعت 
شــبانه روز با بازدیدها و پیگیری هایشان به دنبال 
رفع مشــکلات برق محلات بافت فرسوده بوده اند 
وهمچنین از سایر مســئولین درخواست همراهی 
جهت داشتن محلاتی آباد وعاری از آلودگی های 
محیطی را دارم وهمچنین سپاسگذار روزنامه وزین 
دریا در انتشــار ورساندن صدای محلات به گوش 

سازمانها وادارات هستم.

  
یادداشت

خوشبختانه استفاده از تاکسی های اینترنتی آنقدر میان شهروندان 
جا افتاده است که دیگر نیازی به معرفی خدمات آنها نیست. 
اســنپ، به عنوان یکی از دو شــرکت بزرگی که هم اکنون در 
اکثر شــهرها فعالیت دارد، کاملا برای مردم شناخته شده است 
و روزانه هزاران ســفر به واسطه آن انجام می گیرد.سهولت در 
استفاده، قیمت مقرون به صرفه و کیفیت بالای سفری که اسنپ 
در مقایسه با تاکسی های شهری در اختیار مسافران قرار می دهد 
موجب شــده تا مورد اقبال عموم قرار گیرد؛ اما شاید ندانید 
اســنپ نیز مثل هر سرویس دیگر قوانین خاص خود را دارد؛ 
قانون هایی که شاید کمتر مسافری از آنها مطلع باشد.شرایط و 
قوانین استفاده از اســنپ در زمان ثبت نام به شما نشان داده 
می شود با این حال ممکن است مثل همیشه خیلی به آن توجه 
نکرده باشید. یا حتی مواردی هست که فقط رانندگان اسنپ از 
آن با خبرند. در این مطلب شما را با مهمترین قوانین اسنپ آشنا 
می کنیم که احتمالا از آنها بی خبرید و ندانستن آنها ممکن است 

برای شما مشکل ایجاد کند.
احتمالا تا کنون برایتان پیش آمده که سوار اسنپ شوید و در 
میانه راه راننده از شــما درخواست کند که سفر را لغو کنید و 
وقتی دلیل را از آنها می پرسید معمولا جوابشان این است که 
درصد بیشتر کرایه متعلق به اسنپ است و سهم آنها از این کرایه 
بسیار ناچیز است و اگر شما سفر را لغو کنید دیگر نیازی نیست 
درصدی بابت این سفر از آنها کم شود و کرایه تمام و کمال به 
راننده تعلق می گیرد. معمولا بیشتر ما از روی دلسوزی و هم 
دردی با راننده این کار را می کنیم .اما از این که با این کار چه 

اتفاقاتی ممکن است برایمان بیفتد بی اطلاع هستیم.
زهرا میرزایی، یکی از شهروندان است که در خصوص یکی از 
سفر های خود با اسنپ می گوید: یک روز برای انجام کاری 
عجله داشتم و وقت اسنپ گرفتن و منتظر ماندن برای رسیدن 
آن را نداشــتم در نتیجه بهترین راه برایم این بود که سر همان 
خیابانی که ایستاده بودم تاکسی بگیرم. اولین تاکسی که دیدم 
برایش دست تکان دادم و چون عجله داشتم از راننده تاکسی 

خواستم دربست مرا تا مقصد برساند . 
وی ادامه داد : در میان ســفر راننده که پیرمرد خوش صحبتی 
بود بحث را به اسنپ کشاند و با بیان این که خود نیز علاوه بر 
مسافر کشی با تاکسی برای اسنپ نیز کار می کند، موضوعی را 
برایم تعریف کرد که بار ها به آن برخورد کرده بودم اما از این 
دید که می تواند برایم خطر آفرین باشد به آن نگاه نکرده بودم .

زهرا ادامه داد: راننده صحبت خود را با این سئوال شروع کرد 
که تا کنون اتفاق افتاده که راننده اســنپ در حین سفر از شما 
درخواست کند سفر را لغو کنید ؟ من هم از آنجایی که بار ها این 
اتفاق برایم افتاده بود در جواب گفتم بله .راننده مجددا پرسید 
شما در پاسخ این درخواست راننده ی اسنپ چه کردید؟ خب 
مسلما من هم لغو سفر را زدم چون راننده ادعا می کرد از کرایه 
ســهم ناچیزی به او می رسد و هزینه ها بالاست و ..... راننده 

تاکسی بعد از شنیدن پاسخم متعجب گفت لغو سفر را زدید؟
میرزایی با بیان اینکه جواب راننده کمی مرا شوکه و متعجب کرد 
ادامه داد: راننده گفت می دانید این مسئله جدا از این که قوانین 
اسنپ را زیر پا می گذارد چه خطر هایی برای شما دارد؟ گاهی 

اوقات برخی از رانندگان و یا بهتر است بگویم برخی افراد که 
اصلا به منظور سوء استفاده از مسافران در اسنپ ثبت نام می 
کنند، سفر شما را قبول می کنند اما وقتی شما سوار می شوید، 
راننده این که شما سوار شدید را در برنامه اسنپ تایید نمی کند 
و بعد از شما درخواست لغو سفر را دارد و وقتی شما سفر را لغو 
می کنید یعنی چنین ماشینی اصلا دنبال شما نیامده، شما سوار 
نشده اید و همچین سفری اصلا صورت نگرفته است و در این 
بین هر اتفاقی ممکن است برای شما بی افتد .خوش بینانه ترین 
حالت آن می تواند تصادف باشــد که حتی راننده هم در آن 

دخالتی ندارد و اتفاقی است که قابل پیش بینی نیست .
اسنپ هیچ مسئولیتی در قبال کارها و رفتار راننده که خلاف 
قوانین کشور باشد را بر عهده نمی گیرد و در صورت رخ دادن 
چنین موردی شما باید از شخص خاطی شکایت کنید نه اسنپ! 
پس در صورت وقوع چنین اتفاقاتی اسنپ مسئولیت آن را به 
گردن نمی گیرد چرا که سفر شما اصلا در سیستم اسنپ ثبت 
نشده است. حتی شــما نمی توانید در صورت وقوع هر گونه 
تخلفی از خود راننده شکایت کنید چون نمی توانید ثابت کنید 
که در این ماشــین بوده اید و راننده نیز گردن نمی گیرد و تنها 
دلیل هم آن اســت که شما از روی دلسوزی سفر را لغو کردید 
در حالی که خبر ندارید لغو سفر به این معنی است که این سفر 
اصلا اتفاق نیفتاده وهر بلایی سر شما بیاید دستتان به جایی بند 
نیســت. اولین توصیه من این است که در صورت درخواست 
رانندگان اسنپ برای لغو سفر موافقت نکنید و همیشه قبل از 
سوار شدن به اسنپ پلاک و ماشین را با اطلاعات ثبت شده در 
اسنپ مقایسه کنید و در صورت تطابق سوار شوید . راننده در 
ادامه گفت من خودم اسنپ هستم و یک دختر دارم همیشه این 
توصیه را به او می کنم شــما هم مثل دختر خودم لازم دانستم 
در این خصوص شــما را در جریان اتفاقاتی که ممکن است 

برایتان بیفتد بگذارم .
لازم به ذکر اســت که این اتفاق اصلا ارتباطی با خود اسنپ 
ندارد و در این مسئله هیچ گونه دخالتی ندارد این ترفند برخی 
از رانندگان اســنپ برای دریافت تمام و کمال کرایه است اما 
در این میان افرادی پیدا می شــوند که در پی این خواســته 
افکار شــومی در سر دارند . اسنپ کمیسیون  خود از کرایه را 
در برخی شــهرها ۱۵ و در برخی دیگر ۲۰ درصد اعلام کرده 
اســت و دلیل اینکه رانندگان از شما می خواهند سفر را لغو 
کنید این است که معتقدند کمیسون ها از این ارقام بالاتر است و 
عوارض شهرداری نیز از آنها گرفته می شود.اما این مسئله ای 
بین خود راننده و اسنپ است پس نیازی نیست شما نگران این 
مسئله باشید .البته که بر اساس دستورالعمل نظارتی تاکسی های 
اینترنتــی، مصوب وزارت کشــور و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، ۱.۵ درصد از هزینه ی سفر تمام تاکسی های اینترنتی 
به طور کامل در اختیار شهرداری قرار می گیرد.اما مبلغ عوارض 
به هیچ عنوان از محل درآمد رانندگان اسنپ کسر نمی شود. در 
واقع فرایند محاسبه به این صورت است که اسنپ ابتدا هزینه ی 
ســفر را بدون ۱.۵ درصد عوارض شهرداری مشخص می کند 
و میزان کمیسیون اســنپ بر مبنای آن مبلغ محاسبه می شود. 
سپس به هزینه کلی سفر ۱.۵ درصد عوارض شهرداری اضافه 
می شود که این مبلغ اعلامی به مسافر است.برای سفری ایمن 
و راحت سعی کنید قوانین اسنپ را زیر پا نگذارید و در مقابل 
درخواست های برخی رانندگان که قوانین اسنپ را نقض می 

کند  پاسخ منفی دهید.
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تهیه رژیم غذائی مناسب برای افراد مبتلا به ضایعه نخاعی نسبت به رژیم 
غذائی افراد سالم از اهمیت بالاتری برخوردار است. بدیهی است، جیره 
غذائی مطلوب می تواند در پیشگیری بعضی از خطراتی که افراد ضایعه 

نخاعی در معرض آن قرار دارند نقش کمکی داشته باشد.
امروزه افراد در مورد رژیم های غذائی متعادل آشنائی دارند ولی اکثریت 
قادر نیســتند آنها را بطور کامل رعایت نماینــد. رژیم غذائی متعادل 
می تواند از اضافه شدن وزن بدن فرد جلوگیری نماید چرا که وزن اضافه 
زمینه ســاز افزایش بروز بیماریهای قلبی و دیابت بوده و باعث وابسته 
شدن بیشتر فرد به دیگران اســت. همچنین رژیم مناسب می تواند از 
بروز زخمهای فشــاری جلوگیری نموده و در خوب کارکردن روده ها 
و مثانه نیز نقش داشته باشد. ایجاد تغییرات کوچک در رژیم غذائی به 
مرور زمان می تواند تاثیرات بزرگی را ایجاد نماید. همواره فرد بایستی 
اطمینان داشــته باشد که ســه مورد در رژیم غذایی وی رعایت شود. 
مصرف فیبر کافی، مصرف مایعات و عدم مصرف چربی شاید یکی از 
آسانترین، بهترین و سودمندترین تغییراتی که می توان در رژیم غذائی 
ایجاد کرد مصرف پنج وعده میوه و سبزیجات در روز است. یک قطعه 
میوه، یک لیوان کوچک آب میوه، یک مشــت میوه خشک شده یا سه 

قاشق از سبزیجات همگی به عنوان یک وعده محسوب می شوند.
آب میوه فقط یکی از بخشهای وعده های پنجگانه رژیم غذائی روزانه 
به حســاب می آید که حتی اگر بیشتر مصرف شود از فیبری که سایر 

بخشها دارند بی بهره است.
اگر فرد مشــکل اضافه وزن داشته باشد لازمست یک رژیم متعادل با 
کالری کم مصرف نماید. در این مورد ۳ وعده غذائی توصیه می شود که 
هر وعده از بخشهای کوچکی تشکیل شده است. باید نصف بشقاب رژیم 

غذائی سبزیجات مصرف شود.
در موقع خرید غذاهای آماده بایستی مواردی انتخاب شوند که دارای 
برجسب راهنمای درج مشخصات اجزای تشکیل دهنده آن غذا باشند. 
مثلا” اگر روی آن ۲۰ گرم چربی در ۱۰۰ گرم ماده غذائی درج شــده 
باشــد این مقدار چربی زیاد است یا ۱/۵ گرم نمک در ۱۰۰ گرم غذا 
مناسب نیست. بطور کلی در رژیمهای غذائی دو نوع فیبر وجود دارد: 
فیبر قابل حل و فیبر غیر قابل حل. از جمله فیبرهای قابل حل می توان 
به میوه ها و سبزیجات و فرنی اشاره کرد. نمونه فیبرهای غیر قابل حل: 
نان گندم خالص، ماکارونی، حبوبات و برنج سبوس دار هستند. فیبرهای 
قابل حل می توانند به کاهش کلسترول کمک کنند ،در حالیکه فیبرهای 
غیر قابل حل کمک می کنند تا مدفوع نرم و جحیم شکل بگیرد تا در 
زمــان کمتری از روده ها عبور نماید. در افــرادی که روده آنان دارای 
فعالیت حرکتی کمتری است، هر چه مصرف فیبر کمتر باشد مدفوع سفت 
و خشــکتری تشکیل می شود. در صورت کاهش فیبر غیر قابل حل، 

مصرف میوه و سبزیجات مفید خواهد بود.
نکته مهمی که و جود دارد این است که توصیه می شود مایعات به میزان 

۲ لیتر در روز مصرف شود. البته این مقدار نسبت به افراد مختلف فرق 
می کند. ۲ لیتر تقریبا” معادل ۱۰ فنجان یا ۸ لیوان است که به دلخواه در 
طول روز بطور منظم بایستی مصرف شود. در بین مایعات، آب سالمترین 
نوشیدنی محسوب می شود ولی آب میوه جات یا سبزیجات یا نوشیدن 

چای و قهوه به مقدار کم نیز مؤثر هستند.
نکته  ی مهم دیگر این اســت که هرگونــه تغییری که در میزان فیبر و 
مایعات مصرفی جیره غذائی ایجاد می شود، بایستی بصورت تدریجی 
و طی دوره زمانی یک هفته ای اعمال گردد. در برخی افراد نیز که مواد 
مسهل مصرف می کنند، استفاده صحیح از جیره ی غذائی فیبردار نیاز به 

آن مواد را کاهش می دهد.
البته چنانچه مایعات به میزان کافی مصرف شود به مثانه هم کمک خواهد 
کرد. شواهد نشان می دهد که در برخی افراد، مصرف روزانه یک لیوان 
آب کــران بری ) همان ذغال اخته خودمان(یا قره قاط از عفونت های 
مثانه جلوگیری نموده است. متاسفانه مطالعات زیادی در این مورد به 
عمل نیامده است. برای مصرف کران بری بهتر است که یک لیوان غلیظ ) 
با کیفیت مطلوب آن ( یا دو لیوان رقیق از آن استفاده شود. ولی معمولا” 
توصیه می شــود که همراه با وارفارین مصرف نشود. تشکیل سنگهای 
ناحیه ادراری در اغلب افراد مبتلا به ضایعه نخاعی شایع است. به همین 

علت مصرف غذاهای غنی از کلسیم برای آنان توصیه نمی شود.
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